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با پیش بینی برنامه های متنوع و بسیج امکانات ؛

قم آماده برگزاری جشن 
میلیونی نیمه شعبان
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ازسوی پلیس راه و راهوراستان قم اعلام کرد:

محدودیت های ترافیکی نیمه شعبان درشهر و استان قم

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

پرداخت طلب هزار و ۵۰ نفر 
از شاکیان پروژه رضوان 

8

شهردار قم:

تمام اقدامات با محوریت مسجد جمکران انجام شود

  

بر  تلاش  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  و  محیط زیست  معاون 
با محوریت سازمان  نیز شده است، گفت:  از موضوعات فرهنگی  بهره مندی 
با  فرهنگی  غرفه   40 تعداد  قم،  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی، 
موضوعات مهدویت، انتظار، امید، نشاط و همگرایی و نورافشانی  در شب نیمه 
شعبان در 44 نقطه از بلوار پیامبر اعظم)ص( در دستور کار قرار دارد. مهدی 
اصفهانیان مقدم در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم 

مدیرکل کمیته امداد امام  خمینی)ره( استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان دی ماه مجموع کمک های مردمی به کمیته امداد استان یک هزار و ۶00 
میلیارد ریال بوده که پیش بینی می کنیم با توجه به برگزاری جشن نیکوکاری، این 
رقم تا پایان سال به ۲ هزار و ۵00 میلیارد ریال برسد.  محسن مسعودیان راد در 
گفت وگو با خبرنگاران افزود: کل درآمدهای ما نسبت به سال گذشته ۵0 درصد و 
در برخی سرفصل ها نیز بالغ بر 400 درصد رشد داشته و اقدامات با تدبیر، دقت 

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:
نورافشانی در 44 نقطه بلوار پیامبراعظم)ص( درشب نیمه شعبان

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:
جمع آوری 1600 میلیارد ریال کمک های مردمی تا پایان دی ماه

84

سالروز میلاد  با سعادت حضرت مهدی )عج(  مبارک

طراح :سجاد-علیپور

در  رضوان  پروژه  گفت:  قم  انقلاب  و  عمومی  دادستان 
به  ششم  نوبت  مزایده  طی  سالجاری  آذرماه   ۲۳ تاریخ 
خریدار واگذار شد و تاکنون سهم طلب یک هزار و ۵0 نفر 

شده است.  پرداخت  ملک  این  مزایده  از  پروژه  شاکیان  از 
قم،  انقلاب  و  عمومی  دادسرای  عمومی  روابط  گزارش  به 
حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب با اشاره به فروش 

مدیریت استان قم و مردم مهدی یاور این شهر مقدس با 
پیش بینی برنامه های متنوع و بسیج امکانات آماده برگزاری 
با  میلاد  سالروز  شعبان،  نیمه  باشکوه  و  میلیونی  جشن 
سعادت منجی عالم بشریت حضرت بقیه الله الاعظم)عج( 

گذشته  ماه  دو  حدود  ،از  گزارش  این  براساس  هستند. 
بسیج امکانات ملی برای برگزاری جشن باشکوه و حماسی 
نیمه شعبان پای کارآمده و دستگاه های استانی نیز بخشی 
از تجهیزات و توان خود را صرف برگزاری این مراسم کرده 

معاون درمان وزیر بهداشت:
ماده محرک مسمومیت دانش آموزان 

از نوع خطرناک نبوده است
معــاون درمــان وزیر بهداشــت، 
بــا  پزشــکی  آمــوزش  و  درمــان 
ارائه گزارشــی از آخرین بررســی 
مســمومیت دانش آمــوزان گفت: 
خوشــبختانه مــاده محرکــی که 
دانش آموزان با آن مواجه شــدند از 
نوع خطرناک نبوده اســت. سعید 
کریمــی روز دوشــنبه در تشــریح 
آخرین بررســی عوامل مسمویت 

رهبرمعظم انقلاب اسلامی:  
مسمومیت دانش آموزان یک جنایت 

بزرگ غیر قابل اغماض است

2

سردار شریف :
برخی در داخل بدشان نمی آید 

بگویند مسمومیت ها، کارِ نظام است
رهبر معظم انقلاب اســلامی در 
حاشــیه غرس یک اصلــه نهال به 
مناســبت روز درختکاری گفتند: 
مسئولین باید موضوع مسمومیت 
دانش آمــوزان را بــا جدیــت دنبال 
کنند؛ این یک جنایت بزرگ و غیر 
قابل اغماض اســت. به  مناســبت 
روز درختــکاری، حضرت آیت الله 
خامنــه ای رهبر انقلاب اســلامی 

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی حادثه اخیر مسمومیت 
دانــش آمــوزان را یــک »جریــان 
مشکوک« دانست و گفت: صرف 
نظر از ابعاد و حجم آن این ســوال 
مطرح اســت که چــرا برخــی در 
داخل بدشان نمی آید این اتفاقات 
گــردن حکومــت بیفتد. ســردار 
سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف  22
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آیا مشکلات سالهای قبل دیگرتکرارنمی شود؟

آزمون نیمه شعبان
باردیگردرآستانه نیمه شعبان دیگری قرارگرفته ایم، 
هرساله در ایام نیمه شعبان سالروز ولادت حضرت 

مهدی )عج ( شهر مقدس قم بویژه مسجد مقدس جمکران میزبان زائران میلیونی 
از اقصی  نقاط کشوراست.درهمین راستا از دو ماه قبل با تشکیل ستاد های 
مختلف دراستانداری و شهرداری شاهد جلسات متعدد برای برنامه ریزی جهت 
برگزاری باشکوه جشن نیمه شعبان بودیم.کمبود امکانات رفاهی و اقامتی، کمبود 
پارکینگ ،بی نظمی ترافیکی و غیره از جمله مشکلات هرساله بوده که نارضایتی 

زائران را به همراه داشت.
یکی ازدلایلی که مسئولان قم هرساله درجواب کمبود امکانات ومشکلات در 
ایام نیمه شعبان در جمکران داشتند نداشتن اعتبار لازم و عدم همراهی و حمایت 
دستگاههای ملی در برگزاری این جشن ملی ومذهبی بود. امسال برای نخستین 
بار ستاد ملی نیمه شعبان در وزارت کشور تشکیل و جلسات متعددی در تهران و 
در قم برگزار شد. معاون  عمرانی وزیر کشور نیز در جلسه ستاد تسهیلات زائران 
ویژه ایام نیمه شعبان  در مسجد مقدس جمکران حضور یافت وابراز امیدواری کرد 
با بهره گیری از تجربه ایام اربعین و استفاده از ظرفیت های شهرداری های استان 
های همجوار  اقدامات لازم  جهت ارائه خدمات مناسب  به زائران نیمه شعبان در 

قم و جمکران  صورت پذیرد. 
همچنین در آستانه جشن بزرگ نیمه شعبان، نمایندگانی از۱۵ کلان شهر و 
شهرداری از مسجد مقدس جمکران و حریم آن بازدید کرده اند و به دنبال این 
اتفاق، تقسیم کاری از سوی سازمان شهرداری ها صورت گرفته است و برهمین 
و  جمکران  مقدس  مسجد  صحن های  در  تهران  شهرداری  شده  مقرر  اساس 
پیرامون مسجد  پارک سوار های  در  و سایر شهرداری ها  آن  به  متصل  پارکینگ 

خدمت رسانی نمایند.
شهرداری قم نیز۱6  پارکینگ با مساحت ۱60 هکتار و با ظرفیت ۵0 هزار خودرو 
اعم از اتوبوس، مینی بوس و سواری  در اطراف مسجد مقدس جمکران و بلوار 
پیامبر اعظم )ص( آماده سازی نموده است و 3 هزار نفر از پرسنل شهرداری در ایام 
نیمه شعبان برای ارائه خدمات به زائران در آماده باش قرار دارند،همچنین ۱80 
اتوبوس و تعداد قابل توجهی تاکسی بصورت رایگان زائران و مردم قم را به مسجد 
جمکران منتقل می نمایند. بیش از ۵00 موکب و ایستگاه صلواتی از اقصی نقاط 
کشور با برنامه های فرهنگی و پذیرایی طی روزهای سه شنبه و چهارشنبه فعالیت 
خواهند داشت. تمهیدات لازم ترافیکی و محدویت های برای مدیریت رفت و 
آمددر محور های مواصلاتی استان و شهر قم و اطراف مسجد جمکران و بلوار 
پیامبر اعظم )ص( از سوی پلیس راهور استان قم  پیش بینی شده است تاشاهد 
کمترین مشکل ترافیکی دراین ایام باشیم. نهادهای امدادی ، خدماتی و درمانی 
نیز در این ایام در آماده باش کامل هستند  واستقرارهای در اطراف مسجد مقدس 
جمکران دارند تا درصورت بروز هر گونه مشکل برای زائران اقدامات لازم را انجام 
دهند.نیروهای انتظامی وامنیتی نیز با آماده باش  کامل تلاش خواهند داشت 

تا نیمه شعبان امن و همراه با آرامش خیال را برای زائران  و مردم قم رقم بخورد.
سیدمحمدتقی شاهچراغی استاندار قم نیز درگفت و گویی ضمن اعلام آمادگی 
استان برای پذیرایی از زائران جشن های نیمه شعبان گفت: همه ظرفیتهای استان 
و گروه های مردمی و سایر استانها برای برگزاری باشکوه این جشن ها پای کار 
هستند تا بهترین خدمات به زائران نیمه شعبان ارائه شود.  حجت الاسلام حسین 
آبادی معاون فرهنگی مسجد جمکران نیز گفته است :مسجدمقدس جمکران  با 

برنامه متنوع  فرهنگی دراین ایام آماده میزبانی از دلدادگان مهدوی است.
امسال با توجه به فروکش کردن کرونا به احتمال زیاد شاهد حجم بیشتری از 
زائران در ایام نیمه شعبان خواهیم بود امیدوارم با برنامه ریزی های صورت گرفته در 
سطح ملی ، استانی و شهری و استفاده از تمام ظرفیت ها شاهد یک نیمه شعبان 
خاطره انگیز و کم مشکل برای زائرانی که به قم می آیند باشیم وبا خاطره ای خوش 

به شهرهای خود مراجعت نمایند.
روزنامه نگار

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم  خبرداد:

افزایش ۵۴ درصدی بودجه
 ۱۴۰۲ شهرداری قم 

 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به بودجه 
پیشنهادی شهرداری قم برای سال ۱۴0۲ گفت: رقم این بودجه 63 هزار میلیارد 
بود که با بررسی هایی که صورت گرفت، ۵۴ درصد افزایش یافت و به 8۱ هزار و 

۱00 میلیارد ریال رسید.
صابری روز دوشنبه در جلسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه بودجه 
سال ۱۴0۲ شهرداری قم در جلسه های مختلف مورد بررسی قرار گرفت افزود: 

نهایتا در جلسه کمیسیون تلفیق جمع بندی نهایی شد.
وی با بیان اینکه کمیسیون های مختلف شورای شهر در خصوص این بودجه به 
جهت تغییرهایی زیادی که داشت ورود جدی داشتند، گفت: تمام کمیسیون ها 

بیش از پنج یا شش جلسه فوق العاده را مخصوص این بحث تشکیل دادند.
بودجه  کرد:  خاطرنشان  قم  شهر  شورای  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رئیس 
پیشنهادی شهرداری برای سال آینده 63 هزار میلیارد ریال بود که در جلسه 
نخست کمیسیون برنامه و بودجه، همچنین در جلسه بررسی درآمدها به عدد 8۱ 
هزار و ۱00 میلیارد ریال افزایش پیدا کرد، که معادل ۵۴ درصد به نسبت بودجه 

پیشنهادی شهرداری مصوب شد.
وی ادامه داد: به همین نسبت نیز کمیسیون ها به بحث تغییرات ورود داشتند، 
جمع کل درآمدها از 3۵ هزار میلیارد ریال به ۴۷ هزار میلیارد ریال رسید که ۹3 

درصد رشد پیدا کرد.
صابری همچنین افزایش جمع کل منابع حاصل از واگذاری دارایی سرمایه ای 
از ۲۱ هزار و ۲30 میلیارد ریال به ۲۴ هزار و ۷30 میلیارد ریال را مورد توجه قرار 
داد و گفت: جمع کل منابع حاصل از واگذاری دارایی مالی نیز از 6 هزار و ۵00 
میلیارد ریال به هشت هزار و ۵00 میلیارد ریال رسید که البته در این بخش ۹ درصد 

کاهش داشته ایم.
عدد  از  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  در  راستا  همین  در  افزود:  ادامه  در  وی 
پیشنهادی سه هزار و ۹00 میلیارد ریال به هفت هزار و ۷۷۵ میلیارد ریال و سه 
هزار و 8۲۵ میلیارد ریال تغییرات داشتیم که شامل ۲ ردیف افزایشی، یک ردیف 

کاهشی و یک ردیف حذفی می باشد.
وی بیان داشت: در کمیسیون خدمات شهری نیز از ۴0۱ میلیارد ریال به 60۹ 
میلیارد ریال، مبلغ ۲08 میلیارد ریال تغییر، همچنین ۱۲ مورد ردیف افزایشی، ۱۷ 

مورد ردیف جدید، یک مورد حذفی و سه مورد کاهشی را داشته ایم.
وی افزود: در کمیسیون شهرسازی از چهارهزار و ۹۱۴ میلیارد ریال به ۱۲ هزار 
و 3۱0 میلیارد ریال افزایش رسیدیم و تغییرات هفت هزار و 3۹6 میلیارد ریالی، 

۲6 مورد افزایشی، ۱8 مورد ردیف جدید و هشت مورد هم ردیف کاهشی داریم.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه در ادامه با اشاره به اینکه بیشترین تغییرات در 
بودجه سال ۱۴0۲ مربوط به کمیسیون عمران و حمل و نقل است گفت: این 
تغییرات از هشت هزار و ۴۷0 میلیارد ریال به ۱۴ هزار و ۲۷8 میلیارد ریال به مبلغ 

پنج هزار و 80۷ میلیارد ریال است.
وی ادامه داد: در این بخش، 6۷ ردیف افزایشی، 86 ردیف جدید، پنج ردیف 

حذفی و ۱0 ردیف هم کاهشی است.
صابری یادآور شد: در کمیسیون فرهنگی نیز از ۱۴۵ میلیارد ریال به ۴۹۵ 

میلیارد ریال، تغییر 3۵0 میلیارد ریالی و پنج ردیف افزایشی را شاهد هستیم.
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم اظهار کرد: در مجموع ۱۱۲ 
ردیف افزایشی، ۱۲۱ ردیف جدید، هفت مورد حذفی و ۲۲ مورد هم کاهشی 
است. وی همچنین با بیان اینکه در خصوص تباصر نیز مواردی را اعلام کردیم که 
لحاظ شود گفت: ۱8 مورد تبصره ضمیمه بودجه بررسی، و در کمیسیون برنامه و 
بودجه با کمی تغییرات مصوب شد، اما حدود ۷0 تبصره ای که به کمیسیون برنامه 
و بودجه ارجاع شده بود، در نهایت با تصویب ۱۴ مورد آن، در جلسه کمیسیون 

تلفیق مورد بررسی قرار گرفت و تغییرهایی حاصل شد.

اخبار

رئیس مجلس:

جوانان مسئله نیستند
 راه حل مسئله هستند

رئیس مجلس گفت: رویکرد ما به جوانان باید تغییر کند چون آنها مسئله نیستند، بلکه راه 
حل مسئله هستند.

محمدباقر قالیباف در دیدار با جمعی از دبیران شبکه های ملی مردم نهاد افزود: جوان گرایی 
نباید به معنی  پیرزدایی  باشد و وقتی حرف از جوانان می زنیم، باید ابعاد مختلف را در نظر گرفت؛ 

سن تنها یکی از این ابعاد  است.
رئیس مجلس همچنین انتقال تجربه ها به جوانان برای حضور در عرصه های مختلف را 

ضروری دانست .
 قالیباف گفت: برخی تصور می کنند اگر پست ها بین جوانان تقسیم شود، به معنای جوان 
شدن سیستم شده است؛ درحالیکه این به معنای جوان گرایی نیست و صرفا تقسیم پست و 
حتی گاهی قبیله گرایی سیاسی است. صرفاً نسل بعدی خودمان را جایگزین خودمان کرده ایم 

و متأسفانه گاهی دیگر حرفی از شایسته گزینی، شایسته سالاری و شایسته پروری هم نیست.
رئیس مجلس گفت: در تبیین، فهم و درک این موضوع و انتقال این تجربه که در ابتدای 
دهه 60 بسیار تجربه خوبی بود، به درستی مدیریت دانش نکرده ایم و این تجربه را در اختیار 
جوانان قرار ندادیم. مدیریت انتقال دانش و تجربه به نسل های بعدی، از نسخه هایی است که 
در همه عرصه ها جواب می دهد و صرفاً برای حوزه دفاع مقدس نیست و برای اقتصاد، سیاست، 
فرهنگ، تربیت خانواده، محیط زیست، زندگی، تربیت فرزند، دوستیابی، سبک و روش زندگی 

هم قابل استفاده است.
او گفت:  مسیر برای جوانان باز نیست؛ گاهی آنها می ایستند تا مسیر برایشان باز شود، اما 
تا زمانی که این گونه باشد، مسیر باز نمی شود و تصور می کنم کسی که نتواند مسیر را باز کند 
به لحاظ سنی جوان باشد، اما به لحاظ کاری جوان نیست. اینجا می گوییم شاخص تنها سن 
نیست، چراکه جوان منتظر این جنس انتظارها که انتظار بی حال، انفعالی و بدون مسئولیتی 

است، نمی ایستد.
 قالیباف گفت: در دوران انقلاب شرایط به گونه ای بود که ما می دانستیم منتظر کسی 

نباشیم، اما امروز همه منتظر هستند؛ درحالیکه این روش ما را به جایی نمی رساند. 
 

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس :

با فرمان رهبری باید به سرعت عاملان 
مسمومیت دانش آموزان شناسایی شوند

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: با توجه به فرمان مقام 
معظم رهبری باید به سرعت عاملان مسمومیت دانش آموزان شناسایی شده و با عاملین 
مستقیم و غیر مستقیم این مسمومیت ها در هر سطحی که باشند باید برخورد جدی صورت 

گیرد.
ولی اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بیانات امروز مقام معظم رهبری در خصوث 
اینکه مسمومیت دانش آموزان یک جنایت بزرگ و غیر قابل اغماض است، بیان کرد: این 
موضوع یک واقعیتی است که در جامعه در حال رخ دادن است. بنده دو روز پیش در شهرستان 
با حضور وزیر بهداشت بودم که در حضور وزیر اعلام کردند در سه مدرسه مسمومیت رخ داده و 

ما نیز با شخص وزیر مستقیم به بیمارستان رفتیم. دو معلم نیز مسموم شده بودند.
وی در ادامه اظهار کرد: این موضوع باید با جدیت مورد بررسی قرار گیرد و نیروهای امنیتی ما 
به این موضوع با جدیت ورود داشته باشند. اکنون این موضوع امنیتی شده است. دشمنی که 
به دختران کم سن و سال ما نیز رحم نمی کند و آنها را درمعرض آسیب های جسمی قرار می 

دهد نباید مورد رحم قرار گیرد.
نماینده مردم گرمی در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: این دشمن که اینقدر وقیحانه 
دست به چنین اقداماتی می زند نباید مورد عفو قرار گیرد.  این رفتارها نشان می دهد که دشمن 
دست و پای آخر خود را دارد می زند. با عاملین مستقیم و غیر مستقیم این مسمومیت ها در 
هر سطحی که باشند باید برخورد جدی قرار گیرد. با توجه به فرمایش امروز مقام معظم رهبری 
باید برای شناسایی و برخورد با عاملان این موضوع تمام دستگاه ها و قوه قضاییه با تمام قوا وارد 
شوند. ان شاءالله  این توطئه نیز همانند توطئه های قبل توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( 

هم شناسایی و هم خنثی خواهد شد.
 

رئیس جمهور در حاشیه مراسم روز درختکاری:

کاشت یک میلیارد درخت اقدامی ارزنده 
برای محیط زیست است

رئیس جمهور طرح کاشت یک میلیارد درخت طی چهار سال در سراسر کشور را از جمله 
اقدامات بسیار خوب و ارزنده در زمینه حفظ منابع طبیعی، غنی سازی جنگل ها و ایجاد 

پارک های جنگلی در راستای حفظ محیط زیست و توسعه پایدار در کشور دانست.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح روز دوشنبه در حاشیه مراسم روز درختکاری در سخنان 
کوتاهی حفظ منابع طبیعی، غنی سازی جنگل ها و ایجاد پارک های جنگلی را سه اقدام مهم 
در حفظ محیط زیست و توسعه پایدار در کشور خواند و گفت: طرح کاشت یک میلیارد درخت 
طی ۴ سال در سراسر کشور، از جمله اقدامات بسیار خوب و ارزنده در این زمینه است. بر 

اساس این طرح هر ایرانی باید سه درخت بکارد.
رئیس جمهور همچنین اقدامات انجام شده در باغ ملی گیاه شناسی و اصلاح و ذخیره 
ژنتیکی گونه های مختلف گیاهی را از جمله اقدامات ماندگار و تاثیرگذار در افزایش تولید و 
ارتقای کیفیت محصولات کشاورزی و دستیابی به خودکفایی کشور در زمینه بذر دانست و از 

پژوهشگران، محققان و متخصصین کشاورزی در این مرکز قدردانی کرد.
بررسی آخرین وضعیت تقویت همکاری های اقتصادی تهران-مسکو

روسای جمهور ایران و روسیه در گفتگویی تلفنی آخرین وضعیت تقویت همکاری های 
اقتصادی فیمابین را مورد بررسی قرار دادند.

، ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری فدراسیون روسیه بعد از ظهرروز دوشنبه با حجت الاسلام 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران، تلفنی گفتگو کرد.

در تماس تلفنی رئیس جمهوری فدراسیون روسیه با رئیس جمهوری اسلامی ایران، دو طرف 
آخرین وضعیت همکاری های اقتصادی را بررسی و بر تقویت آنها بخصوص در حوزه ترانزیت 

بین الملل تاکید کردند.
 

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

مسمومیت دانش آموزان یک حرکت 
سازمان یافته است

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: مسمومیت دانش آموزان 
کاملًا یک حرکت سازمان یافته است و باید وزارتخانه های مختلف با توجه به شرح وظایف شان در 

شورای امنیت کشور که قابل تفکیک است، سریعا موضوع را بررسی کنند
شهریار حیدری ، درباره مسمومیت سریالی دانش آموزان در مدارس و این پرسش افکار 
عمومی که چرا با گذشت این مدت طولانی عوامل این ماجرا شناسایی نشدند اما در موارد دیگر 
ظرف چند روز عوامل وقایع پیش آمده شناسایی می شوند، گفت: واقعیت این است که نوع 
و شکل این کار؛ کاملا یک کار سازمان یافته است. سال ها در حوزه وزارت کشور و امنیت کار 
کرده ام نوع رفتارها حکایت از یک کار سازمان یافته دارد که قاعدتاً از پیچیدگی خاص خودش 

برخودار است. 
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: این رفتار، رفتاری پیچیده است؛ اما عوامل و عناصرش داخلی است. اگر منشاء آن 
بیرون از مرز باشد که هنوز اثبات نشده است اما ظرفیت اجرایی آن داخلی است. در استان ها و 

شهرستان های مختلف این کار را انجام دادند و متاسفانه ادامه دارد. 
وی تاکید کرد: برای پیگیری موضوع نیازمند جلسات مکرر و مستمر شورای امنیت کشور 
هستیم، شرح وظایف دستگاه ها باید در این شوراها مشخص شود. همه عوامل، عناصر و 
ظرفیت های فنی و ابزار و امکاناتی که نیروی انتظامی، وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات 
سپاه دارند باید با همکاری وزارت آموزش و پرورش سریعاً موضع را رصد کنند که قابل شناسایی 

هم هستند.

سرلشکر باقری مطرح کرد؛

تولید موشک بالستیک با قابلیت
 انهدام اهداف متحرک دریایی

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: ایران به تولید موشک های بالستیک با قابلیت انهدام 
یگان های شناور دریایی متحرک رسیده است.

سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، در حاشیه دیدار با سربازان 
نخبه بیستمین دوره رزم مقدماتی نخبگان وظیفه کشور گفت: ایران به تولید موشک های 

بالستیک با قابلیت انهدام یگان های شناور دریایی متحرک حرکت رسیده است.
وی افزود: آزمایش این موشک با موفقیت انجام شده و در حال تولید انبوه است.

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار داشت: کشور ایران با تولید این نوع موشک، جزو سه 
کشور دارنده دانش ساخت این موشک ها قرار گرفت.

سرلشکر باقری تاکید کرد: با در اختیار داشتن این نوع موشک، امنیت قابل توجهی در 
دریاهای پیرامونی ما، تا شعاع بیشتر از هزار کیلومتر ایجاد خواهد شد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در حاشیه غرس یک اصله نهال به مناسبت روز 
درختکاری گفتند: مسئولین باید موضوع مسمومیت دانش آموزان را با جدیت 

دنبال کنند؛ این یک جنایت بزرگ و غیر قابل اغماض است.
به  مناسبت روز درختکاری، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی 

پیش از ظهر روز )دوشنبه( در محوطه  دفتر رهبری سه اصله نهال کاشتند.
رهبر انقلاب پس از کاشت نهال ها در سخنانی درباره علت کاشت سه نهال به 
شعار امسالِ روز درختکاری با عنوان »هر ایرانی سه نهال«، اشاره کردند و گفتند: 
اگر بر اساس شعار انتخاب شده، هر ایرانی سه نهال بکارد، برنامه دولت برای 
کاشت یک میلیارد نهال، از سال ۱۴0۲ و در طول چهار سال محقق خواهد شد.

نتیجه اقتصاد تک محصولی، وضعیت کنونی کشور است 
حضرت آیت الله خامنه ای به اهمیت موضوع نهال کاری در حفظ محیط زیست 

اشاره کردند و با تاکید بر اینکه با کمک مردم امکان تحقق کاشت یک میلیارد نهال 
وجود دارد، افزودند: توصیه متخصصان و کارشناسان این است که علاوه بر کاشت 
درخت های میوه دار باید درختان جنگلی و درختانی که چوب  آنها دارای اهمیت 

است نیز کاشته شوند زیرا تجارت چوب در اقتصاد کشور تاثیر بسزایی دارد.
ایشان خاطرنشان کردند: نتیجه اقتصاد تک محصولی، وضعیت کنونی کشور 

است که در زمینه های ارزش پول ملی و تورم و گرانی دارای مشکلات است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تلاش مسئولان برای حل مشکلات، گفتند: 
مسئولین باید از همه راه های ممکن اقتصادی استفاده کنند تا بتوانند برای حل 

مشکلات مردم به راه حل درستی برسند.
حضرت آیت الله خامنه ای، تصریح به حفظ محیط زیست را یکی از امتیازات 
برجسته قانون اساسی کشور برشمردند و تاکید کردند: هیچکس نباید این قانون 

را نقض کند.
عوامل جنایت مسمومیت به اشد مجازات برسند، عفوی نخواهد بود

رهبر انقلاب اسلامی در پایان سخنان خود به موضوع »مسمومیت دانش آموزان« 
نیز اشاره کردند و با تاکید بر اینکه مسئولان و دستگاه های اطلاعاتی و انتظامی 
باید با جدیت آن را دنبال کنند گفتند: این موضوع یک جنایت بزرگ و غیرقابل 
و  باید عوامل  باشند،  این ماجرا دست داشته  و اگر کسانی در  اغماض است 

مسببین آن به اشد مجازات برسند.
حضرت آیت الله خامنه ای این موضوع را جنایت درحقِ معصوم ترین عناصر 
جامعه یعنی کودکان و همچنین موجب ناامنی روانی جامعه و نگرانی خانواده ها 
دانستند و خاطرنشان کردند: همه بدانند اگر کسانی به عنوان عوامل این جنایت 
شناسایی و محکوم شوند، هیچ عفوی در مورد آنها نخواهد بود زیرا باید به اشد 

مجازات برسند تا مایه عبرت دیگران شود.

رئیس قوه  قضاییه گفت: در صورت دستگیر شدن عوامل مسمومیت دانش آموزان 
پرونده عوامل را به صورت ویژه و خارج از نوبت رسیدگی می کنیم

غلامحسین محسنی اژه ای ظهر دوشنبه در دیدار با نمایندگان اقشار مختلف اظهار 
داشت: اولین مسئله ای که این روزها همه با آن درگیر هستیم مسئله مسمومیت دانش 
آموزان در مدارس است که از شهر قم در آذر ماه شروع شد و متأسفانه تا امروز ادامه پیدا 

کرد.
وی ادامه داد: این مسئله با توجه به اینکه با جان انسان ها و ثانیاً با روان همه افراد ارتباط 
دارد فوق العاده حائز اهمیت است و همه دستگاه ها برای حل این مشکل نهایت تلاش 

خود را به کار گرفته اند.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: موضوع مسمومیت ها به نظر می رسد سازمان یافته 

است و کاری است که دشمن نهایت بهره برداری را از این مسئله می کند.
می کنید  ملاحظه  ماجرا  این  در  داد:  ادامه  اژه ای  المسلمین  و  حجت الاسلام 
سرویس های مختلف و دشمنان جمهوری اسلامی در ماه اخیر چه حرف هایی زدند و 
چه موضع گیری هایی کردند و متأسفانه برخی افراد غافل و وابسته هم در داخل همان 

خط التهاب و ایجاد ترس و دلهره را دنبال کردند.
وی افزود: نهایت تلاش انجام می شود تا عوامل و علت اصلی مسئله شناسایی شود 
و امید است بزودی به جمع بندی برسد؛ هفته ای نیست که در وزارت کشور گزارشات 
جمع بندی نشود و با برخی عوامل برخورد شده و در مجموع اقدام همه جانبه صورت 

می گیرد.
رئیس دستگاه قضا خاطرنشان کرد: باید توجه داشت که این اقدام یکی از مصداق های 
روشن افساد فی الارض در قانون است و عواملی که دستگیر شوند جزو کسانی هستند 
که بی تردید مفسد فی الارض اند و یقیناً قوه قضائیه به صورت کاملًا ویژه و خارج از وقت 
به این مساله رسیدگی می کند و عناصری که به هر نحوی در این کار به دخیل هستند به 

اشد مجازات که قانون پیش بینی کرده محکوم و با آنان برخورد قاطع خواهد شد و هیچ 
گونه اغماض نخواهد شد.

حجت الاسلام و المسلمین اژه ای افزود: همچنین کسانی که همراه با دشمن التهاب 
آفرینی می کنند مورد برخورد قرار می گیرند در هر استانی یک شعبه در مرکز اختصاص 
یابد تا این افراد شایعه پراکن احضار شوند اگر مطلبی بدون استناد بیان شده که بر دلهره 
جامعه بیافزاید نباید از آنان گذشت حتماً در اصفهان هم شعبه خاص تشکیل دهند و 

حرفشان شنیده شود.
وی تصریح کرد: برخی مسائلی که امروز شاهد هستیم اساس کار آن دشمنی با نظام 

و ارزش هاست.
دشمن تلاش می کند به نظام ضربه بزند

حجت الاسلام و المسلمین اژه ای با بیان اینکه عفو اخیر زندانیان و محکومان عنایت 
رهبر معظم انقلاب بود، اظهار داشت: باید توجه داشت که دشمن تلاش کرده و باز 
هم تلاش می کند و دست بردار نیست زیرا به مسائل داخلی امید بسته است؛ دشمن 
اغتشاشاتی بوجود آورد که دو سه ماه کشور را درگیر کرد اما بحمدالله شکست خورد و 

به اهداف خود نرسید.
رئیس دستگاه قضا ابراز داشت: در آن فضا که برخی رسانه های داخلی و خارجی 
در ذهن جوانان ما اطلاعات اشتباه پمپاژ می کردند، برخی جوانان به اشتباه افتادند و 
تحت تأثیر قرار گرفتند؛ خیلی افراد به محض اینکه قضیه برای آنان روشن شد، گفتند 
اشتباه کردیم و نمی دانستیم که دشمن به دنبال آتش زدن قرآن و مسجد و تعرض به 

اموال عمومی است.
به هر  بتوانیم  اگر  نیز گفت:  وی درخصوص رسیدگی تخصصی در دستگاه قضا 
صورت  به  که  قاضی  تعداد  این  اما  است  بهتر  کنیم  رسیدگی  تخصصی  مسئله ای 

تخصصی رسیدگی کنند، نداریم.

رئیس قوه  قضاییه:

عوامل مسمومیت دانش آموزان مفسد فی الارض هستند

روح اله کرمانی*

رهبرمعظم انقلاب اسلامی:  

مسمومیت دانش آموزان یک جنایت بزرگ غیر قابل اغماض است

بررسی  آخرین  از  گزارشی  ارائه  با  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  درمان  معاون 
مسمومیت دانش آموزان گفت: خوشبختانه ماده محرکی که دانش آموزان با آن مواجه شدند از 

نوع خطرناک نبوده است.
سعید کریمی روز دوشنبه در تشریح آخرین بررسی عوامل مسمویت دانش آموزان در جمع 
خبرنگاران افزود: به دنبال دستور مقام عالی وزارت بهداشت مبنی بر تشکیل کمیته علمی و 
بررسی این قضیه، بلافاصله کمیته علمی متشکل از 30 نفر از بهترین دانشمندان بنام مرتبط با 
این حوزه از جمله متخصصان سم شناسی، بهداشت محیط، متخصصی ریه، میکروب شناسی 
، عفونت و رشته های مختلف جمع شدند و این کمیته طی چندین جلسه موضوع را مورد بررسی 
قرار داد. وی ادامه داد: گزارش استان های مختلف در این کمیته بررسی شده و خود اعضا به 
استان های متعدد درگیر سفر کرده و مدارس را مورد بررسی و آزمایشات قرار داده و تست های 
محل را به صورت میدانی انجام دادند و بیماران را ویزیت و همه مدارک را بررسی کرده و نتایجی 
که عرض می شود جمع بندی کمیته عملی است. معاون درمان وزیر بهداشت به بیان اینکه با سه 
دسته از دانش آموزان مواجه هستیم، افزود: بخشی از آنها با ماده محرک که عمدتاً استنشاقی 

است مواجه شدند و این بخش یک قسمتی از مجموعه دانش آموزانی است که به اورژانس و مراکز 
درمانی مراجعه کرده یا منتقل شدند. کریمی ادامه داد: بخشی دیگر دانش آموزانی بودند که در 
کنار مسمومین قرار داشته و تحت تاثیر استرس و اضطراب و نگرانی قرار گرفتند و دسته سوم نیز 
اصلا در مدارسی که مواجه با ماده محرک بودند حضور نداشته و تحت تاثیر اخبار و اضطراب قرار 
گرفتند. به گفته وی، بچه هایی که در معرض این ماده محرک قرار گرفتند چیزی که ابراز می 
کنند ۱0 تا ۱۵ دقیق با استشمام بوی متفاوت که رسانه های پخش کردند، دچار علائم تحریکی 
تنفسی شدند. معاون درمان وزیر بهداشت گفت: این علائم مثل سوزش گلو، سرفه، تنگی نفس 
و علائم اشک ریزش، دل درد و ضعف، بی حالی بوده و در برخی بچه ها بی حسی اندام ها که 
ناشی از همین مواد محرک بوده، مشاهده شده است. کریمی تاکید کرد: اینکه می گوییم مواد 
محرک، یعنی دارای دسته بندی متعدد هستند که برخی آنها مواد جنگی خطرناک و کشنده 
هستند که خوشبختانه در هیچکدام از دانش آموزان شاهد این نوع گاز نبودیم. همین طور علائم و 
آسیب جسمی پایدار که نیازمند بستری طولانی بودند، نداشتیم و عمده این بچه ها زیر 6 ساعت 

پس از بستری مرخص شدند.

معاون درمان وزیر بهداشت:

ماده محرک مسمومیت دانش آموزان از نوع خطرناک نبوده است

وزارت کشور با تأکید بر اینکه تاکنون وجود مواد سمی 
و خطرناک در هیچ یک از دانش آموزان مراجعه کننده به 
مراکز درمانی بر اثر مسمومیت یافت نشده، اعلام کرد: 
تعدادی از عناصر مخل روان و سلامت جامعه که با نشر 
اکاذیب در کنار هیاهوی بیگانگان در ایجاد جو ملتهب 

و اضطراب تلاش داشتند، تحت پیگرد قرار گرفته اند.
وزارت کشور دوشنبه شب در بیانیه شماره ۲ درباره 
نتایج اولیه تحقیقات در برخی از مدارس کشور درباره 
مسمومیت دانش آموزان، اعلام کرد: پیرو نخستین 
شده  ایجاد  التهابات  پیگیری  در  کشور  وزارت  بیانیه 
از  تعدادی  برای  ناراحتی  بروز  و  از مدارس  برخی  در 
دانش آموزان عزیز و در تعقیب مجدانه این مساله مهم 
بهداشت،  وزارت خانه های  شبانه روزی  فعالیت  با  و 
درمان و آموزش پزشکی، آموزش و پرورش، نهادها و 
دستگاه های اطلاعاتی، قضایی و امنیتی، نتایج حاصله 
زیر به اختصار به سمع و نظر مردم شریف ایران می رسد.
واصله  های  گزارش  بر  بنا  افزود:  کشور  وزارت 
تاکنون در ۲۵0 کلاس از مدارس سراسر کشور، تعداد 
و  عوارض  احساس  ابراز  آموزان  دانش  از  محدودی 

ناراحتی کرده اند.

وزارت کشور ادامه داد: براساس بررسی نمونه های 
و  کشور  آزمایشگاههای  معتبرترین  در  مشکوک 
وزارت  علمی  کمیته  در  حاصله  نتایج  جمع بندی 
بهداشت که از متخصصین ارشد حوزه های مختلف 
همچنین  و  است  شده  تشکیل  بهداشتی  و  درمانی 
سازمان پدافند غیرعامل و... خوشبختانه تا این لحظه 
وجود مواد سمی و خطرناک در هیچ یک از دانش آموزان 

مراجعه کننده به مراکز درمانی یافت نشده است.
این بیانیه اضافه کرد: در آزمایش های انجام شده در 
کمتر از پنج درصد مراجعین مواد محرکی یافت شده که 
منجر به بدحالی دانش آموزان و بروز علائمی شده است 
که خوشبختانه هیچ کدام منجر به مخاطرات و عوارض 
پایدار برای فرزندان مان نشده است، این می تواند یک 
اقدام عامدانه و جنایتکارانه باشد و تحقیقات در این 
زمینه توسط دستگاههای اطلاعاتی و انتظامی ادامه 

دارد.
وزارت کشور تاکید کرد: در نشست مشترک کمیته 
علمی وزارت بهداشت و درمان، بنا به اطلاعات ارائه 
شده استانداران مرتبط با موضوع و سایر بخش های 
مربوطه، معلوم شد که بیش از ۹0 درصد ابراز ناراحتی 

ایجاد  نگرانی های  و  اضطراب  از  ناشی  دانش آموزان 
شده در فضای کلاس و مدرسه بوده است.

شایعه پردازان تحت پیگرد قرار گرفتند
به  های  بررسی  برابر  کرد:  خاطرنشان  بیانیه  این 
عمل آمده بخشی از مواردی که منجر به ایجاد التهاب 
اقدامات  از  ناشی  است،  شده  مدارس  از  برخی  در 
ماجراجویانه است که مساله مورد رسیدگی قرار گرفته 
است. وزارت کشور اعلام کرد: تعدادی از عناصر مخل 
اکاذیب و تشویش  با نشر  روان و سلامت جامعه، که 
جو  ایجاد  در  بیگانگان  کور  هیاهوی  کنار  در  اذهان 
مراجع  توسط  داشته اند،  تلاش  اضطراب  و  ملتهب 
قضایی تحت پیگرد قرار گرفته اند که رسیدگی فوری و 

قاطع مورد انتظار است.
این وزارتخانه از اولیاء و والدین محترم دانش آموزان 
در سراسر کشور که تاکنون با خویشتن داری و همراهی 
آموزش فرزندان شده اند  امر  از اخلال در  مانع  خود، 
از این عزیزان، در صورت  با رفع نگرانی  خواست که 
مشاهده هرگونه عوامل برهم زننده آرامش و سلامت 
دانش آموزان موارد را به سرعت به دستگاه های مسئول 

گزارش کنند.

وزارت کشور در بیانیه شماره ۲ اعلام کرد:

عدم وجود مواد سمی در دانش آموزان مراجعه کننده به مراکز درمانی 

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی حادثه اخیر 
مسمومیت دانش آموزان را یک »جریان مشکوک« دانست و 
گفت: صرف نظر از ابعاد و حجم آن این سوال مطرح است 
که چرا برخی در داخل بدشان نمی آید این اتفاقات گردن 

حکومت بیفتد.
روز دوشنبه  پاسدار رمضان شریف  سردار سرتیپ دوم 
در مراسم اختتامیه هشتمین جشنواره رسانه ابوذر اظهار 
داشت: بسیج در حوزه خطیر و تاثیرگذار رسانه به صورت 
جدی حضور دارد و امید است در این جنگ رسانه ای مثل 
دفاع مقدس با پشتیبانی ملت بزرگ ایران و هدایت رهبر 

معظم انقلاب اسلامی بار دیگر شاهد پیروزی باشیم.
سردار شریف افزود: این جنگ رسانه ای همانند دوران 
با  ما  رسانه های  هم  امروز  است.  نابرابر  مقدس  دفاع 

امپراتوری رسانه ای دشمن قابل مقایسه نیستند.
سخنگوی سپاه ادامه داد: در جریان مشکوک مسمومیت  

سوال  یک  آن،  حجم  و  ابعاد  از  نظر  صرف  دانش آموزان 
مطرح می شود که چرا برخی  در داخل بدشان نمی آید این 
اتفاقات گردن حکومت بیافتد لذا اصحاب رسانه باید فکر 
کنند که چرا جمعی از روشنفکران و اصحاب رسانه همگام با 
آمریکا و صهیونیست ها به نقاط قوت کشور حمله می کنند.

سردار شریف اضافه کرد: طبق آمار جمهوری اسلامی 
6۴ درصد بیش از رژیم پهلوی و کشورهای همسایه به زنان 
و دختران توجه کرده و می کند. این موضوع نقطه قوتی 
برای ماست اما چرا تلاش می کنند آن را به نقطه ضعف 

تبدیل کنند.
وی با اشاره به نقشه ها و توطئه های مستمر و زنجیره ای 
دشمنان انقلاب و نظام علیه ملت ایران و برخی ضعف 
های رسانه ای در مقابله موثر با خط رسانه ای و عملیات 
فکری  رسانه  حوزه  در  باید  کرد:  تصریح  دشمن  روانی 
کنیم چراکه برخی، ناجوانمردانه امثال ماجرای مسمویت 

دانش آموزان را به سپاه مرتبط می کنند؛  البته دلیلش این 
هم هست که طراحی های دشمن در طول این ۴۵ سال 
به سد بزرگ و قدرتمند سپاه برخورد کرده است لذا باید از 
همراهان داخلی دشمن پرسید، شما که هستید؟ کجا را 
هدف گرفتید؟ تکلیف دشمن مشخص است، اما ناراحتی 
پازل  در  هستند  داخل  در  که  آن هایی  که  است  این  ما 
دشمن فعالیت می کنند. سردار شریف با تاکید بر اهمیت 
عملیات آفندی علیه دشمن در فضای جنگ شناختی و 
ترکیبی خاطرنشان کرد: در حوزه رسانه ای عموما آرایش 
ترکیبی  جنگ  در  جدال  الزامات  اما  داشته ایم  دفاعی 
اقتضاء می کند آرایش تهاجمی و آفندی به دشمن دستور 
کار اصحاب رسانه و فعالان شبکه های اجتماعی و فضای 
مجازی قرار گیرد. در عین حال تلاش دشمنان بی اثر و 
بی نتیجه است و راه به جایی نخواهد برد و به فضل الهی 

ملت ایران انها را به عقب خواهند راند.

سردار شریف :
برخی در داخل بدشان نمی آید بگویند مسمومیت ها، کارِ نظام است



3 سه شنبه-16 اسفند ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5694
سلامت

فوق تخصص اطفال عنوان کرد؛

مهم ترین اشتباه غذایی برای
 مادران شیرده

یک فوق تخصص اطفال، در خصوص حساسیت برخی نوزادان به شیر، نکاتی 
را متذکر شد. 

امیرحسین حسینی، با اشاره به اینکه حساسیت نوزادان به شیر مسئله ای نسبتاً 
شایع است، اظهار کرد: این مسئله یکی از شایع ترین مواردی است که از ابتدای 

تولد بسیاری از والدین با آن مواجه هستند.
وی با اشاره به اینکه خیلی از مادرانی که نوزاد را با شیر خود تغذیه می کنند 
پیش از هر نشانه ای برخی مواد غذایی را حذف می کنند، افزود: در ابتدای تولد 
این ذهنیت وجود دارد که باید لبنیات از سبد غذایی مادر حذف شود، این اقدام 
اشتباه منجر به حذف مهم ترین منابع غذایی می شود که ضرر آن متوجه مادر و 

نوزاد است.
حسینی با بیان اینکه شیرخواران توسط شیرمادر و فرموله های شیرخشک 
تغذیه می شوند، خاطرنشان کرد: در دسته اول نیازی نیست به صورت خودسرانه 
هیچ منبع غذایی اصلی از رژیم غذایی مادر حذف شود، برخی از مواد غذایی 
مثل فست فودها و مواد غذایی صنعتی چون فاقد ارزش غذایی هستند، در 
سبد غذایی جایی ندارند و عملًا حذف آنها تأثیری هم در روند رشد نوزاد نخواهد 

داشت.
وی تاکید کرد: حذف مواد غذایی حساسیت زا مثل پروتئین های گاوی، لبنیات، 
گندم، غذاهای دریایی، آجیل ها، گوشت یا سویا نباید به صورت خودسرانه انجام 

شود.
حسینی با اشاره به اینکه در مواردی مشاهده دفع مقدار زیادی خون در مدفوع 
خطرناک است، افزود: دفع رده خون به مقدار جزئی اهمیت چندانی ندارد ولی 
افزایش دفع مدفوع اسهالی، بلغم زیاد، علامت های پوستی به شکل اگزمای 
پوستی و یا علامت های تنفسی نیاز به بررسی بیشتر توسط پزشک متخصص 

اطفال را دارد.
احتمال،  اولین  و  متداول ترین  شیر،  به  نوزاد  حساسیت  در  داد:  ادامه  وی 

حساسیت به پروتئین های گاوی است.
یا  و  شیرپاستوریزه  گاو،  شیر  باید  اول  درجه  در  اینکه  به  اشاره  با  حسینی 
گوسفندی و یا سایر دام ها از سبد غذایی مادر حذف شود، خاطرنشان کرد: اگر 
با حذف شیر شرایط نوزاد بهتر نشود باید در بازه های زمانی دوهفته ای سایر مواد 

غذایی تا رسیدن به شرایط طبیعی نیز حذف شود.
وی ادامه داد: با حذف غذایی که نوزاد به آن حساسیت دارد، رفته رفته شرایط 
سلامت نوزاد عادی می شود بنابراین مادر باید حداقل در بازه زمانی 6 تا ۹ ماهه 

رژیم عاری از ماده حساسیت زا را رعایت کند.
حسینی درباره شیرخوارانی که از فرموله ها و یا اصطلاحاً شیرخشک استفاده 
می کنند نیز گفت: اگر به هر دلیلی مادر قصد شیر دادن به کودک را نداشته 
باشد، باید از شیرخشک های معمولی شماره یک استفاده شود و اگر مواردی 
از حساسیت مثل اگزمای پوستی، اسهال، دفع خون در مدفوع، علامت های 
تنفسی مثل سرفه زیاد، حساسیت، خس خس و صدایی شبیه سوت زدن هنگام 

تنفس دیده شد، در درجه اول احتمال حساسیت به پروتئین گاوی وجود دارد.
وی گفت: در تغذیه نوزاد دچار حساسیت به پروتئین های شکسته شده، باید از 
پروتئین های هیدرولیزه و مخصوصی که توسط متخصصان آلرژی و کودک تجویز 

می شود، استفاده کرد.
حسینی، توجه به سابقه ابتلاء به آلرژی در خانواده هایی که سابقه آلرژی به 
پروتئین هایی گاوی در نوزادان قبلی خانواده وجود داشته را خواستار شد و تاکید 
کرد: در این موارد اگر مادر به هر دلیلی قصد دارد از شیرهای فرموله شده استفاده 

کند باید از شیرخشک هایی که پروتئین آن ها شکسته شده است، استفاده کند.
به گفته عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، اگر نوزاد 
همچنان به شیرهای معمول مخصوص پروتئین گاوی هم واکنش حساسیت زا 
نشان داد، طبیعتاً باید به سراغ فرموله های مخصوص برویم که پروتئین آن در 

مقادیر بیشتری شکسته شده است.
حسینی توصیه کرد: برای بررسی و درمان شیرخواران مبتلا به حساسیت به 
شیر مادر و یا شیرهای فرموله شده باید مداخلات بیشتری توسط پزشک فوق 

تخصص گوارش و یا آلرژی انجام شود.

مسمومیت در اثر بلعیدن، استنشاق، لمس کردن یا تزریق انواع داروها، مواد 
شیمیایی یا گازها ایجاد می شود و اثر آن می تواند در طیف آسیب تا مرگ قرار 

بگیرد.
کارشناسان گاز سمی را گازی می دانند که می تواند به بافت های زنده بدن 
آسیب بزند، سیستم عصبی مرکزی را مختل کند، سبب بیماری جدی و در 
موارد شدیدتر منجر به مرگ شود. خیلی از مواد مانند کربن مونوکسید فقط در 
دوزهای بالا یا غلظت بالا سمی هستند. کودکان به ویژه نسبت به حتی مقدار 

کمی از مواد شیمیایی خاص حساس اند.
رایج ترین انواع گازهای سمی

نیتروژن: )N۲(نیتروژن رایج ترین گاز در جو است و بیش از ۷۵ درصد از هوایی 
که تنفس می کنیم را تشکیل می دهد. با این حال در غلظت های بالاتر وقتی 
جایگزین اکسیژن هوا می شود، کشنده ترین گاز در میان تمام گازهای سمی و 
خطرناک است. نیتریک اکسید و نیتروژن دی اکسید تولیدشده توسط وسایل 

نقلیه و محیط های تجاری و ... از علت های اصلی آلودگی هوا هستند.
سیستم  و  پوست  چشم ها،  تحریک  نیتروژن:  با  مسمومیت  علائم 

تنفسی.
تماس طولانی مدت با گاز نیتروژن در غلظت های بالا می تواند منجر به مرگ 

شود.
هیدروژن سولفید )H۲s(کهیدروژن سولفید که به نام گاز فاضلاب نیز معروف 

است گازی است بدون رنگ و بسیار اشتعال پذیر که بوی آن شبیه تخم مرغ 
فاسد است. این گاز به طور طبیعی در مکان هایی مانند چاه های گاز طبیعی، 
آتشفشان ها و... و به طور صنعتی از نیروگاه ها، پالایشگاه ها، تصفیه فاضلاب 

و... تولید می شود.
اثرات هیدروژن سولفید بر سلامتی بستگی به میزان استنشاق و مدت زمان 

در معرض بودن دارد. 
علائم مسمومیت با هیدروژن سولفید: تحریکات چشمی، سردرد و در موارد 

شدید غش و بیهوشی و مرگ.
کربن مونوکسید: )CO( کربن مونوکسید گازی است بی مزه و بی بو و بی رنگ 
که در اثر سوختن ناقص سوخت های فسیلی ایجاد می شود. کربن مونوکسید 
می تواند علائمی مانند تهوع، بی قراری و سرخوشی ایجاد کند و در صورت 

طولانی در معرض بودن منتهی به مرگ شود.
ازن )O3(:ازن هم یک گاز سمی است که می تواند موجب سرطان پوست، 
اختلال در علائم تنفسی و آفتاب سوختگی در انسان شود. استنشاق گاز ازن 

موجب استفراغ، تهوع و سردرد می شود. 
آمونیاک :آمونیاک گازی بی رنگ است که قرار گرفتن در معرض غلظت بالای 
آن در هوا می تواند باعث سوزش چشم ها، بینی، گلو و مجاری تنفسی شود 
و حتی منجر به کوری، آسیب ریه یا مرگ شود. استنشاق غلظت های پایین تر 
می تواند باعث سرفه و سوزش بینی و گلو شود. آمونیاک گازی اشک آور است و 

بویی شبیه ادرار و عرق دارد.
فلوئور

فلوئور گازی زرد کم رنگ یا سبز روشن با بوی تند و نافذ است و در صنایع 
پتروشیمی، تولید آلومینیوم، رنگ و سرامیک کاربرد دارد.

گاز فلوئور برای پوست و ریه و چشم بسیار تحریک کننده و خطرناک است. 
فلوئور غلیظ می تواند ریه ها را از کار بیندازد و موجب مرگ شود. 

سیانوژن
تلخ  بادام  بویی شبیه  و بی نهایت سمی است که  سیانوژن گازی بی رنگ 
دارد. این گاز موجب تحریک چشم و سیستم تنفسی می شود و استنشاق آن 
می تواند موجب سردرد، سرگیجه، تهوع، استفراغ و در موارد شدید از دست 

دادن هوشیاری، تشنج و مرگ شود.
نیتروژن رایج ترین گاز در جو است و بیش از ۷۵ درصد از هوایی که تنفس 
می کنیم را تشکیل می دهد. با این حال در غلظت های بالاتر وقتی جایگزین 
اکسیژن هوا می شود، کشنده ترین گاز در میان تمام گازهای سمی و خطرناک 

است
درمان مسمومیت

نحوهٔ درمان فرد مسموم بستگی به موارد زیر دارد:
. علائم فرد مسموم

. سن فرد مسموم
. اینکه آیا نوع ماده عامل مسمومیت را می دانید یا نه

تشنج،  مانند  عوارضی  شبیه  می تواند  مسمومیت  نشانه های  و  علائم 
مسمومیت با الکل، سکته مغزی و واکنش به انسولین باشد:

. سوزش یا قرمزی در اطراف دهان و لب ها
. بوی مواد شیمیایی مانند گازوئیل یا تینر از تنفس

. استفراغ
. مشکل در تنفس
. سرگیجه و گیجی

. وضعیت غیرمعمول ذهنی و روانی
در مدت انتظار برای رسیدن کمک چه اقداماتی باید انجام دهید؟

اگر چشم ها می سوزند آنها را با آب سرد یا آب ولرم به مدت ۲0 دقیقه بشویید 
تا کمک برسد، فرد مسموم را هر چه سریع تر به فضای آزاد ببرید تا هوای تازه 
تنفس کند، درصورتی که فرد علائم حیاتی ندارد )حرکتی نمی کند، نفس 

نمی کشد یا سرفه نمی کند(، CPR  را شروع کنید.
اگر امکان انتقال به فضای باز را ندارید تمام پنجره ها را بازکرده و فن و تهویه 
را روشن کنید. اگر گلوی فرد مسموم تحریک شده و هوشیار است، یک لیوان 

آب خنک یا شیر به او بدهید.
آیا مسمومیت با گازها می تواند کشنده باشد؟

بله بدون تردید. مسمومیت شدید با گازهای سمی می تواند آسیب جدی به 
قسمت هایی از بدن وارد کند که قابل جبران نیستند و در نهایت موجب مرگ 
شوند. گازهای سمی بر اندام ها و سیستم های مختلف بدن اثر می گذارند و این 
ظرفیت را دارند توسط بافت های چربی بدن مصرف شوند، به همین دلیل در 
بدن باقی می مانند.  برخی سموم طول عمر طولانی در بدن دارند و تخمین زده 

می شود ۷ تا ۱۱ سال در بدن باقی بمانند.

معرفی برخی از گازهای سمی؛

آیا مسمومیت با گازها می تواند کشنده باشد؟

توصیه هایی برای حفظ سلامت شنوایی

فوق تخصص گوارش وکبد :

بهترین روش غربالگری سرطان روده! 

روده،  سرطان  غربالگری  روش  بهترین  گفت:  وکبد  گوارش  تخصص  فوق 
این روش تشخیصی  به  افراد  باید دسترسی  نتیجه  کولونوسکوپی است؛ در 

تسهیل شود.
امیر پاشا طباییان بیان کرد: درحال حاضر سرطان روده بزرگ به عنوان سومین 

علت شایع مرگ در هر دو گروه مردان و زنان است که سیر صعودی دارد.
 طباییان با بیان این نکته که بهترین روش غربالگری از سن ۵0 سالگی، 
کولونوسکوپی است، افزود: در برخی کشورها، این سن را به ۴۵ سالگی کاهش 
دادند، بنابراین همه افراد باید تست کولونوسکوپی را انجام دهند، هر چند که 
وجود خون مخفی در مدفوع هم یکی از راه های شناسایی بیماری است ولی 

انجام کولونوسکوپی ضروری است.
وی تصریح کرد: هر چه در این چرخه شناسایی، محدودیت ایجاد کنیم، 
دسترسی افراد به کولونوسکوپی محدود می شود و در نتیجه احتمال ابتلا به 

سرطان افزایش می یابد؛ بنابراین باید این فرایند تسهیل شود.
طباییان افزود: کولونوسکوپی کامل روده بزرگ فقط از طریق کولونوسکوپی 

امکان پذیر است که زیر نظر متخصص گوارش و کبد انجام می شود.
وی اظهار کرد: یک سری الزامات برای انجام کولونوسکوپی در مطب لازم است 

و باید فضا و تجهیزات مناسب این عمل در مطب فراهم شود.
عضو هیئت مدیره سازمان نظام پزشکی تهران خاطر نشان کرد:  برای انجام 
کولونوسکوپی حتما نیازی به وجود بیهوشی نیست و در اکثر کشورها، بیش از 
دو سوم کولونوسکوپی ها در دنیا بدون حضور متخصص بیهوشی بدون تجویز 
هر آرامش بخشی در حال انجام است.وی گفت: در مورد موارد خاص که نیاز به 
بیهوشی در زمان انجام کولونوسکوپی باشد این عمل در بیمارستان یا کلینیک 

باید انجام شود.
این فوق تخصص گوارش و کبد افزود: احتمال وجود عوارض در بیهوشی کامل 
حین عمل کونولوسکوپی بیشتر است، چون بیمار احساس درد ندارد و احتمال 
پارگی روده وجود دارد ؛ بنابراین بهتر بیمار در این زمان هوشیاری سطحی داشته 

باشد.
وی با اشاره به این مطلب که پیشنهاد ممنوعیت کولونوسکوپی در مطب به علت 
تضاد منافع ب خی افراد در دوره قبل ابلاغ شد، افزود: در سال ۹۷ به پیشنهاد 
انجمن گوارش و کبد، انجام کولونوسکوپی در مطب ممنوع شد و در سال ۹8 
هم معاون درمان وقت وزارت بهداشت این موضوع را ابلاغ کرد ولی با توجه به 
مشکلات پیش آمده و اعتراض متخصصان گوارش و کبد، مصوبه قبلی لغو و 

شرایطی برای انجام کولونوسکوپی در مطب اعلام شد.
طباییان گفت: در خیلی از شهرستانها و شهرها کلینیک و بیمارستانی برای 
انجام این خدمت وجود ندارد و حتی در شهرهای بزرگ، افراد دسترسی آسان  
برای این مورد را ندارند، بنابر این چاره نیست جز  اینکه کولونوسکوپی در مطب 
انجام شود و باید توجه داشت انجام کولونوسکوپی در شرایط خاص با بیهوشی در 

بیمارستان یا کلینیک باید بر اساس شرایط استاندارد انجام پذیرد.
 

محققان توصیه می کنند؛

پیاده روی تند روزانه احتمال مرگ 
زودهنگام را کاهش می دهد

یک مطالعه جدید در دانشگاه کمبریج بریتانیا گزارش می دهد که یک پیاده 
روی سریع روزانه ۱۱ دقیقه ای می تواند کمک کند طولانی تر زندگی کنید.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، محققان دریافتند که ۷۵ دقیقه 
در هفته )۱۱ دقیقه در روز( فعالیت بدنی با شدت متوسط برای کاهش خطر 

ابتلاء به بیماری قلبی، سکته و سرطان در فرد کافی است.
محققین تخمین زدند که در صورت انجام این میزان ورزش که نصف میزان 
توصیه شده در دستورالعمل های ایالات متحده و بریتانیا است، از هر ۱0 مرگ 

زودرس ۱ مورد قابل پیشگیری می شود.
دکتر »سورن بریج«، یکی از محققین از شورای تحقیقات پزشکی دانشگاه، 
می گوید: »انجام برخی فعالیت های بدنی بهتر از انجام ندادن هیچ کدام است. 
این هم یک موقعیت شروع خوب است. اگر متوجه شدید که ۷۵ دقیقه در هفته 
قابل کنترل است، می توانید آن را به تدریج به میزان کامل توصیه شده افزایش 

دهید.«
بیماری های قلبی عروقی )بیماری قلبی و سکته مغزی( عامل اصلی مرگ و 
میر در سراسر جهان و عامل نزدیک به ۱8 میلیون مرگ در سال ۲0۱۹ بودند. 

سرطان ها مسئول ۹.6 میلیون مرگ در سال ۲0۱۷ بودند.
برای بررسی اینکه چقدر ورزش می تواند در این اعداد تأثیر بگذارد، محققان 
داده های ۹۴ مطالعه بزرگ را که بیش از 30 میلیون نفر در آن شرکت داشتند، 

گردآوری و تجزیه و تحلیل کردند.
یافته ها نشان داد که از هر 3 نفر، ۲ نفر به مدت ۱۵0 دقیقه در هفته ورزش با 
شدت متوسط انجام نمی دهند و از هر ۱0 نفر کمتر از ۱ نفر بیش از 300 دقیقه 

فعالیت در هفته داشتند.
به طور کلی، محققان به این نتیجه رسیدند که انجام بیش از ۱۵0 دقیقه ورزش 

در هفته فواید حاشیه ای را از نظر کاهش خطر بیماری یا مرگ به همراه دارد.
این تیم گزارش داد، اما حتی نیمی از این میزان هم با مزایای قابل توجهی 
همراه بود. به عنوان مثال، ۷۵ دقیقه ورزش با شدت متوسط در هفته، خطر مرگ 
زودهنگام را تا ۲3 درصد کاهش داد. همچنین برای کاهش خطر بیماری قلبی و 

سکته تا ۱۷ درصد و سرطان تا ۷ درصد کافی بود.
برای برخی از سرطان های خاص، کاهش خطر حتی بیشتر بود. انجام این 
مقدار ورزش خطر ابتلاء به سرطان های سر و گردن، لوسمی میلوئیدی، میلوما و 

سرطان های کاردیای معده را بین ۱۴ تا ۲6 درصد کاهش می دهد.
محققان محاسبه کردند که اگر افراد ۱۵0 دقیقه ورزش توصیه شده در هفته 
را انجام دهند، از حدود ۱6 درصد از مرگ های زودهنگام پیشگیری می شود. 
همچنین از ۱۱ درصد موارد بیماری های قلبی عروقی و ۵ درصد موارد سرطان 

پیشگیری می شود.
اما اگر افراد حداقل ۷۵ دقیقه در هفته فعالیت بدنی با شدت متوسط داشته 
باشند، از حدود ۱0 درصد از مرگ های زودهنگام پیشگیری می شود. و از ۵ درصد 

موارد بیماری های قلبی عروقی و 3 درصد موارد سرطان پیشگیری می شود.
به علاوه، محققان خاطرنشان کردند، در ورزش با شدت متوسط، ضربان قلب 
شما افزایش یافته و باعث می شود سریع تر نفس بکشید، اما همچنان می توانید 

در طول فعالیت صحبت کنید.
نمونه های دیگر عبارتند از رقص، دوچرخه سواری، بازی تنیس و پیاده روی.
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مدیریت استان قم و مردم مهدی یاور این شهر مقدس 
آماده  امکانات  و بسیج  متنوع  برنامه های  پیش بینی  با 
برگزاری جشن میلیونی و باشکوه نیمه شعبان، سالروز 
میلاد با سعادت منجی عالم بشریت حضرت بقیه الله 

الاعظم)عج( هستند.
از حدود دو ماه گذشته بسیج امکانات ملی برای برگزاری 
و  کارآمده  پای  شعبان  نیمه  حماسی  و  باشکوه  جشن 
دستگاه های استانی نیز بخشی از تجهیزات و توان خود 

را صرف برگزاری این مراسم کرده اند.
و  گفت  در  قم  استاندار  شاهچراغی  سیدمحمدتقی 
گویی ضمن اعلام آمادگی استان برای پذیرایی از زائران 
جشن های نیمه شعبان گفت: همه ظرفیتهای استان و 
گروه های مردمی و سایر استانها برای برگزاری باشکوه این 
جشن ها پای کار هستند تا بهترین خدمات به زائران نیمه 

شعبان ارائه شود.
وی افزود: بخشی از محدودیتهای ما برای میزبانی نیمه 
شعبان را باید در سطح ملی رفع کنیم اما در مجموع در 
پیرامون مسجد مقدس جمکران  زیرساخت های  حوزه 
مشکلات اساسی  وجود دارد و تلاش هایی برای کاهش 

این مشکلات انجام شده است.
برپایی موکب های جشن بزرگ نیمه شعبان در بلوار 

پیامبر اعظم)ص(
معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استاندار قم از آغاز 
عملیات برپایی موکب های جشن بزرگ نیمه شعبان از 
صبح روز یکشنبه در بلوار پیامبر اعظم )ص( و اطراف 

مسجد مقدس جمکران خبر داد.
برپایی 3۱3  اینکه عملیات  بابیان  ابوالقاسم مقیمی 
موکب جشن بزرگ نیمه شعبان در بلوار پیامبر اعظم )ص( 
و اطراف مسجد مقدس جمکران آغازشده، مطرح کرد: 
برای نخستین بار شبکه های ملی و استانی صداوسیمای 
و  جشن ها  زنده  پخش  برای  ایران  اسلامی  جمهوری 
پیاده روی نیمه شعبان در بلوار پیامبر اعظم )ص( مستقر 

خواهند شد.
قائم مقام تولیت مسجد مقدس جمکران نیز در همین 
خصوص با اشاره به جایگاه معنوی این مسجد مقدس 
بیان کرد: در طول سال پذیرای ۲0 میلیون زائر هستیم و 

در نیمه شعبان بیش از 3 میلیون زائر به این مکان مقدس 
مشرف می شوند که باید تسهیلات ورود و خروج زائران در 
نیمه شعبان بیشتر موردتوجه قرار گیرد تا زائر با آرامش و 

بدون خستگی به این مکان مقدس مشرف شود.
نیازها  امینی عنوان کرد: یک سری  پور  محمدکاظم 
از خود مسجد و یا استان و هم چنین مدیریت شهری و 
اجتماعات مهدوی برای این جشن فراهم می شود اما با 
توجه به ورود فراوان زائر نیاز به امکانات بیشتری داریم. 

دغدغه ما اسکان؛ حمل ونقل و تغذیه است.
بسیج امکاناتی از ۱۵ شهر کشور

خدمات  و  زیست  محیط  معاون  اصفهانیان  مهدی 
شهری شهرداری قم نیز در همین رابطه گفت: با توجه 
به اینکه در سال جاری همزمانی ایام نیمه شعبان و ایام 
نوروز را داریم و در آستانه ماه مبارک رمضان نیز هستیم، 
پیش بینی ها مبنی بر این است که زمان سفر مسافران و 
زائران زودتر انجام شود و آماده باش دستگاه های خدمات 

رسان به خصوص شهرداری اهمیت زیادی دارد.
وی ادامه داد: در این راستا نخستین بار است که ستاد 
ملی نیمه شعبان در وزارت کشور تشکیل جلسه داده و دو 
جلسه در تهران و یک جلسه در مسجد مقدس جمکران با 
حضور مسئولان مربوطه، تولیت مسجد جمکران، شهردار 
مدیرکل  و  کشور  وزارت  معاونین  از  تن  دو  و  استاندار  و 
خدمات شهری سازمان شهرداری ها تشکیل و مباحث 

خوبی مطرح شده است.
حضور پرشور کانون پرورش فکری قم در 

جشن های نیمه شعبان
در آستانه برپایی جشن های ولادت امام زمان عجل الله 
تعالی فرجه، کانون پرورش فکری استان قم با حضور 
تماشاخانه های سیار کانون و برپایی غرفه های فرهنگی 
و هنری در مسجد مقدس جمکران و مسیر بلوار پیامبر 
اعظم، به زائران کودک و نوجوان خدمت رسانی خواهد 

کرد.
محمد غفاری مدیرکل کانون پرورش فکری استان قم 
از استقرار خودروهای سنگین سیار در چهار نقطه عمود 
۱0۲ بلوار پیامبر اعظم و ورودی های درب یک، درب دو 
و درب 6 مسجد مقدس جمکران و همچنین همکاری با 

مجموعه گل نرگس برای برپایی پنج غرفه  ویژه کودکان در 
مسجد جمکران خبر داد.

برنامه های متنوع فرهنگی و هنری همچون همخوانی 
و اجرای سرود، نمایش عروسکی، قصه گویی، مسابقه و 
غیره ازجمله برنامه هایی است که در تماشاخانه های  سیار 

کانون برگزار خواهد شد.
ساماندهی موکب های مردمی برای خدمت  به 

زائران جمکران در نیمه شعبان
مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران نیز بابیان اینکه 
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته پارکینگ شماره دو 
موکب  استقرار  مرکز  به عنوان  جمکران  مقدس  مسجد 
ها در نظر گرفته شده است، گفت: با این اقدام موکب ها 

به صورت منسجم به زائران خدمات لازم را ارائه می کنند.
مجید سلیمیان با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای 
مسجد  زائران  به  خدمت رسانی  و  موکب ها  ساماندهی 
مقدس جمکران در ایام نیمه شعبان اظهار کرد: برای 
هماهنگی های بیشتر جلسه مدیران موکب ها با مسئولان 
مسجد مقدس جمکران برگزار شده و در این جلسه نکات 
لازم در خصوص مسائل فرهنگی، تکریم زائران، مباحث 
مرتبط با ایمنی و غیره مطرح شده و مدیران موکب ها نیز 

خواسته ها و نیازهای خود را تبیین کردند.
آیین جاروکشی خادمین  نیز  سه شنبه ۱6 اسفندماه 
مسجد جمکران، محفل قرآنی عصر ۱۴ شعبان، قرائت 
زیارت آل یاسین، اقامه نماز جماعت شب نیمه شعبان، 
توسل به حریم کبریا، محفل شعر و سرود، مهدی یاور 
سال، نشان ارادت، خیر و کتاب برتر و ویژه برنامه بین الملل 
الحی پیش بینی شده است. احیای شب نیمه شعبان، 
یاوران  نماز جماعت صبح نیمه شعبان، جشن مهدی 
ویژه معلولان، شادی پیمایی بزرگ نیمه شعبان، رونمایی 
از سرود سلام فرمانده ۲، نماز جماعت ظهر و مغرب نیمه 
شعبان و آیین شکرگزاری نیز از دیگر برنامه های جشن 

های نیمه شعبان در مسجد جمکران است.
جشن  جاری  اسفندماه  پنجشنبه ۱8  روز  همچنین 
سفیران آفتاب با حضور مردم نیجریه و قرائت دعای کمیل 
ندبه در مسجد  نیز دعای  روز جمعه  و  یابد  ترتیب می 

مقدس جمکران قرائت می شود.

با پیش بینی برنامه های متنوع و بسیج امکانات ؛

قم آماده برگزاری جشن میلیونی نیمه شعبان

مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح: 

۷۵۰  هزار سرباز دوره مهارت
 شغلی را فرا گرفتند 

مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح گفت: طی ۵ سال 
گذشته افزون بر یک میلیون و ۴00 هزار سرباز در کشور در دوره های مهارت آموزی شرکت 

کردند که از این بین ۷۵0 هزار نفر موفق به کسب گواهینامه های اشتغال شده اند. 
سردار موسی کمالی روز دوشنبه در حاشیه بازدید از قرارگاه مهارت آموزی سپاه استان 
قم در گفت وگو باخبرنگاران، افزود: سالانه بین 300 تا 3۵0 هزار سرباز وظیفه وارد 

نیروهای مسلح می شوند.
وی اضافه کرد: نیروهای مسلح از سال ۹6 تصمیم گرفتند تا به واسطه خدمتی که 
سربازان برای حفظ استقلال و امنیت کشور انجام می دهند، قرارگاه های مهارت آموزی و 

توانمندسازی را برای اشتغال پس از دوران خدمت را راه اندازی کنند.
کمالی ادامه داد: در حال حاضر حدود یک میلیون و ۴00 هزار جوان آموزش دیده 

مهارتی در نیروهای مسلح یا وارد بازار کار شدند یا آماده ورود به آن هستند.
مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح با تاکید بر ضرورت 
ارائه تسهیلات بانکی برای ورود سربازان مهارت دیده به بازار کار، ادامه داد: سال گذشته 
۵ هزار میلیارد تومان برای پرداخت تسهیلات به سربازان آموزش دیده اختصاص یافته بود 
که بخاطر عدم آماده سازی زیرساخت های لازم، پرداخت وام های قرض الحسنه اشتغال از 

آذرماه سال جاری آغاز شده است.
وی با اشاره به پرداخت 3 هزار فقره وام به سربازان وظیفه مهارت آموز، تصریح کرد: بخش 
عمده این تسهیلات توسط بانک سپه پرداخت شده و انتظار می رود ۱۷ بانک عامل دیگر 

نیز به تعهدات خود در این خصوص عمل کنند.
کمالی اظهار داشت: طی سال جاری 63 هزار سرباز برای دریافت وام قرض الحسنه 
اشتغال ثبت نام کردند که از این بین پرونده ۴۴ هزار سرباز به بانک های عامل ارسال شده 
که از این بین مراحل تکمیل پرونده ۱6هزار سرباز نهایی شده است. وی در پایان عنوان 
کرد: از دولت و مجلس شورای اسلامی انتظار می رود در تدوین بودجه سال ۱۴0۲ کشور، 

توجه لازم را نسبت به پرداخت وام های قرض الحسنه به سربازان داشته باشند.
۱۵00 سرباز قمی دوره های مهارت آموزی را فرا گرفتند

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم نیز گفت: از ابتدای سال جاری 
و  اند  کرده  آموزی شرکت  مهارت  دوره های  در  وظیفه  بر ۱۵00 سرباز  افزون  تاکنون 
گواهینامه های معتبر برای آنها صادر شده است. سردار محمدرضا موحد افزود: قرارگاه 
مهارت آموزی سربازان وظیفه هم راستا با سایر نیروهای مسلح در سپاه استان قم نیز 
تشکیل شده است. فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم ادامه داد: قرارگاه 
مهارت آموزی سربازان وظیفه در سپاه استان قم با هدف جذابیت، نشاط، توانمندسازی 
و اشتغال راه اندازی شده است. وی اضافه کرد: از ابتدای سال جاری ۷۹ دوره آموزشی 
توسط سازمان فنی و حرفه ای، جهاد کشاورزی، اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات و 

اداره ورزش و جوانان برای سربازان وظیفه برگزار شده است.
موحد با اشاره به بسترسازی سپاه استان جهت آموزش در محیط واقعی کار برای 
در سایر  بر سپاه  آموزی علاوه  مهارت  کارگاه های  این  کرد:  تصریح  وظیفه،  سربازان 

نیروهای مسلح مستقر در این استان نیز برپا شده است.
فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم تصریح کرد: برای سربازان وظیفه 
پس از گذراندن این دوره مهارتی، گواهینامه معتبر فنی و حرفه ای صادر می شود و به تبع 

آن امکان بهره مندی از وام اشتغال زایی نیز فراهم خواهد شد.
وی گفت: از دستگاه های دولتی و بانک ها انتظار می رود در ارائه تسهیلات بانکی قرض 

الحسنه به سربازان برای ایجاد اشتغال همکاری لازم را داشته باشند.

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم خبرداد:

افتتاح ۲۵ واحد آموزشی
 در مقاطع تحصیلی مختلف

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: امسال ۲۵ واحد آموزشی در مقاطع مختلف 
تحصیلی در این استان به بهره برداری رسید و ۱0 طرح نیز در حال احداث است. 

علیرضا رحیمی در گفت وگویی افزود: مدرسه امام علی)ع(، مدرسه استثنایی ۱۲ 
کلاسه مسعودیان ناحیه چهار، مدرسه 6 کلاسه شهدای متقیان کهک، مدرسه ۹ کلاسه 
زرین اقبال ناحیه یک، مدرسه 6 کلاسه حضرت رقیه روستای صرم، مدرسه شاهد ۱۲ 
کلاسه شهید هندویان، مدرسه ۲ کلاسه حضرت ابوالفضل)ع( جعفریه، مدرسه ۱8 
کلاسه شهید قاسمیان ناحیه ۲، مدرسه 6 کلاسه جعفریه و مدرسه ۲ کلاسه کریمه 

اهل بیت)س( در سلفچگان از جمله این طرح هاست.
وی اضافه کرد: استخر شهید حاج عسگری، نمازخانه ۲۵00 نفری شهید هندویان، 
کارگاه هنرستان حضرت زهرا)س( و هنرستان فخری نیز از دیگر طرح های احداث شده 
می باشد. وی با اشاره به ۱0 پروژه درحال ساخت آموزش وپرورش قم، ادامه داد: پروژه 
حاج حسین آزمون در پردیسان شامل زمین ورزشی و کارگاه آموزشی و مدرسه ابتدایی، 
متوسطه اول و دوم، پروژه مدرسه ۱8 کلاسه زیرک با پیشرفت ۵0 درصدی، کلنگ زنی 
مدرسه ۱۲ کلاسه اتباع ناحیه 3، کلنگ زنی مدرسه اتباع در شیخ آباد، مدرسه ۱۲ کلاسه 
قاضی طباطبایی در ناحیه 3 و پروژه هندویان در شهرک قدس از جمله این طرح هاست.

رحیمی با اشاره به رشد ۱0۷ درصدی سرانه مالی مدارس، بیان کرد: امسال حدود 
بر  برای احیای فضاهای ورزشی مدارس قم هزینه شده که مازاد  ریال  ۱۵0 میلیارد 
اعتبارات جاری تربیت بدنی بوده است. به گفته وی، در سال تحصیلی جاری حدود ۱۱۱ 
میلیارد ریال تجهیزات خریداری و در هنرستان ها توزیع شده و در بعد کیفیت بخشی به 
فعالیت های آموزشی و تربیتی نیز حدود ۴0 میلیارد ریال هزینه شده است. وی با اشاره 
به تصویب ۲00 میلیارد تومان اعتبارات سفر ریاست جمهوری در سال گذشته به استان 
قم، گفت: آموزش وپرورش اولین طرح سفر ریاست جمهوری یعنی مدرسه استثنایی در 
پردیسان را با اعتبار حدود ۱۴ میلیارد تومان به بهره برداری رساند. مدیرکل آموزش وپرورش 
قم همچنین برگزاری بیش از ۱۵ میلیون ساعت آموزش ضمن خدمت در حوزه های 
یادواره شهدا،  برگزاری یک هزار و ۴8۱  آموزشی مدارس،  و  اداری  برای کادر  مختلف 
همکاری ۹00 نفر در طرح خادم یاران رضوی در تابستان، کسب ۱۲ مدال طلا و نقره 
المپیادهای جهانی در مسابقات قرآنی استعدادهای درخشان، فعالیت ۹00 مبلغ امین 
در مدارس و جذب ۱۲0 سرباز طلبه از دیگر فعالیت های آموزش وپرورش قم در سال 

تحصیلی جاری عنوان کرد.

مسئول جشن های ستاد مردمی اجتماعات مهدوی خبرداد:

برگزاری مراسم احیای نیمه شعبان
 در ۵ نقطه از بلوار پیامبر اعظم )ص(

مسئول جشن های ستاد مردمی اجتماعات مهدوی گفت: علاوه بر مسجد مقدس 
جمکران، حرم حضرت معصومه )س( و مساجد شاخص استان در ۵ نقطه بلوار پیامبر 

اعظم)ص( مراسم احیای شب نیمه شعبان برگزار می شود.
میثم غفوری بعد از ظهر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: تلاش شد تا 
3۱3 موکب از شهرهای مختلف کشور و همچنین از برخی کشورهای سلامی در ایام نیمه 
شعبان در بلوار پیامبر اعظم قم برای خدمات رسانی حضور یابند. مسئول جشن های نیمه 
شعبان ستاد مردمی اجتماعات مهدوی بیان داشت: تاکنون بیش از 60 درصد موکب ها 
برپا شدند و از امشب برخی از موکب ها فعالیت خود را آغاز خواهند کرد و از فردا صبح 
تمامی موکب ها آماده ارائه خدمات تا روز پنجشنبه هفته جاری خواهند بود. غفوری 
عنوان داشت: در بلوار پیامبر اعظم قم از ۲۱ استان کشور و همچنین از ۵0 کشور موکب 
داریم و در در عمود ۷0 و ۹۵ بلوار پیامبر اعظم قم گروه های جبهه مقاومت با پرچم ها و 

نمادهای خود حضور دارند و جبهه مقاومت را به زائران معرفی می کنند.
 

در آستانه نیمه شعبان صورت گرفت؛

بازدید مدیران شهری و استانی قم
 از ستادهای نیمه شعبان

مدیرکل بازرسی و معاون استاندار از ستادهای نیمه شعبان شهرداری قم در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( بازدید کردند. 

معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری و معاون خدمات شهری شهرداری در 
این بازدید گزارشی از برنامه ریزی ها، اقدامات و تلاش ها برای برگزاری باشکوه جشن های 
نیمه شعبان ارائه کردند.  به گزارش روابط عمومی شهرداری، حجت الاسلام والمسلمین 
محمود طالبی به همراه ابوالقاسم مقیمی معاون استاندار و فاطمی کیا معاون سازمان 
بازرسی استان و اصفهانیان مقدم معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری از 
اقدامات، فعالیت ها، نحوه خدمات رسانی مواکب، ایستگاه های صلواتی و ستادهای 

تسهیلات زایرین مناطق شهری شهرداری قم در بلوار پیامبر اعظم )ص( بازدید کردند.

مدیرکل کمیته امداد امام  خمینی)ره( استان قم گفت: از ابتدای سال جاری 
تا پایان دی ماه مجموع کمک های مردمی به کمیته امداد استان یک هزار و 600 
میلیارد ریال بوده که پیش بینی می کنیم با توجه به برگزاری جشن نیکوکاری، این 

رقم تا پایان سال به ۲ هزار و ۵00 میلیارد ریال برسد. 
محسن مسعودیان راد در گفت وگو با خبرنگاران افزود: کل درآمدهای ما نسبت به 
سال گذشته ۵0 درصد و در برخی سرفصل ها نیز بالغ بر ۴00 درصد رشد داشته و 

اقدامات با تدبیر، دقت و برنامه ریزی پیش می رود.
وی همچنین با اشاره به این که برنامه های هفته احسان و نیکوکاری در آستانه 
میلاد با سعادت منجی عالم بشریت با شعار نذر امید و با مشارکت سپاه پاسداران 
نهادهای  برخی  و  هدایت  و  کرامت  برکت،  علوی،  مستضعفان،  بنیادهای  و 
خدمت رسان و فرهنگی آغاز می شود افزود: با توجه به ایام پایان سال و طلیعه سال 
جدید و همچنین حلول ماه رمضان و تقارن بهار طبیعت با بهار دل ها، تلاش داریم تا 
در این شرایط اقتصادی خبرهای خوبی را برای خانواده بزرگ کمیته امداد حضرت 

امام و خانواده های نیازمند داشته باشیم.
مسعودیان راد با بیان اینکه سال گذشته در سطح استان قم در هفته احسان و 
نیکوکاری بالغ بر ۱60 میلیارد ریال کمک دریافت شد گفت: امسال نیز برای بالغ بر 

۲۵0 میلیارد ریال هدف گذاری شده است.
وی با اشاره به بسیج تمام پایگاه های جمع آوری کمک های مردمی در استان 
گفت: در مراکز محوری و سطح معابر همچنین پایگاه های نماز جمعه، پایگاه های 
کمیته امداد برای دریافت کمک ها چه به شکل نقدی و چه به صورت غیرنقدی و 

کالا فعال است.
مدیرکل کمیته امداد استان قم تاکید کرد: اگر مردم قرار شد که کالاهای خود را در 
قالب کالا و اجناس ارائه کنند، رعایت کرامت برای ما بسیار مهم است، و کمک ها باید 

هم مشکل های خانواده ها را رفع کند و هم کرامت افزایی داشته باشد.
وی بیان داشت: برای جمع آوری کمک های مردمی حدود چهل روز و از ولادت 
حضرت حجت)عج( تا ولادت حضرت امام حسن مجتبی )ع( را پیش بینی کرده ایم، 
و پیشنهاد کردیم که به شب های قدر هم متصل شود و راهبری این مهم کشوری با 

محوریت مسجد جمکران صورت گیرد.
مدیرکل کمیته امداد قم با اشاره به اینکه خانواده های تحت حمایت این نهاد در 
استان به طور عمده در سه دهک نخست درآمدی قرار دارند خاطرنشان کرد: این 
نشان دهنده این است که دقت در استحقاق یابی و تحقیق هایی که باید صورت 
می گرفته، به خوبی انجام شده، مواردی نیز بوده که منجر به یک پالایش شده است.
مسعودیان راد یادآور شد: ما ۲3 هزار و ۱3۱ خانوار را تحت حمایت داشتیم، 
اقدام های پالایشی زیادی طی یکسال گذشته صورت گرفت، به دلایل مختلف مانند 
توانمندی و یا بهره گیری بسیاری از خانواده ها از خدمات دستگاه ها و بیمه های 

دیگر، پالایش جدی شد.
وی ادامه داد: بیش از نیمی از این خانواده ها موجب بازنگری و گاهی اوقات هم 
قطعی پرونده و جایگزینی آن شده اند، در این سه دهک اول تعدادی بودند که تحت 

پوشش نبودند، به ویژه بر روی دهک اول متمرکز شدیم، تعداد زیادی خانواده های 
مستحق و به لحاظ درآمدی بسیار ناچیز و یا فاقد درآمد را شناسایی کرده ایم.

مسعودیان راد یادآور شد: این خانواده ها شرایط لازم برای استفاده از خدمات 
کمیته امداد را داشتند، ولی به دلیل عفاف و عفت و همچنین مناعت طبع از این 

کار صرف نظر کرده بودند.
تعداد افراد تحت پوشش به ۲0 هزار خانوار کاهش یافته است 

وی با بیان اینکه تعداد افراد تحت پوشش کمیته امداد به ۲0 هزار خانوار کاهش 
پیدا کرده است گفت: ما مراکز نیکوکاری را کاملا بسیج کرده ایم که بتوانیم افراد 

مستحق تری را جایگرین کنیم.
وی با ذکر این نکته که در شرایط تلاطم های اقتصادی نوک پیکان به سمت 
این  برای  را  محرومیت  متاسفانه  کرد:  خاطرنشان  است  محروم  خانواده های 
خانواده ها مضاعف و آستانه تحمل را بسیار سخت می کند، در این شرایط در کمیته 

امداد سه برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت وجود دارد.
وی ادامه داد: پرداخت مستمری ها، اقدام های معیشتی و اقدام هایی که در قالب 
ارائه خدمات تحصیلی و پوشاک و لوازم التحریر و تامین هزینه های درمانی خانواده ها 

انجام می شود، از جمله خدمات کوتاه مدت به شمار می آید.
وی اضافه کرد: خدمات میان مدتی را نیز در امداد داریم که در قالب وام های 

کارگشایی و ودیعه مسکن ارائه می شود.
این مسئول در خصوص خدمات بلندمدت نیز گفت: خانواده هایی که در شرایط 
لازم یعنی زیر ۵۵ سال باشند، به صورت ماهانه حق بیمه را پرداخت می کنیم، بعد 
از گذشت ۱0 سال به مرحله بازنشستگی می رسند و از حقوق آبرومند مستمری 

استفاده می کنند و با کرامت بیشتری به زندگی ادامه می دهند.
مدیرکل کمیته امداد استان قم همچنین یادآور شد: اعتبارات بخش اشتغال زایی 
استان حدود چهارهزار میلیارد ریال بوده که بخش عمده ای از آن در سال جاری 

جذب و اجرایی شد.

معاون استاندار قم خبرداد: 

احداث واحدهای ۱۲۰ تا ۱۶۰ متری
 در طرح مسکن ملی 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم گفت: برای طرح مسکن ملی قم در 
مناطق تعیین شده به جز منطقه ۵60 هکتاری، احداث واحدهای ۱۲0 تا ۱60 متری 

پیش بینی شده است. 
ابراهیم معتمدی در گفت و گویی اظهار داشت: در حوزه مسکن ملی ۱30 هزار نفر 
در استان قم ثبت نام کرده اند این در حالیست که تعهد استان 63 هزار واحد بوده و 
برآورد اداره کل راه و شهرسازی این است که نهضت ملی مسکن در استان قم به 80 

هزار واحد خواهد رسید.
وی ادامه داد:  بخشی از مسکن ملی شامل خودمالکی است که ۱3 هزار تعهد در این 
زمینه داریم و قرار است در بقیه بخش ها،  حدود 6۵ هزار واحد مسکن ساخته شود که 
در این بین ۱0 هزار واحد برای مجردهاست که هنوز برای آن ها تعیین تکلیف نشده 
است. از این رو برای ۵۵ هزار واحد باقیمانده 30 هزار واحد در محدوده ۵60 هکتاری 

تامین شده است و فضا برای 30 هزار واحد دیگر نیاز داریم.
معتمدی در پاسخ به این سوال که آیا با ویلاسازی در طرح مسکن ملی قم موافق 
هستید یا خیر گفت: عقلانیت می گوید تک واحدی به جهت های مختلف برای مردم 

بهتر است اما این نسخه، نسخه کلان شهرها نیست.
معاون استاندار قم ادامه داد: با ویلاسازی در محدوده۵60 هکتاری مخالف بودیم و 
اگر می خواستیم در این محدوده ویلاسازی کنیم ۱0 تا ۱۵ هزار نفر را پاسخ می داد و 
برای حدود ۱8 هزار نفر باید یک هزار هکتار دیگر به محدوده شهر قم اضافه می کردیم 

این درحالی بود که شورای عالی معماری و شهرسازی موافق این موضوع نبود.
وی بیان کرد: در مصوبات سفر رییس جمهور در دی ماه سال گذشته الحاق محدوده 
۵60 هکتاری به شهر قم تصویب شد و این در حالی بود که تا حدود ۹ ماه بعد از سفر 
نمی توانستیم برای مصوبه ای که شورای عالی شهرسازی آن را قبول دارد مجوز ساخت 
و ساز بگیریم حال چطور می شود برای یکهزار هکتار دیگر مجوز گرفت و توسعه شهری 
به این منوال به صلاح نبود. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم افزود: برای 30 
هزار نفر دیگر، توزیع متوازن جمعیت در سطح استان را بررسی کردیم و برای این افراد 
در چند نقطه احداث مسکن مشخص شد. وی ادامه داد: بخشی در منطقه طایقان 
برای متاهلان، بخشی در شهرک های صنعتی شکوهیه و محمودآباد برای مهندسان، 
تکنیسین ها و کارگران و بخش هایی نیز در جنت آباد و اسلام آباد در بخش قنوات برای 
متقاضیان مسکن ملی تدارک دیده شده است. وی افزود: دو شهرک پرنیان و الغدیر نیز 
ویژه مجردها با نگاه به مولدسازی پیش بینی شد که زمین های بزرگ در اختیار آنان 
قرار بگیرد تا بتوانند کارگاهی نیز برای اشتغالزایی ایجاد کنند. معتمدی گفت: راه و 
شهرسازی استان به متقاضیان به صورت عمومی اعلام می کند کسانی که واحد آن ها 

در ۵60 هکتاری نبود از بقیه مناطق پیش بینی شده می توانند انتخاب کنند.
وی در مورد مساحت در نظر گرفته شده برای متقاضیان مسکن ملی گفت: در طایقان 
و شکوهیه احداث واحدهای ۱60 متری، در اسلام آباد و جنت آباد احداث واحدهای 

۱۲0 متری و در پرنیان و الغدیر پلاک های ۲۵0 متری پیش بینی شده است.
 

مدیر شرکت خدمات کشاورزی استان قم خبرداد :

صدور ۲3 هزار فقره حواله الکترونیکی 
کود شیمیایی

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان قم گفت:از ابتدای امسال تا پایان 
بهمن ماه، ۲3 هزار و ۷00 فقره حواله الکترونیکی کود در استان صادر شده است. 

حسین زند اظهارداشت: در راستای دستور وزیر جهاد کشاورزی درخصوص اجرای 
سامانه کنترل و پایش مواد کودی و لزوم توزیع کودهای شیمیایی یارانه ای براساس 
صدور حواله الکترونیکی برای مصرف کشاورزان و بهره برداران، اقدام های لازم برای 
عملیاتی کردن این دستور درقم صورت گرفت و معادل ۱۷ هزار تُن انواع کودهای 

شیمیایی یارانه ای برای مصرف کشاورزان استان حواله صادر شد.
وی با اشاره به اینکه شرکت خدمات حمایت کشاورزی قم از همه ظرفیت های در 
اختیار برای تامین و تدارک به موقع کودهای شیمیایی مورد نیاز استان استفاده می کند، 
تاکید کرد: این میزان حواله از طریق سامانه کنترل و پایش مواد کودی بمنظور تسهیل 
در فرآیند توزیع هدفمند و مصرف بهینه کود شیمیایی وحذف واسطه ها و حواله های 

فیزیکی در توزیع کود شیمیایی انجام شده است.
وی با بیان این که سامانه پایش کودی به سامانه جامع پهنه بندی ومدیریت داده های 
کشاورزی متصل است عنوان کرد: تخصیص کود تنها به کشاورزان و بر اساس اطلاعات 
ثبت شده درسامانه جامع پهنه بندی انجام می شود و امکان رصد و کنترل سریع و بروز 

این که چه نوع کودی و به چه مقدار و به چه افرادی توزیع می گردد را فراهم می آورد.
اجرای  راستای  در  همچنین  کرد:  تاکید  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  زند 
سیاست های خودکفایی کشور دربخش کشاورزی و حمایت از تولیدکنندگان داخلی 
کودهای شیمیایی، شرکت خدمات حمایتی کشاورزی طی قرارداد با تولیدکنندگان 
داخلی، در مورد تامین کودهای شیمیایی مورد نیاز کشور نیز نقش موثری ایفا می کند.
گفتی است سهمیه سالیانه کود شیمیایی یارانه ای استان که توسط وزارت جهاد 
با وجود  میزان  این  که  است  تُن  در سال جاری ۲۱ هزار  ابلاغ می شود  کشاورزی 

مشکلات و محدودیت های موجود، مطابق برنامه ۱00 درصد تامین شده است.
شرکت خدمات حمایتی کشاورزی در قم دارای ۲۱ کارگزار توزیع و فروش نهاده های 
کشاورزی است و مطابق برنامه زمان بندی شده تمامی محمولات کودی به موقع 
و در زمان مناسب برای مصرف کشاورزان و بهره برداران بخش کشاورزی در محل 

کارگزاری ها حمل، بارگیری و تخلیه می شود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم خبرداد:

ارائه خدمات درمانی ۱۲۰ نفر
 به زائران نیمه شعبان

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم از ارائه خدمات درمانی شبانه روزی ۱۲0 نفر 
از کادر درمان به زائران نیمه شعبان در درمانگاه دارالشفاء مسجد جمکران خبر داد.

مهدی مصری ظهر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران با اشاره به برنامه های دانشگاه 
علوم پزشکی استان قم به مناسبت ایام نیمه شعبان اظهار داشت: دانشگاه علوم 
پزشکی قم در ایام نیمه شعبان در حوزه های مختلف بهداشتی، درمانی و همچنین 

پشتیبانی در آمادگی و آماده باش کامل است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: در مجموع تعداد ۱۲0 نیرو متشکل از 
پزشکان متخصص و عمومی و همچنین کادر درمان به صورت شبانه روزی در درمانگاه 

دارالشفا در جوار مسجد مقدس جمکران خدمات درمانی و بهداشتی ارائه می دهند.
اقداماتی در حوزه های  پزشکی،  ارائه خدمات  راستای  در  اظهار داشت:  مصری 
مختلف بهداشتی، درمانی و همچنین پشتیبانی صورت گرفته و طی فراخوانی که در 

بین نیروها داده شد افراد مشخص و تقسیم کار لازم بین آنان صورت پذیرفته است.
وی افزود: درمانگاه شبانه روزی دارالشفای مسجد مقدس جمکران به صورت شبانه 
روزی به زائران در ایام نیمه شعبان خدمات درمانی می دهد. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم: در این مرکز درمانی، خدماتی از جمله دندانپزشکی، زنان، رادیولوژی و 
آزمایشگاه برای زائران و مجاوران به صورت شبانه روزی ارائه می شود. مصری همچنین 
عنوان کرد: پزشکان عمومی و متخصص داوطلب نیز از شهرهای مختلف از جمله 
تهران، اراک، ساوه و کاشان نیز به منظور ارائه خدمات به زائران در ایام نیمه شعبان اعلام 

آمادگی کردند که در پایگاه های پیش بینی شده فعالیت خواهند کرد.
 

به مناسبت روز جوان صورت گرفت؛

تجلیل از جوانان برتر قمی معرفی
جوانان برتر قمی طی مراسمی به مناسبت ولادت حضرت علی اکبر )ع( و روز جوان 

در ورزشگاه شهید حیدریان معرفی و تجلیل شدند.
به گزارش ندای قم به نقل از مهر، جشن روز جوان و مراسم اختتامیه جشنواره جوانان 
برتر ایران زمین در قم همزمان با ایام ولادت حضرت علی اکبر )ع( در سالن شهید 
حیدریان قم برگزار شد. در این برنامه که با اجرای برنامه های متنوع فرهنگی و هنری 
همراه بود، ابوالقاسم مقیمی معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم، سید 
مهدی قریشی معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم، ابراهیم سانی خانی مدیرکل 
ورزش و جوانان و روح الله رمضانی نماینده وزارت ورزش و جوانان و اقشار مختلف جامعه 
حضور داشتند. مولودی خوانی سید رضا تحویلدار، شعرخوانی امیرحسین آکار، اجرای 
سرود توسط گروه سرود ساقی کوثر و برگزاری مسابقه از جمله بخش های متنوع جشن 
روز جوان در قم بود و مهران رجبی و ابراهیم شفیعی نیز به عنوان دو مهمان هنرمند 

کشوری در این مراسم حاضر بودند و با مجری مراسم به گفت وگو پرداختند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

جمع آوری 16۰۰ میلیارد ریال کمک های مردمی تا پایان دی ماه

اجتماعی

 معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم در خصوص ترددها در بلوار پیامبر اعظم 
گفت: بلوار پیامبر اعظم در نیمه شعبان تا زمان امکان تردد ایمن باز خواهد بود.

ابوالقاسم مقیمی بعد از ظهر دوشنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: سال گذشته نوع 
متفاوتی از برنامه های نیمه شعبان با ورود مجموعه های مردمی و حمایت های دستگاه های 

دولتی در بلوار پیامبر اعظم ارائه شد.
معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم گفت: از سال گذشته تلاش شد تا نوع 
خدمات در مناسبت های مختلف از جمله نیمه شعبان در بلوار پیامبر اعظم گسترش یابد و 

امروز محور پیامبر اعظم برای گروه های مختلف مردمی شناخته شده است.
وی افزود: در سال گذشته برق بلوار پیامبر اعظم آماده سازی و تسهیل شد و در سال جاری 
مسیرهای کند رو و پشتیبان و مسیر دائمی پیاده روی ساماندهی و ایجاد شد و برای اولین 

بار شاهد حضور عاشقان در خیابان نیستیم و این امر از بروز حوادث جلوگیری می کند.
مقیمی عنوان داشت: از سه ماه قبل کمیته های مختلفی با مشارکت دستگاه های ملی 
شکل گرفت و امید است در سال های آینده این برنامه ها و هماهنگی ها ادامه یابد و در این 
راستا جلسات خوبی برگزار شد و برخی از وزرا از جمله وزیر کشور و ستاد مرکزی اربعین به 

موضوع جشن های نیمه شعبان قم ورود کردند.
معاون استاندار قم افزود: ۱۵ شهرداری شهرهای مختلف در ایام نیمه شعبان آماده 
خدمت رسانی در قم هستند و مجموعه سپاه و نیروهای مسلح و ارتش نیز نیازمندی های 
لازم را تأمین کردند. مقیمی گفت: فراجا و دستگاه های امنیتی نیز ستاد مشترکی ایجاد 
کردند و در حوزه انتظامی و راهور بیش از ۴00 نیرو از سایر استان ها به قم آمدند تا خدمات 

رسانی خوبی در این ایام داشته باشند.
وی گفت: دانشگاه علوم پزشکی نیز با وزیر جلسه خوبی داشتند و در حوزه امداد و درمان 

تجهیزات لازم برای برنامه های مختلف ایام نیمه شعبان در قم فراهم شده است .
معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم ادامه داد: مدیریت بحران استان قم 
نیز خدمات قابل توجهی در این عرصه داشتند و در حوزه اطلاع رسانی نیز سامانه قم زائر 

بسته ای را برای اطلاع رسانی مراسم های نیمه شعبان به زائران ارائه می دهد.
مقیمی با بیان اینکه مجموعه ای اطلاع رسانی ها با همکاری اپراتورها صورت خواهد 
گرفت افزود: از ۲۵ کیلومتری قم پیامک های راهنما به زائران ارسال می شود و امسال تمامی 

اپراتورها در این عرصه ورود کردند و امید است این اقدام دائمی شود و در طول سال نیز 
صورت گیرد.

پررنگ تر  شعبان  نیمه  ملی  جشن  در  ملی  رسانه  حضور  امسال  داشت:  عنوان  وی 
خواهد بود و دو ایستگاه در ابتدا و اواسط بلوار پیامبر اعظم قم مستقر خواهند شد و رادیو 
تلویزیون های کشورهای اسلامی در ۲۵ شبکه ماهواره ای برنامه های نیمه شعبان را پوشش 
خواهند داد. معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم افزود: رسانه ملی نیز در 
روز نیمه شعبان به صورت مستقیم برنامه ها را پوشش خواهد داد و موکب رسانه ای نیز در 
بلوار پیامبر اعظم ایجاد می شود و در عمود ۹0 بلوار پیامبر اعظم موکب هنر و رسانه مستقر 
خواهد شد. مقیمی ادامه داد: عمده تجهیزات و امکانات مورد نیاز نیز از سوی منابع انسانی 

استانداری قم آماده شده است و در اختیار مجموعه ها قرار گرفته است.
اینکه کمیته مردمی ستاد  بیان  با  و زیارت استانداری قم  معاون اجتماعی فرهنگی 
تسهیلات، مجموعه موکب ها را ساماندهی کردند و بیش از 30 استان موکب در قم راه 
اندازی می شود. مقیمی بیان داشت: حوزه اسکان زائران یکی از مهمترین آسیب ها بوده 
که مجموعه ستاد مردمی استان و نواحی بسیج در این عرصه مدیریت خواهند کرد که 
مجموعه مساجد، بقاع متبرکه، سالن های ورزشی و مدارس قم وی تصریح کرد: مجموعه 
اقامتگاه های رسمی و غیررسمی در استان قم بسیج شدند تا امکانات پذیرایی و فرهنگی به 
زائران نیمه شعبان قم ارائه دهند. مقیمی با بیان اینکه چالش ترافیک و پارکینگ مهمترین 
موضوع خدمات دهی است در ایام نیمه شعبان قم است افزود: در حال حاضر ۱60 هکتار 
پارکینگ در اطراف مسجد مقدس جمکران آماده سازی شده که در سال های قبل نبود 
سرویس های بهداشتی و مسیرهای دسترسی به مسجد مشکلاتی ایجاد کرده بود که 
تلاش شده است تا این نقایص برطرف شود و در این راستا ارتش ۱00 چشمه بهداشتی و 

شهرداری تهران نیز سرویس های سیار داخل مسجد جمکران ایجاد کرده است.
وی ابراز داشت :۱۷ هزار متر مربع آسفالت و ۵00 تن قیر برای آماده سازی پارکسوار ها و 

راه های اطراف مسجد مقدس جمکران استفاده شده است.
معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم ابراز داشت: مسیرهای دسترسی به 
مسجد مقدس جمکران تا زمان امکان و داشتن ظرفیت باز خواهد بود و لاین کند روی بلوار 

پیامبر اعظم در اختیار خودروهای امدادی قرار می گیرد.

معاون اجتماعی فرهنگی و زیارت استانداری قم:
بلوار پیامبر اعظم در نیمه شعبان تا زمان امکان تردد ایمن باز است
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وزیر صنعت، معدن و تجارت:

امضای ۸۵۰ میلیون دلار قرارداد
 با غرب آفریقا

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه صادرات ایران به آفریقا ۲ برابر شد، 
گفت: هدف ایران توازن و تعادل در روابط با آفریقا است و در بخش های صادرات 
خودرو، صنعت ساختمان سازی، نفت و گاز و خدمات فنی و مهندسی می توانیم 

با کشورهای غرب آفریقا تعامل داشته باشیم.
سید رضا فاطمی امین در اجلاس بین المللی همکاری های علمی، اقتصادی 
ایران و کشورهای غرب آفریقا با بیان اینکه ایران و این قاره از نظر فرهنگی، 
سیاسی و تاریخی روابط گسترده ای دارند، اظهار کرد: روابط اقتصادی به اندازه 
حوزه های دیگر گسترش نداشته است و این کار وظیفه بر عهده ما است تا در 

این زمینه اقدام کنیم.
وی با بیان اینکه امیدواریم این اجلاس نقطه عطفی برای توسعه روابط بین 
ایران و کشورهای غرب آفریقا باشد، افزود: یکی از رویکردهای ایران با کشورهای 
مختلف رشد همگام و تعالی جامعه بشری است و از سوی دیگر در روابط تجاری 
باید مکمل یکدیگر باشیم، بر همین اساس وزارت صمت به دنبال همکاری 

متقابل با کشورهای دیگر است.
و  آفریقایی  کشورهای  به  خوب  بسیار  ظرفیت های  به  اشاره  با  صمت  وزیر 
بخصوص غرب آفریقا، اظهار داشت: در ایران نیز ظرفیت های بسیار خوبی در 
حوزه های نفت، گاز، صنایع پزشکی، دارو، کشتیرانی، ماشین آلات و غیره وجود 

دارد و این موضوع می تواند زمینه کار مشترک را فراهم کند.
فاطمی امین با بیان اینکه برای فعال سازی ظرفیت های مشترک دو اصل را مبنا 
قرار می دهیم، تصریح کرد: نخست در راستای همکاری متقابل باید تراز تجاری 
متوازن داشته باشیم و موضوع دوم اینکه باید روابط اقتصادی مانند صادرات و 

واردات را به سمت سرمایه گذاری مشترک حرکت دهیم.
وی با اشاره به ظرفیت ها و ذخایر معدن در قاره آفریقا، تاکید کرد: با توجه به 
ظرفیت های موجود در ایران می توان در خصوص استخراج و فرآوری معادن با 
کشورهای آفریقایی مشارکت داشته باشیم؛ زیرا روابط فراتر از تجارت است و به 

دنبال توسعه صنعت در کشورهای مقابل هستیم.
رشد قابل توجه تجارت با کشورهای آفریقایی

وزیر صمت تاکید کرد: در سال گذشته و در سال جاری رشد قابل توجهی در 
خصوص تجارت با کشورهای آفریقایی داشتیم.

فاطمی امین با بیان اینکه خط کشتیرانی بین ایران و آفریقا ایجاد شده، ولی 
باید گسترش یابد، خاطرنشان کرد: ارتباط در سطح دولت ها لازم است، اما 
دیپلماسی سیاسی باید برای توسعه روابط تجاری شرایط را فراهم کنند و برای 

توسعه روابط تجاری باید شرایط توسعه کسب و کارها را فراهم شود.
وی در حاشیه برگزاری این اجلاس نیز، گفت: یکی از کانون های توجه ما قاره 
آفریقا است که دارای ظرفیت های بالایی است. میزان صادرات کالاهای ما به 

آفریقا امسال ۱00 درصد افزایش یافته است.
وزیر صمت ادامه داد: همایش ایران و کشورهای غرب آفریقا که به مدت سه روز 
برگزار می شود، از اولین همایش ها است که در این سطح برگزار شده است. در 

این همایش مسئولان و فعالان اقتصادی از ۱0 کشور غرب آفریقا حضور دارند.
فاطمی امین با اشاره به توسعه تجارت با کشورهای غرب آفریقا، تاکید کرد: 
در اجلاس ایران و کشورهای غرب آفریقا 8۵0 میلیون دلار قرارداد و بیش از 
یک میلیارد دلار تفاهم نامه امضا خواهد شد. بر اساس برنامه ریزهای انجام شده 
هیات ۵0 نفری از مسئولان و فعالان اقتصادی کشورهای آفریقایی که در این 
اجلاس حضور دارند از واحدهای تولیدی کشور مانند فولاد، کشتی سازی، نفت 
و گاز و... بازدید خواهند کرد و از توانمندی های اقتصادی ایران اطلاع کاملی 
به دست آورند. وی افزود: کشورهای غرب آفریقا ظرفیت های خوبی در معادن 
دارند و شرکت های ما نیز توانمندی های بالایی در زمینه معدن دارند که می توان 
از این ظرفیت ها برای گسترش روابط اقتصادی و تجاری با کشورهای غرب آفریقا 

استفاده کرد.
با  وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص مهم ترین دستاوردهای ارتباط 
کشورهای غرب آفریقا و برنامه ریزی های ایران برای توسعه تجارت با این کشورها، 
اظهار کرد: یکی از کانون های توجه مان در نقاط بین المللی، قاره آفریقاست. این 

قاره ظرفیت بسیار بالایی دارد.
فاطمی امین با بیان اینکه در بخش های مختلفی از جمله صادرات خودرو به 
کشورهای آفریقا و بحث کشتی، ساخت قایق و در بخش های مختلف صنعت 
ساختمان قراردادهای همکاری خوبی میان ایران و این کشورهای آفریقایی 
منعقد می شود، گفت: در مورد تجهیزات پزشکی، دارو، صنایع نفت و گاز، 
ماشین آلات کشاورزی، خدمات مهندسی مانند راه ، جاده و سد و ساختمان، 
ظرفیت های بسیار خوبی وجود دارد که می توانیم در این حوزه ها، همکاری 

خوبی میان ایران و این کشورهای آفریقایی داشته باشیم.

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

اجرای طرح کالابرگ الکترونیک
 در سراسر کشور آغاز شد

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به اجرای 
استان  چهار  در  آزمایشی  به صورت  الکترونیک  کالابرگ  طرح  موفقیت آمیز 
هرمزگان، قزوین، مرکزی و گیلان، هم اکنون اجرای این طرح به صورت ملی و 

در سراسر کشور آغاز شد.
در متن اطلاعیه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی آمده است: به اطلاع مردم 
الکترونیک  از اجرای موفقیت آمیز طرح کالابرگ  ایران می رساند پس  شریف 
به صورت آزمایشی در چهار استان هرمزگان، قزوین، مرکزی و گیلان، هم اکنون 

اجرای این طرح به صورت ملّی و در سراسر کشور آغاز شد.
در این طرح اعتبار کلیه خانوارهای یارانه بگیر شارژ شده و آنان می توانند یک 
ماه زودتر از دریافت یارانه نقدی، از این اعتبار جهت خرید ۱0 قلم کالای اساسی 

مشمول طرح ملّی کالابرگ الکترونیک استفاده کنند.
در صورت استفاده از این مزیت و خرید کالا از محل اعتبار یارانه، به میزان اعتبار 
استفاده شده از یارانه ماه بعد خانوار کسر و مابقی به صورت نقدی، در موعد مقرر 

واریز یارانه به حساب سرپرست خانوار واریز خواهد شد.
خانوارهایی که یارانه دریافت می کنند جهت مشاهده  میزان اعتبار، لیست 
کالاها و فروشگاه های مشمول طرح ملّی کالابرگ الکترونیک، با تلفن همراه 
سرپرست خانوار، کد دستوری #۲8*۷88* را شماره گیری کرده و یا به درگاه 

اینترنتی shoma.sfara.ir مراجعه نمایند.
گفتنی است در حال حاضر فروشگاه های زنجیره ای رفاه، افق کوروش، دیلی 
مارکت، جانبو و برخی فروشگاه های خُرد که مجهز به بارکدخوان شده اند، به این 

سامانه متصل و پذیرای هموطنان عزیز در سراسر کشور هستند.
سایر فروشگاه های زنجیره ای نیز بنا به درخواست خود می توانند به این سامانه 
متصل شوند؛ همچنین فروشگاه های خُرد جهت اتصال به طرح ملّی کالابرگ 
الکترونیک می توانند با مراجعه به درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir و نصب برنامه 
کاربردی »شما« در قسمت پنل فروشنده اطلاعات و موقعیت جغرافیایی خود 

را ثبت کنند.

قیمت  داشت:  اظهار  مجلس  عمران  کمیسیون  رییس 
برابر قیمت سال  به دو  ساخت هر متر مربع نهضت ملی 
گذشته رسیده است، در حالیکه در سال گذشته قراردادها 
با قیمت هر متر مربع ۴.۵ میلیون تومان منعقد شد، امروز 
افزایش پیدا کرده است، در واقع واحد  برابر  تا دو  این نرخ 
١٠٠ متری نهضت ملی مسکن بیش از یک میلیارد تومان 

قیمت گذاری می شود.
محمدرضا رضایی کوچی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا درباره وضعیت بازار مسکن و افزایش لحظه ای قیمت 
مسکن و تضعیف قدرت خرید مردم به ویژه دهک های کم 
درآمد و عدم پوشش نیاز و تقاضای مسکن از طریق پروژه 
نهضت ملی اظهار داشت: وقتی که بازار ارز ثبات نداشته 
باشد، تمام کالاها تحت تأثیر آن قرار می گیرند و بازار مسکن 
هم قاعدتاً از بازار ارز اثر می پذیرد و ترکش بازار ارز به بازار 

مسکن هم خورد. 
وی ادامه داد: به دنبال بی ثباتی بازار ارز، این بی ثباتی در 
بازار مسکن دیده می شود اما از سوی دیگر وقتی مسکنی در 
کشور ساخته نمی شود اگر نرخ دلار ثابت هم می ماند باز هم 

قیمت مسکن در کشورمان افزایش پیدا می کرد. 
حال  در  اینکه  بیان  با  مجلس  عمران  کمیسیون  رییس 
حاضر به دلیل کمبود مسکن، عرضه متناسب با حجم تقاضا 
افزایش قیمت مسکن شده است،  نیست و همین عامل 
گفت: این وضعیت بازار مسکن تنها به دلیل افزایش نرخ ارز 
نیست و افزایش قیمت ارز را تنها عامل افزایش قیمت مسکن 
نمی دانیم، موضوع اصلی عدم تعادل بین عرضه و تقاضا در 

بازار مسکن است. 

قیمت واحد های نهضت ملی میلیاردی شد 
رضایی کوچی درباره آخرین وضعیت پیشرفت پروژه نهضت 
ملی مسکن در سراسر کشور اظهار داشت: گفت وگوهایی 
انجام شده اما از آنجایی که با افزایش قیمت ها مواجه شدیم 
قیمت ساخت هر متر مربع نهضت ملی به دو برابر قیمت سال 

گذشته رسیده است، در حالیکه در سال گذشته قراردادها 
با قیمت هر متر مربع ۴.۵ میلیون تومان منعقد شد، امروز 
افزایش پیدا کرده است، در واقع واحد  برابر  تا دو  این نرخ 
١٠٠ متری نهضت ملی مسکن بیش از یک میلیارد تومان 

قیمت گذاری می شود. 

وی تاکید کرد: در حالت حداکثر، ۴٠٠ میلیون تومان از 
این عدد به مردم و متقاضیان وام داده می شود و 6٠٠ میلیون 
تومان باید آورده افراد و متقاضیان باشد اما جامعه هدف پروژه 
نهضت ملی مسکن امکان پرداخت 6٠٠ میلیون تومان را 
ندارد و اساسا آورده ای در این اعداد ندارند که بخواهند آن 
را واریز کنند و از تمام بخشی که در پروژه نهضت ملی مسکن 
تایید صلاحیت شدند تنها بخش کوچکی امکان تامین و 
واریز این 6٠٠ میلیون تومان را دارند. اطمینان داریم که با 
این وضعیت نهضت ملی مسکن به جایی نمی رسد هر چند 

که در مناطقی شروع به کار کرده اند. 
متقاضیان توان واریز آورده اولیه را ندارند 

رییس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: بحث ما این 
را  و زمین  برویم  و زمین  اراضی  تهاتری  به سمت  بوده که 
دولت تامین کند و سرمایه گذاری از سوی بانک ها و بخش 
خصوصی انجام شود و سهمیه اختصاص داده شده به دولت 
به متقاضیانی واگذار شود که امکان پرداخت آورده اولیه و 
اقساط آن را دارند. از سوی دیگر امکان ساخت مشارکتی 
مردمی در اراضی ارائه شده از سوی دولت باید تقویت شود 
و تسهیلات به صورت طولانی مدت در اختیار متقاضیان قرار 

بگیرد . 
تمام  برای  به طور قطع نمی توان  رضایی کوچی گفت: 
متقاضیان مسکن یک نسخه پیچید و باید از انواع مدل برای 

خانه دار کردن اقشار مختلف جامعه استفاده کرد. 
وی همچنین درباره سرعت کار در نهضت ملی مسکن 
اظهار داشت: با این مدل و اجرای کار امکان تحقق یافتن 

ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال دیگر وجود ندارد.

رییس کمیسیون عمران مجلس:

تَرکش های دلار به بازار مسکن خورد

نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به جلسات تعیین مزد ۱۴0۲ کارگران، گفت: با 
توجه به این که جلسات دیر آغاز شده و روالی که ما انتظار داشتیم، پیش نرفته، به هیچ عنوان 

این طور نیست که کمبود وقت باعث شود که زیر بار تصمیم عجولانه برویم.
به گزارش خبر آنلاین ،شمارش معکوس برای تعیین دستمزد ۱۴0۲ آغاز شده است. آن طور 
که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان کرده، حداقل دستمزد کارگران در سال ۱۴0۲ با 
لحاظ نظرات و معیارهای دقیق و کارشناسی قطعا تا پایان سال نهایی می شود، اما در مقابل، 
نماینده کارگری در شورای عالی کار معتقدند با توجه به این که جلسات دیر آغاز شده و براساس 
روال مورد انتظار نبوده، در صورتی که نظرات آنها تامین نشود، کمبود وقت باعث نمی شود که 

زیر بار تصمیم عجولانه بروند.
با این حال، با وجود این که تنها ۱۴ روز به پایان سال باقی مانده است، عدد و رقم سبد 
معیشت همچنان نامشخص است و با وجود این که چند جلسه از کمیته مزد با حضور شرکای 

اجتماعی برگزار شده، اما به نتیجه نهایی برای تعیین عدد و رقم نرسیده اند.
این در شرایطی است که نمایندگان مجلس دیروز به افزایش ۲0 درصدی حقوق کارمندان 
دولت رای دادند و به این ترتیب، حداقل حقوق ۷ میلیون و ۹00 هزار تومان خواهد بود. این 
در حالی است که براساس مصوبه مجلس، حقوق های تا سقف ۱0 میلیون تومان از مالیات 

معاف شده است.
این مصوبات به باور برخی از کارشناسان، می تواند چراغ سبزی به شورای عالی کار برای 
میزان افزایش حقوق کارگران باشد. اگرچه نمایندگان کارگری و کارفرمایی در شورای عالی کار 

معتقدند که تعیین حقوق کارمندان با مزد کارگران، دو مقوله متفاوت است.
احتمال افزایش دستمزد تا چه سطحی است؟

اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
در پاسخ به این پرسش که مجلس، افزایش ۲0 درصدی حقوق کارمندان و معافیت مالیاتی 
حقوق های تا سقف ۱0 میلیون تومان را مصوب کرده است. این مصوبات آیا این سیگنال را 
به شورای عالی کار می دهد که سطح حقوق کارگران را به همین میزان بالا ببرد؟ می گوید: 
واقعیت این است که حقوق های دولتی یک موضوع است و حقوق واحدهای صنعتی و فعالان 
اقتصادی موضوع دیگری است. ولی می تواند تاثیرگذار باشد، چون دولت نیروهایی دارد که در 

قالب کارگری کار می کنند و همین موضوع به طور طبیعی ممکن است تاثیر بگذارد.
وی با اشاره به فرمول تعیین حقوق کارگران، می افزاید: دستمزد کارگران با توجه به نرخ تورم 
و سبد معیشت خانوار محاسبه می شود. سبد معیشت، هزینه هایی است که برای یک زندگی 

لازم است و در نهایت یک عدد اعلام می شود.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار تصریح می کند: با توجه به مباحث اقتصادی که در 
کشور وجود دارد، به طور طبیعی جلسات در شورای عالی کار شکل می گیرد و دیدگاه ها ارائه 
می شود و چانه زنی صورت می گیرد. در نهایت به یک عدد و رقمی رسیده می شود که هر دو 

طرف کارگری و کارفرمایی تقریبا رضایت داشته باشند.
فرمول افزایش حقوق کارگران چیست؟

آهنی ها در پاسخ به این سوال که اگر بخواهند ماده ۴۱ قانون کار را رعایت کنند، میزان 
افزایش حقوق کارگران چقدر باید باشد؟ عنوان می کند: در ماده ۴۱ قانون کار آمده که افزایش 
حقوق کارگران با توجه به نرخ تورم و سبد معیشت باشد. بحث های مختلفی در این خصوص 
وجود دارد. برای مثال، عموما کسی که حداقل دستمزد را دریافت می کند، فردی است که تازه 
شروع به کار کرده است. عموما این افراد مجرد هستند و بُعد خانوار در این گروه معنا ندارد. 
یک مقدار پارامترها به شکل پیچیده ای وجود دارد و آمار دقیقی که بتواند این پیچیدگی ها را 
باز کند، نداریم. این باعث می شود که تعریف های مختلفی ایجاد شود؛ چه از جانب دولت و 
چه از جانب کارگر و کارفرما. وی متذکر می شود: در تبادل نظرهایی که وجود دارد، دنبال این 
هستیم که یک عدد و رقم منطقی برای حقوق در نظر گرفته شود؛ البته واقعیت این است که با 

تورم های ایجاد شده، شرایط سختی را در بخش کارگری داریم.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار یادآور می شود: اگر نرخ تورم کنترل شود، اثرگذاری 

مثبت آن به مراتب بیشتر از برخی عدد و رقم ها باشد.
آهنی ها با اشاره به این که سبد معیشت در سال گذشته در حدود ۹ میلیون تومان تعیین 
شد که در رابطه با این سبد بحث های مختلفی وجود دارد، می گوید: عمده نیروها در بخش 

کارگری، سایر سطوح هستند، یعنی نیروهایی که کار کردند، تجربه دارند و کارآمد هستند.
دستمزد چه اثری روی تورم دارد؟

وی در پاسخ به این پرسش که آیا رقم سبد معیشت با توجه به تغییر قیمت ها در سال جاری، 

می تواند به دو برابر افزایش یافته باشد؟ می افزاید: ما اصلا حساب و کتاب نکردیم، چون 
هیچ دیتایی به ما هنوز نرسیده است. به طور معمول می گذارند آمار و اطلاعات بهمن ماه 

جمع بندی شود و مرکز آمار اعلام کند و در نهایت رقم سبد معیشت اعلام می شود.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال افزایش دوباره 
حقوق تا حد ۵۷ درصد وجود دارد؟ عنوان می کند: پارسال یک بحث بود و امسال هم یک 

بحث دیگر.
آهنی ها در واکنش به برخی اظهارات درباره تاثیر دستمزد ۵۷ درصدی روی تورم، تصریح 
می کند: ما دو دسته تورم داریم؛ یک تورمی که در اثر نقدینگی ایجاد می شود و یکی هم تورمی 

است که بر هزینه واحدها اعمال می شود.
وی متذکر می شود: وقتی هزینه واحدهای تولیدی افزایش پیدا می کند، به طور طبیعی 
قیمت ها هم با افزایش روبه رو می شود. ما با یک نوع کار روبه رو نیستیم. در برخی از شغل ها 
مثل نفت و گاز و پتروشیمی، امکان دارد سهم دستمزد ناچیز باشد و هر چقدر افزایش هزینه 
وجود داشته باشد، دستمزد روی قیمت نهایی اثرگذار نباشد. اما در مشاغل دیگر، سهم 

دستمزد در قیمت نهایی بالاست.
نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار یادآور می شود: ما چه بخواهیم و چه نخواهیم، این 

موضوع وجود دارد؛ یعنی وقتی افزایش حقوق ها اتفاق می افتد، آثار آن را در تورم می بینیم.
یک بدعت جدید در تعیین دستمزد

علی خدایی، نماینده کارگران در شورای عالی کار نیز در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
در پاسخ به این پرسش که مجلس، افزایش ۲0 درصدی حقوق کارمندان و معافیت مالیاتی 
حقوق های تا سقف ۱0 میلیون تومان را مصوب کرده است. این مصوبات آیا این سیگنال را 
به شورای عالی کار می دهد که سطح حقوق کارگران را به همین میزان بالا ببرد؟می گوید: 
موضوع کارگران متفاوت با موضوع کارمندان دولت است. حقوق کارگران در شورای عالی کار 
به صورت سه جانبه تعیین می شود و در عین حال، میزان دریافتی ها و تسهیلات کارمندان و 

کارگران با یکدیگر برابر نیست.
وی می افزاید: در بودجه امسال که بحث افزایش ۱0 درصدی حقوق کارمندان دولت اتفاق 
افتاد، به درستی در میانه سال نیز حقوق کارمندان ترمیم شد. به طور طبیعی دولتی ها با 
مزایا و رفاهیاتی که دارند، دستمزدی متفاوت دارند؛ هر چند ما افزایش ۲0 درصدی حقوق 
کارمندان را با توجه به تورمی که در کشور اتفاق افتاده، برای کارمندان دولت هم ناکافی 
می دانیم. اما به نظر من هیچ ارتباطی بین تعیین مزد کارکنان دولت و کارگران وجود ندارد، 

چون هیچ تناسبی بین امکانات و رفاهیات و نوع کارشان هم نیست.
نماینده کارگران در شورای عالی کار تصریح می کند: مشکلی که در حال حاضر با آن مواجه 
هستیم، بحث کارکنان تابع قانون کار دولت است که حقوق این گروه نیز قرار است افزایش 
۲0 درصدی داشته باشد. به اعتقاد من، این ظلم مضاعف در حق کارگران مشمول قانون کار 
دولت است. خدایی عنوان می کند: تا به امروز و در تمامی سال ها، حقوق کارکنان تابع قانون 
کار، توسط شورای عالی کار تعیین می شده است، اما امسال متاسفانه مجلس و دولت در یک 
اقدام بی سابقه، حقوق این گروه را هم ۲0 درصد در نظر گرفتند که خلاف قانون کار است و در 
عین حال، مغایر اصول قانون اساسی است، زیرا احجاف و تبعیض در حق این کارگران است.

وی متذکر می شود: در قانون کار، کارگر بخش دولتی و بخش خصوصی تفکیک نشده است 
و به این ترتیب، گروهی که مشمول قانون کار هستند، باید مزدشان در شورای عالی کار تعیین 
شود. پارسال هم چنین کاری را کرده بودند که شورای نگهبان، این بخش را رد کرد. امسال هم 

امیدواریم شورای نگهبان به یاری کارگران بیاید و این موضوع را اصلاح کند.
نماینده کارگران در شورای عالی کار ادامه می دهد: در مجلس متاسفانه با وجود این اصل که 
قانون هایی که احکام قانون های دائمی را لغو می کنند، باید دوسوم رای را داشته باشند، بدون 

رعایت رای دوسوم این موضوع تصویب شده و این اتفاق افتاده است.
افزایش ۲0 درصدی دستمزد عادلانه نیست

خدایی در ادامه می گوید: تعیین مزد کارکنان دولت نمی تواند ارتباطی با حقوق کارمندان 
داشته باشد؛ کمااین که در سال های گذشته هم اگر روند را بررسی کنید، این اعداد با یکدیگر 
متفاوت بوده است. همین الان میزان دریافتی کارکنان دولت حداقل ۷ میلیون تومان است که 
۲0 درصد ۷ میلیون تومان را افزایش می دهند. اگر این میزان را بخواهیم برای کارگران افزایش 
دهیم، پایه حقوق کارگران با توجه به این که ۴ میلیون و 600 هزار تومان است، ۲0 درصد به این 
عدد اضافه می شود. بر این اساس، این میزان افزایش حقوق اولا عادلانه نیست و ثانیا، حقوق 

کارکنان دولت هیچ ارتباطی با تعیین مزد در شورای عالی کار ندارد.

وی می افزاید: این نکته را در نظر بگیرید که قطعا دولتی ها پایه مذاکرات و فشار خود را 
خواهند آورد که به عدد ۲0 درصد نزدیک شوند و این کار ما را در شورای عالی کار دشوار 
می کند. یعنی طبق روال سال های گذشته و تجربه به ما می گوید که دولت این پافشاری 
را دارد. نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به نرخ تورم، تصریح می کند: البته 

پیش داوری نمی کنیم و امیدواریم دولت با رویکرد سه جانبه در جلسات حضور پیدا کند.
خدایی عنوان می کند: در کل تا به این جای کار، موضوع خارج کردن کارگران تابع قانون 
کار دولت از مصوبات شورای عالی کار را از دولت می بینیم و تعللی که در برگزاری جلسات و 
بدعت هایی که می گذارند، به نظر ما خوب نیست. حتما گلایه مند هستیم، اما منتظر نتایج 

این بدعت ها هستیم.
حقوق کارگران، پارسال فقط ۱.۵ میلیون تومان بالا رفت

وی متذکر می شود: در سال گذشته به دلیل افزایش قیمت هایی که اتفاق افتاده بود، 
اتفاق  افزایش دستمزدی که  افزایش حدود 3 میلیون تومانی در سبد معیشت داشتیم. 
افتاد، یک میلیون و ۵00 هزار تومان بود. حالا این که روی عدد افزایش ۵۷ درصد از طرف 
دولتی ها و کارفرمایان خیلی مانور می شود، ظلم مضاعف است. چرا می گوییم ۵۷ درصد 
افزایش دستمزد؟ بگوییم یک میلیون و ۵00 هزار تومان به درآمد کارگران در شرایطی اضافه 
شد که هزینه هایشان 3 میلیون تومان بالا رفته بود. نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
ادامه می گوید: متاسفانه به دلیل این که طی سال های متمادی دوران جنگ و قبل از آن و بعد 
از آن با توجه به تورم، دستمزد را افزایش ندادیم، رقم دستمزد کارگران کوچک مانده است. 
مزدی که در سال گذشته تعیین کردیم، تنها توانسته بود ۷0 درصد هزینه های حداقلی یک 
خانوار را در ابتدای سال تامین کند که الان این عدد زیر ۴0 درصد است. خدایی با ذکر این 
نکته که مانوری که روی ۵۷ درصد می شود، بزرگ نمایی روی عدد درصد است، نه رقم واقعی 
دستمزد کارگران، می افزاید: به طور قطع با توجه به شعارهای دولت در حمایت از محرومان و 
رفع تبعیض و حل مشکلات مردم، انتظار کارگران این چیزی که الان رخ می دهد، نبوده است. 
ما نه انتظار چنین تورمی را داشتیم و نه انتظار چنین رویکردی در قبال دستمزد کارگران. وی با 
اشاره به رقم سبد معیشت ۱۴0۱، تصریح کرد: ما برای سبد معیشت، انواع و اقسام محاسبات 
داریم و این طور نیست که عدد پنهانی باشد؛ منتها ترجیح می دهیم که این عدد به صورت 
سه جانبه اعلام می شود. نماینده کارگران در شورای عالی کار تصریح می کند: در صورتی که 
به هر دلیلی این عدد اعلام نشود و به نتیجه مشترک نرسد، محاسبات خود را حتما رسانه ای 

می کنیم و به قضاوت عموم می گذاریم.
زیر بار تصمیم عجولانه نمی رویم

خدایی در واکنش به این اظهارنظر وزیر کار که عنوان کرده که تا پایان حقوق کارگران نهایی 
می شود، عنوان می کند: این که می گویند تا پایان سال مزد را تعیین می کنیم، یعنی این که 

می گویند به وظیفه قانونی خود عمل می کنیم. این لطف نیست یا اتفاق جدیدی نیست.
وی متذکر می شود: این نکته را هم بگویم که با توجه به این که جلسات دیر آغاز شده و روالی 
که ما انتظار داشتیم، پیش نرفته، به هیچ عنوان این طور نیست که کمبود وقت باعث شود که 

زیر بار تصمیم عجولانه برویم.
نماینده کارگران در شورای عالی کار خاطرنشان می کند: با توجه به این که تعیین مزد 
کارگران، مولفه های صریح و روشنی دارد، بیشتر از یک ساعت نباید زمان ببرد، اما اگر جلسات 

طولانی می شود، برای این است که ما در مقابل عدم اجرای قانون چانه زنی می کنیم.
خدایی تاکید می کند: اگر نظر کارگران تامین نشود، ما اصراری بر این که دستمزد تا پایان 
سال تعیین شود، نخواهیم داشت و دنبال حق کارگران خواهیم بود. هر زمان نظر ما تامین 

شود، حتما همراهی خواهیم کرد.

ملاحظات کارگری و کارفرمایی درباره تعیین مزد کارگران؛

تعیین دستمزد ۱۴۰۲ کارگران به سال بعد کشیده می شود؟

اقتصادی

رییس کانون صرافان اظهار داشت: در حال حاضر نرخ دلار پتانسیل کاهش قیمت و تعادل قیمتی را دارد کمااینکه همین 
امروز دلار در صرافی ها با نرخ ۴٨ هزار تومان به فروش می رسد و با این قیمت معامله می شود.

کامران سلطانی زاده دلایل ریزش نرخ دلار اظهار داشت: در حال حاضر نرخ دلار پتانسیل کاهش قیمت و تعادل قیمتی را 
دارد کمااینکه همین امروز دلار در صرافی ها با نرخ ۴٨ هزار تومان به فروش می رسد و با این قیمت معامله می شود. 

وی ادامه داد: علت ریزش نرخ ارز در بازار اصلاح سیاست ها و تصمیمات اتخاذ شده بانک مرکزی است. در نحوه عرضه و 
تقاضای ارز هم در بخش اسکناس و هم حواله نیمایی و در واقع افزایش نرخ دلار در این مدت منطقی نبود.

رییس کانون صرافان تاکید: بانک مرکزی متاسفانه در یک بازه زمانی بازار توافقی که روزانه ٣٠ میلیون دلار حجم معاملات 
و عرضه آن را به یکباره متوقف کرد و وقتی به یکباره بازاری با حجم معاملات حدودا ٣٠ میلیون دلاری بازار توافقی صرافی ها 

حذف شود معلوم است که نرخ دلار افزایش پیدا می کند. 
سلطانی زاده ادامه داد: از سوی دیگر بانک مرکزی عرضه ارز نیمایی به صرافی ها را قطع کرد و تنها به بانک ها و صرافی های 
بانکی اختصاص گرفت. بنابراین دو اقدام محدودکننده عرضه ارز به طور پی در پی اعمال شد که باعث التهاب در بازار ارز شد. 
وی گفت: در نهایت پس از مذاکرات پی در پی، اصلاحات بموقع توسط بانک مرکزی صورت پذیرفت و روند عرضه و تقاضا 

بهبود پیدا کرد. 
رییس کانون صرافان گفت: در حال حاضر مشکلی که وجود دارد عدم امکان معاملات توافقی صرافان و صادرکنندگان است 

و اگر این روند مدیریت شود، وضعیت بازار ارز بهتر و قیمت ها متعادل تر خواهد شد.
سلطانی زاده تاکید کرد: نکته قابل تامل این است که هرچند صادرکنندگان تمایل به عرضه ارز در سامانه نیما دارند اما با توجه 
به محدودیت سقف نرخ و تعیین سقف، به صورت دستوری در سامانه نیما برای درهم؛ بسیاری از صادرکنندگان فعلا در انتظار 
اصلاح نرخ هستند و اگر نرخ توافقی در سامانه نیما و یا سقف نرخ با حاشیه نزدیک تری از نرخ واقعی تعیین شود شاهد افزایش 

سقف عرضه ارز صادرکنندگان خواهیم بود.

یک کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه تغییرات گسترده و بی مورد در لایحه بودجه باعث ایجاد کسری بودجه و تورم خواهد 
شد، گفت: مجلس با این اقدام خود در تورم های احتمالی و مشکلات اقتصادی سهیم خواهد بود.

مجلس شورای اسلامی با تغییرات اساسی در لایحه بودجه ۱۴0۲، شاکله آن را بر هم زده است که این تغییرات می تواند 
برنامه ریزی های دولت برای توسعه اقتصاد کشور و کاهش نرخ تورم را با مشکل مواجه کند.

ابراهیم رزاقی کارشناس اقتصادی در گفت وگو با ایرنا، در مورد تغییرات لایحه بودجه در مجلس و با اشاره به نقش نظارتی 
مجلس اظهار داشت: زمانی که تغییرات گسترده ای در لایحه بودجه ایجاد می شود، به طور طبیعی دولت دچار کسری بودجه 

و به هم ریختن برنامه ریزی هایش می شود.
وی با بیان اینکه مجلس با این اقدام در مشکلات اقتصادی احتمالی سهیم خواهد بود، افزود: دولت سیزدهم با دولت های 
قبلی بسیار متفاوت می باشد و بزرگ ترین مشکل دولت رئیسی، بدهی های باقیمانده از دولت قبل است زیرا، دولت روحانی 

نخواست مالیات بگیرد و مجلس هم در بحث مالیات ها تلاشی نکرد.
استاد بازنشسته اقتصاد دانشگاه تهران گفت: بر همین اساس باید مجلس نقش نظارتی خود را داشته باشد و توازن ایجاد 

شده در بودجه را بر هم نزند.
رزاقی ادامه داد: دولت سیزدهم در همان روزهای ابتدایی کرونا و معیشت را برنامه های خود قرار داد که در کرونا خوب عمل 

کرد، در موضوع معیشت نیز نیازمند همراهی و همکاری دیگر دستگاه ها از جمله مجلس شورای اسلامی است.
وی با تاکید بر اینکه مجلس وظایفی بر عهد دارد، گفت: مهم ترین برنامه دولت سیزدهم کنترل تورم است که در اینجا مسائل 

این است که پول نباید چاپ شود و تصمیمات مجلس نباید به گونه ای باشد که کسری بودجه به وجود بیاید.
کارشناس اقتصادی با بیان اینکه عوامل مختلفی از جمله کسری بودجه سبب ایجاد تورم می شود، گفت: دولت سیزدهم نرخ 
تورم 60 درصد دولت قبل را به حدود ۴0 درصد کاهش داده، اما همچنان این نرخ تورم نیز بسیار بالا است و روی زندگی مردم 

اثر منفی می گذارد که افزایش آن به بحران تبدیل خواهد شد.

رییس کانون صرافان:

نرخ ارز پتانسیل کاهش قیمت را دارد
کارشناس اقتصادی:

مجلس مقصر تورم ناشی از مصوبات بودجه ای اخیر است
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دیدار تیم های استقلال و گل گهر سیرجان پایان دراماتیکی داشت و شاگردان 
ریکاردو ساپینتو در ثانیه های پایانی شکست را با پیروزی عوض کردند.

براساس این گزارش ،تیم های استقلال و گل گهر سیرجان در هفته بیست ودوم 
لیگ برتر باشگاه های ایران از ساعت ۱6:۱۵ دقیقه  روز دوشنبه در ورزشگاه آزادی 

روبه روی یکدیگر قرار گرفتند.
قضاوت این بازی را »موعود بنیادی فر« با کمک های »محمدرضا منصوری « و 

»سعید قاسمی« بر عهده داشتند.
استقلال برای ماندن در کورس قهرمانی نیاز مبرم به سه امتیاز بازی با گل گهر 
سیرجان داشت. در هفته ای که سپاهان و پرسپولیس دو رقیب اصلی استقلال په 
پیروزی رسیده  بودند شاگردان ریکاردو ساپینتو بُرد می خواستند تا به تعقیب  و گریز 

در صدر جدول ادامه بدهند.
گل گهر سیرجان با امیر قلعه نویی انگیزه های زیادی برای این مسابقه داشت، 
مربیگری  دوران  پایان  به  نشان دهد هنوز  آنکه  برای  استقلال  اسبق  سرمربی 

نرسیده، می خواست با دست پر میدان را ترک کند.
دقایق حساس

دقیقه 6: اولین موقعیت جدی بازی را استقلال خلق کرد، مهدی قایدی که در 
محوطه جریمه گل  گهر صاحب توپ شده بود شوت خطرناکی زد اما منادی با 

واکنش عالی خود دروازه تیمش را بسته نگه داشت.
دقیقه 8: محمد محبی با حرکت تکنیکی خود مدافعان حریف را از پیش رو 
برداشت و ضربه او چیزی نزدیک بود به گل اول بازی تبدیل شود اما منادی با نوک 

انگشتان خود توپ را به کرنر فرستاد.
دقیقه ۲۵: خلاف جریان بازی، گل گهر روی یک ضربه ایستگاهی صاحب گل 
شد. پاس غافلگیرانه پورعلی به شکاری رسید و در حالی که سیلوا و حسینی دچار 
اشتباه شدند شکاری پاس خوبی را برای سهرابیان فرستاد تا او به راحتی گلزنی 

کند.
دقیقه ۲8: مرتضی تبریزی که در داخل محوطه جریمه استقلال صاحب توپ 
شده بود می توانست برای دومین بار گل گهر را به گل برساند اما شوت این بازیکن با 

واکنش عالی حسینی دفع شد.
دقیقه ۴۲: حسینی برای دومین بار در نیمه اول ناجی دروازه استقلال شد. او این 

بار شوت امین پورعلی را با واکنش عالی خود مهار کرد.
دقیقه ۵۴: شوت محکم جعفر سلمانی با اختلاف زیادی از بالای دروازه گل گهر 

سیرجان به بیرون رفت.
دقیقه ۵6: ضربه سعید مهری با واکنش خوب اکبر منادی به کرنر رفت.

دقیقه 6۵: سعید مهری فرصت خوبی برای شوت زنی داشت اما باز ضربه این 
بازیکن در داخل چهارچوب جایی نداشت.

دقیقه ۹۱: استقلال مزد حملات خود را گرفت. پاس به عقب آرمان رمضانی به 
رضا میرزایی رسید و این بازیکن با ضربه ای فنی و تماشایی توپ را به تور دروازه 

گل گهر سیرجان دوخت.
دقیقه ۹۵: جنجالی ترین اتفاق بازی در این دقیقه شکل گرفت، جایی که رضا 
میرزایی بر اثر برخورد با مدافعان گل گهر سرنگون شد و داور به نشانه پنالتی در 

سوتش دمید. بازیکنان و نیمکت نشینان گل گهر اعتراض شدیدی به این اتفاق 
داشتند اما بنیادی فر روی تصمیم خود ایستاد و یامگا بهترین پنالتی زن استقلال 
پشت توپ ایستاد و به راحتی توپ را خلاف جهت حرکت منادی به گل تبدیل کرد 

تا جشن بزرگ در آزادی شکل بگیرد.
استقلال با این پیروزی دراماتیک به امتیاز ۴3 رسید و در جایگاه سوم ماند. 
گل گهر با 3۷ امتیاز رتبه چهارم را در اختیار دارد. همچنین تیم های سپاهان و 
پرسپولیس به ترتیب با ۴6 و ۴۵ امتیاز در رده های اول و دوم جدول رده بندی لیگ 

برتر قرار دارند. 
ترکیب استقلال :سید حسین حسینی، رافائل سیلوا)ژیمان بابایی( ، عارف 
سعید  چشمی،  روزبه  یامگا،  کوین  میرزایی(،  سلمانی)رضا  جعفر  غلامی، 
مهری)آرمان رمضانی(، آرش رضاوند، مهدی قایدی)امیر علی صادقی(، محمد 

محبی، ارسلان مطهری)امید حدادی فر(
آرمین  زاهدی،  مسیح  مصلح،  شایان  اکبرمنادی،  گل گهر:محمد  ترکیب 
نوید  گلزاری،  پورعلی،مهران  امین  برای(،  تیکدری)بهنام  مهدی  سهرابیان، 
عاشوری)ریک بایناما(، محمدرضا حسینی، مرتضی تبریزی)امین قاسمی نژاد( و 

رضا شکاری)کی روش استنلی(
 ماتا: تا وقتی نفس می کشیم می جنگیم

مربی تیم فوتبال استقلال گفت: ایمان داشتیم که مقابل گل گهر برنده از زمین 
خارج می شویم. تا وقتی نفس می کشیم برای موفقیت می جنگیم.

روی ماتا دوشنبه شب در نشست خبری پس از پایان بازی با گل گهر سیرجان که 
با پیروزی دو بر یک آبی پوشان تهرانی به پایان رسید، اظهار داشت: یک بازی خوب 
و رویایی برای استقلال بود. بازیکنان ما با تمام وجود بازی کردند تا به سه امتیاز این 
بازی برسیم. وی افزود: در همان دقایق ابتدایی بازی می توانستیم به برتری برسیم 
که متاسفانه گل نزدیم. گل گهر فقط یک بار سمت دروازه ما رفت و یک گل زد و دلیل 

این گل خوردن نیز عدم تمرکز بازیکنان ما بود.
مربی استقلال خاطرنشان کرد: نیمه دوم را خوب شروع کردیم. تعویض های ما 

به خاطر بد بودن بازیکنان داخل زمین نبود بلکه به خاطر استراژی جدیدمان بود.
ماتا تصریح کرد: امروز ایمان داشتیم که برنده از زمین خارج می شویم. جنگنجو 

بودیم و تسلیم نشدیم. تا وقتی نفس می کشیم می جنگیم.
وی تاکید کرد: امروز استقلال نباید گل می خورد. ۱۷ موقعیت ایجاد کردیم که 
این برای ما جای خوشحالی دارد. می خواهم شما هم نظرات خود را در مورد پنالتی 
در نیمه اول بگویید. بازیکن گل گهر در داخل باکس بود و خطا نبود. شاید داور ندید 
و به خاطر این است که می خواهیم VAR بیاید. هفته خوبی داشتیم و می خواهیم 
بهتر باشیم. به داوران هم کمک کنید بهتر باشند و صحنه ها را دوباره ببینند. با داور 
چهارم صحبت کردم. نمی شد پنج دقیقه وقت اضافه بگیرند. از دقیقه اول نیمه 
دوم دنبال نگه داشتن بازی بودند و ما از راست و چپ موقعیت ایجاد می کردیم و آنها 

فقط می خواستند بازی بخوابد و باید بیشتر وقت اضافه می گرفتند.
مربی استقلال در پایان گفت: باید گل بزنیم، اگر زود این کار را انجام دهیم 
کارمان راحت تر است، روی این موضوع کار می کنیم. فیزیکی و روانی با بازیکنان 

کار می کنیم ولی این فوتبال است. اگر امروز بازی را نمی بردیم عادلانه نبود.

رئیس هیئت کشتی استان قم خبرداد:

کسب چهار مدال کشوری
 توسط فرنگی کاران قمی 

رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: تیم کشتی فرنگی قم در مسابقات قهرمانی 
کشور امید در بندر انزلی موفق به کسب چهار مدال رنگارنگ شد.

هادی علیایی در گفتگویی اظهار داشت: مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی 
امیدهای کشور در حالی شب گذشته در بندر انزلی پایان یافت که فرنگی کاران قم 

چهار مدال این مسابقات را کسب کردند.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: محمد امین جبالی فر، سید محمد حسین 
جلالی،محمد صادق عبدالهی وشاهرخ میکایلی چهار فرنگی کار استان قم در 
رقابت های قهرمانی امیدهای کشور بودند که با هدایت روح الله میکائیلی موفق به 

کسب مدال شدند.
وی بیان کرد: در رقابت های وزن 6۷ کیلوگرم محمد امین جبالی فر در حالی به 
نشان طلا رسید که رقبای از استان های قم، تهران، فارس، خوزستان را از پیش رو 

برداشت و در فینال نیز حریف مازندرانی خود را با شکست بدرقه کرد.
رئیس هیئت کشتی استان قم اظهار کرد: سید محمد حسین جلالی در مسابقات 
وزن 8۲ کیلوگرم به نشان برنز رسید وی در دیدار رده بندی حریف تهرانی خود را از 

پیش رو برداشت و از سکوی سوم کشور بالا رفت.
علیایی افزود: دیگر فینالیست قم در این مسابقات محمد صادق عبدالهی در وزن 
۹۲ کیلوگرم بود که در مقابل کشتی گیرانی از استان های اردبیل، کرمان، فارس، 
بوشهر پیروز میدان بود و در دیدار فینال با شکست مقابل حریف خوزستانی به نشان 

نقره رسید.
وی افزود: شاهرخ میکاییلی دیگر کشتی گیر برنزی استان قم در این رقابت ها بود 
که برای کسب این نشان در دیدار رده بندی مقابل حریفی از استان البرز بروی تشک 

رفت و با برد در این مسابقه صاحب مدال برنز و عنوان سوم شد.
رئیس هیئت کشتی استان قم گفت: سرمربی تیم قم روح الله میکاییلی بود که 
مهدی علیزاده پورنیا، محسن کریمی و محمدعلی حیدری به عنوان مربی در کنار او 

کار هدایت کشتی گیران قم را برعهده داشتند.

رئیس هیئت تیراندازی استان قم:

ورزشکار قمی برترین تیرانداز کشور شد
رئیس هیئت تیراندازی استان قم گفت: مسابقات برترین های تفنگ مردان کشور 

با قهرمانی »هادی غرباقی« از قم به پایان رسید.
محمد جواد متقیان نژاد  اظهار داشت: مسابقات برترین های تیراندازی با تفنگ 
قهرمانی مردان کشور در حالی در تهران برگزار شد که هادی غرباقی از قم نفر برتر 

مسابقات شد.
رئیس هیئت تیراندازی استان قم با اشاره به این که مسابقات برترین های تفنگ 
مردان در سال ۱۴0۱ در سایت تیراندازی مجموعه ورزشی آزادی برگزار شد بیان 

کرد: در فینال این مسابقات هادی قره باغی از استان قم با نتیجه ۱6 بر ۱0 برابر
امیرمحمد نکونام به برتری رسید و به این ترتیب هادی قره باغی به عنوان نخست 
رسید و امیرمحمد نکونام و همچنین مهدی جعفری به ترتیب در رده های دوم و سوم 

ایستادند.
وی یادآور شد: علیرضا دانشور دیگر تیرانداز قم بود که در این مسابقات حضور 

داشت و در جایگاه هشتم کشور قرار گرفت.

هفته بیست و دوم لیگ برتر فوتبال؛

فرار آلومینیوم از شکست برابر ملوان
 در دقیقه ۹۰+3

تیم فوتبال ملوان در هفته بیست و دوم لیگ برتر برابر آلومینیوم اراک با نتیجه 
تساوی متوقف شد.

براساس این گزارش ،در ادامه هفته بیست و دوم رقابتهای لیگ برتر فوتبال امروز 
تیم ملوان در ورزشگاه تختی انزلی از تیم آلومینیوم اراک پذیرایی کرد و با نتیجه 

تساوی ۱ - ۱ متوقف شد.
در این بازی که از ساعت ۱۵ با قضاوت حسن اکرمی آغاز شد، میلاد شعبانلو در 
دقیقه 63 از روی نقطه پنالتی دروازه آلومینیوم را باز کرد. برتری ملوان تا وقت های 
اضافه نیمه دوم پابرجا بود اما رضا جبیره 3+۹0 گل تساوی را برای آلومینیوم به ثمر 

رساند.
ملوان با هدایت مازیار زارع با برد در این بازی می توانست از منطقه خطر انتهای 
جدول فرار کند و به رده دهم برسد اما گل دیرهنگام آلومینیوم باعث شد ملوان ۲3 

امتیازی شود و در رده دوازدهم باقی بماند.
بدون  بازی  هفتمین  رحمتی  سیدمهدی  سرمربیگری  با  هم  اراک  آلومینیوم 

شکست خود را پشت سر گذاشت و با 3۱ امتیاز در رده هفتم قرار گرفت.

هفته بیست و دوم لیگ برتر فوتبال؛
نفت مسجدسلیمان بازی برده را مساوی کرد

تیم فوتبال نفت مسجدسلیمان در دیداری که با دو گل از حریف جلو بود در نهایت 
به تساوی رسید و دو امتیاز حیاتی را از دست داد.

براساس این گزارش ، تیم فوتبال نساجی مازندران در هفته بیست و دوم لیگ 
برتر روز دوشنبه میهمان نفت مسجد سلیمان بود که جدال دو تیم با نتیجه ۲ به ۲ 
خاتمه یافت. بازی دو تیم از ساعت ۱8 در ورزشگاه شهید بهنام محمدی و با قضاوت 
وحید زمانی آغاز شد. تیم نفت ابتدا با گل های عقیل کعبی )۲3 - پنالتی( و حسین 
گودرزی )33 - گل به خودی( از میهمان خود پیش افتاد اما نساجی در نیمه دوم به 
بازی برگشت و توسط علی شجاعی )۴۷( و علی داوران )۵6( دروازه نفت را باز کرد.

نفت مسجدسلیمان با این تساوی برای نخستین بار از ابتدای لیگ تاکنون ۱3 
امتیازی شد و یک رده در جدول صعود کرد و بالاتر از صنعت نفت ایستاد.

مرور عملکرد لژیونرهای ایران؛

از گلزنی دوباره انصاریفرد و آزمون تا بازگشت آاک به صدر با حاج صفی
لژیونرهای شاغل ایران در لیگ های اروپایی هفته نسبتا موفقی را در تیم های خود 

سپری کردند.
براساس این گزارش، تعدادی از لژیونرهای فوتبال ایران در لیگ های اروپایی طی 
چند روز اخیر برای تیم های خود به میدان رفتند. کریم انصاریفرد و سردار آزمون 
با گلزنی و مهدی طارمی با پاس گل برای باشگاه های خود عملکرد قابل توجهی 
داشتند. در این هفته بعضی از بازیکنان ایرانی از جمله علی علیپور، مجید حسینی 
و صادق محرمی هم برای تیم هایشان بازی نکردند و امیر عابدزاده هم شکست تلخی 

را با پونفرادینا تجربه کرد.
* شکست سنگین پونفرادینا با عابدزاده پس از حادثه آتش سوزی

هفته سی ام لیگ دسته دوم اسپانیا شب گذشته پیگیری شد که تیم پونفرادینا با 
دروازه بانی امیر عابدزاده برابر کارتاخنا با سه گل شکست خورد. عابدزاده که اولین 
بازی خود را پس از حادثه آتش سوزی منزلش در اسپانیا انجام می داد نتوانست مانع 
از شکست تیمش بشود. پونفرادینا با این باخت کار سختی در ادامه لیگ خواهد 
داشت چرا که در حال حاضر با ۲۹ امتیاز در رده نوزدهم لیگ ۲۲ تیمی دسته دوم 

اسپانیا است.
غیبت علیپور و پاس گل طارمی در پرتغال

در هفته بیست و سوم لیگ پرتغال شب گذشته تیم ژیل ویسنته به مصاف ماریتیمو 
رفت و با دو گل شکست خورد. علی علیپور مهاجم ایرانی ژیل ویسنته به دلیل 
مصدومیت همچنان از لیست این تیم دور است. یاران علیپور با باخت برابر ماریتیمو 
۲۹ امتیازی باقی ماند و در رده دهم جدول قرار گرفت. پیش از این تیم پورتو در 
همین رقابتها با نتیجه 3 بر ۱ تیم چاوز را شکست داد که مهدی طارمی به عنوان 

بازیکن تعویضی در اواخر بازی به میدان رفت و پاس گل سوم تیمش را داد.
استارت پیروزی اومونیا با انصاریفرد

برابر  بر ۱  نتیجه ۲  با  اومونیا  در هفته بیست و ششم لیگ قبرس روز گذشته 

کارمیوتیسا به پیروزی رسید. کریم انصاریفرد در دقیقه ۷۷ و زمانی که تیمش با یک 
گل عقب بود، نتیجه را به تساوی کشاند و در دقیقه ۲+۹0 هکتور یوتسه گل برتری 
را به ثمر رساند. اومونیا با این پیروزی با ۴۱ امتیاز در رده پنجم جدول قرار گرفت. 
انصاریفرد هفته گذشته هم در جام حذفی گل حساسی برای اومونیا به ثمر رسانده 

بود.
شادی گل انصاریفرد با بازیکنان اومونیا

توقف دینامو در روز نیمکت نشینی محرمی
در هفته بیست و چهارم لیگ کرواسی شب گذشته تیم دیناموزاگرب روز گذشته 
به مصاف اوسیک رفت که این بازی با تساوی ۱ - ۱ تمام شد. صادق محرمی مدافع 
راست ایرانی تیم دینامو در این بازی هم مثل دو مسابقه قبل نیمکت نشین بود و 
فرصت بازی پیدا نکرد. دینامو با ۵6 امتیاز همچنان صدرنشین لیگ کرواسی است.

بازگشت آاک به صدر با حاج صفی؛ فعلًا خبری از محمدی نیست
در هفته بیست و پنجم لیگ یونان تیم آاک یکشنبه شب با احسان حاج صفی 
مدافع ایرانی خود به مصاف اوفی رفت و با سه گل به پیروزی رسید. آاک در حضور 
حاج صفی با این برد ۵6 امتیازی شد و به صدر جدول بازگشت. میلاد محمدی دیگر 
مدافع ایرانی آاک هم که پس از پشت سر گذاشتن دوره طولانی آسیب دیدگی اخیراً 

به تمرینات این تیم بازگشته، شب گذشته در لیست حضور نداشت.
ادامه درخشش آزمون در ترکیب بایر

بایر لورکوزن در هفته بیست و سوم بوندس لیگا روز یکشنبه میزبان هرتابرلین بود و 
موفق شد با نتیجه پرگل ۴ بر ۱ به پیروزی برسد. سردار آزمون که همانند بازی گذشته 
در ترکیب اصلی لوکوزن بود، جواب اعتماد »ژابی آلونسو« سرمربی بایر را به خوبی 
داد و موفق شد در دقیقه ۱۲ نخستین گل بازی را برای تیمش به ثمر برساند. این 
دومین گل متوالی آزمون در بوندس لیگا در این فصل بود. مهاجم ایران در دقیقه 6۹ 
تعویض شد و جای خود را به پاتریک شیک داد. لورکوزن با این پیروزی 3۱ امتیازی 

شد و به رده نهم جدول صعود کرد.
شکست کایسری در حضور علی کریمی

در هفته بیست و چهارم سوپرلیگ ترکیه روز شنبه تیم کایسری اسپور در حالی 
که از دو بازیکن ایرانی خود تنها علی کریمی را در اختیار داشت با نتیجه ۲ بر ۱ 
برابر فنرباغچه شکست خورد. مجید حسینی دیگر بازیکن ایرانی کایسری به دلیل 
مصدومیت در لیست تیمش حضور نداشت. کایسری با این نتیجه 3۵ امتیازی باقی 

ماند و در رده هفتم جدول قرار گرفت.
برد فاینورد در حضور ۶۲ دقیقه ای جهانبخش

در هفته بیست و چهارم اردیویسه هلند تیم فاینورد شنبه برابر خرونیگن با نتیجه ۱ 
بر صفر پیروز شد تا با ۵۵ امتیاز همچنان صدرنشین باقی بماند. علیرضا جهانبخش 
وینگر ایرانی فاینورد از ابتدا در ترکیب تیمش بود و در دقیقه 6۲ تعویض شد. این 

بازیکن در این هفته موفق به گلزنی برای تیمش نشد.
امیرحسین حسین زاده و یک پیروزی برای شارلوا

در هفته بیست وهشتم ژوپیلر لیگ بلژیک تیم شارلوا پیروزی یک بر صفر را در خانه 
کورتریک به دست آورد. امیرحسین حسین زاده بازیکن ایرانی به عنوان بازیکن 
تعویضی شارلوا از دقیقه 68 وارد زمین شد. در جدول رده بندی ۱8 تیمی ژوپیلر لیگ 

بلژیک شارلوا با 38 امتیاز در رده نهم جدول است.
بازگشت صیادمنش و پیروزی هال سیتی

تیم فوتبال هال سیتی در چارچوب هفته سی و پنجم چمپیونشیپ انگلیس جمعه 
شب به مصاف وست بروموویچ رفت و با نتیجه ۲ بر صفر به پیروزی رسید. در این بازی 
که در MKM استادیوم برگزار شد، اللهیار صیادمنش پس از ۲ ماه دوری از میادین و 
غیبت در ۹ مسابقه به دلیل آسیب دیدگی همسترینگ، بار دیگر به لیست هال سیتی 
بازگشت. این مهاجم ایرانی که سرمربی سیتی روی او حساب ویژه ای باز کرده است، 

از دقیقه ۷6 به عنوان بازیکن تعویضی به زمین آمد.

باشگاه گل گهر با انتقاد از رفتارهایی که در دیدار این تیم برابر استقلال رخ داد و با پنالتی جنجالی تن به شکست دادند، با 
انتشار بیانیه ای تاکید کرد از سال آینده با این تیم بازی نخواهد کرد!

به گزارش خبرنگار مهر، در ادامه روز دوم از هفته بیست و دوم رقابتهای لیگ برتر از ساعت ۱6:۴۵ دقیقه روز دوشنبه تیم 
فوتبال استقلال در ورزشگاه آزادی به مصاف گل گهر سیرجان رفت که این بازی با پیروزی ۲ بر یک آبی پوشان به پایان رسید. 

آرمین سهرابیان )۲۴( برای تیم سیرجانی و رضا میرزایی )۱+۹0( و کوین یامگا )۱۴+۹0( برای استقلال گل زدند.
در پایان این دیدار که با اتفاقات ثانیه های پایانی وقت های اضافه و اعلام پنالتی به سود استقلال همراه بود، باشگاه گل گهر 

با انتشار بیانیه ای تاکید کرد که دیگر برابر استقلال بازی نخواهند کرد.
در متن بیانیه باشگاه گل گهر آمده است: » به خودتان شک کنید! واقعا همه ارکان فدراسیون و سازمان لیگ و داوری از بالا 
تا پایین متوجه آن چه در بازی های استقلال و گل گهر می گذرد نیستند؟ در پنج بازی اخیر گل گهر و استقلال 6 پنالتی بحث 
برانگیز به ضرر گل گهر گرفته شده است و یک بازی هم با رای کمیته انضباطی در عین بی عدالتی به ضرر گل گهر اعلام شده 
است. اگر قاعده بازی این است ما از سال بعد مقابل استقلال به میدان نخواهیم رفت. قرار نیست حق رفته استقلال در بازی 

های دیگر را برابر تیم ما نقد کنند هر بار با یک اتفاق مشابه. بس کنید.«

کارشناس داوری فوتبال ایران با اشاره به اینکه موعود بنیادی فر در گرفتن پنالتی برای استقلال اشتباه کرد، گفت: جو 
سنگین ورزشگاه روی داور اثر منفی گذاشت و به اشتباه یک پنالتی گرفت که عملکرد او را زیر سئوال برد.

حیدر سلیمانی  در واکنش به این سئوال که آیا اعلام ضربه پنالتی از سوی موعود بنیادی فر برای استقلال در لحظات پایانی 
بازی این تیم با گل گهر درست بود یا خیر، اظهار داشت: متاسفانه جو ورزشگاه آزادی و فشار روانی تماشاگران روی داور باعث 

شد او به اشتباه یک ضربه پنالتی به سود استقلال اعلام کند که همین اشتباه نتیجه بازی را تغییر داد.
وی ادامه داد: در صحنه ای که پنالتی اعلام شد مدافع فقط توپ را زد و بازیکن مهاجم هم به دنبال عبور از میان بازیکنان 

گل گهر بود. هیچ اتفاقی که منجر به پنالتی شود رخ نداد و بنیادی فر در این صحنه مرتکب اشتباه بزرگی شد.
سلیمانی درباره سایر صحنه های بازی هم گفت: گل تیم فوتبال گل گهر صحیح بود، البته در دقیقه ۱۵ خطا روی شکاری 
دیده نشد و در دقیقه 3۵ خطای تبریزی به اشتباه اعلام شد. اینکه چرا داور برخی از خطاهای وسط زمین را ندید یا نگرفت، 

باید بررسی کرد.
سلیمانی در مورد اخراج بازیکن گل  گهر بعد از اعلام ضربه پنالتی هم گفت: در این مورد الان نمی توان صحبت کرد. شاید او 

حرفی زده باشد که داور را مجاب به اخراج کرده و این مساله نیازمند بررسی بیشتر است.

بیانیه گل گهر پس از اتفاقات جنجالی؛

دیگر با استقلال بازی نمی کنیم 
سلیمانی:

 پنالتی استقلال درست نبود؛ بنیادی فر اشتباه بزرگی کرد

مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا با تاکید بر اینکه تیم ملی در 
حال حاضر اهمیتی برای مسوولان فدراسیون ندارد گفت: در 
شرایطی که تیم های مدعی درگیر آماده سازی خود برای حضور 
انتخاب مربی  ما هنوز درگیر  در جام ملت های آسیا هستند 

داخلی یا خارجی بوده و زمان را از دست می دهیم.
مسعود اقبالی  در واکنش به این سئوال که وضعیت و شرایط 
فوتبال ایران در این روزها چگونه است، تاکید کرد: شرایط اصلا 
خوب نیست و به عنوان یک فوتبالی از آنچه در این روزها رخ 
می دهد ناراحت و نگران هستم. متاسفانه در شرایطی که همه 
تیم های مدعی قاره پهناور آسیا درگیر مراحل آماده سازی خود 
برای حضور در جام ملت های آسیا هستند مسوولان فدراسیون 
با آرامشی مثال زدنی منتظر  ما دست روی دست گذاشته و 

هستند تا سرمربی تیم ملی را مشخص کنند.
انتظار خلق شگفتی و  نباید  این شرایط  با  ادامه داد:  وی 

معجزه داشت چرا که زمان را به راحتی آب خوردن از دست داده 
و با این روند در روزهای آتی هم خبری نخواهد شد. بازیکنان 
لیگ برتر و چند لژیونر دور هم جمع شده و تیم ملی را تشکیل 
می دهند، می روند و در نهایت با باخت به کشور بازخواهند 
گشت و دوباره وعده سال های بعد و اتفاقات خوب آینده را به 

هواداران می دهیم.
که  تیمی  شد:  یادآور  کشورمان  فوتبال  کارشناس  این 
می خواهد در جام ملت های آسیا موفق باشد باید حداقل ۱0 
دیدار دوستانه و تدارکاتی خوب را در طی یک سال برگزار کند 
اما ما همچنان در خواب هستیم. فوتبال در این روزها برای 
فدراسیون نشین ها مهم نبوده و نمی دانم چرا کسی هم در این 

خصوص پاسخگوی جامعه و فوتبال دوستان نیست.
اقبالی گفت: وضعیت لیگ برتر فوتبال ایران را هم می بینیم، 
و  تنش  با  مشخص،  الگوی  بدون  بی هدف،  بازی های 

برخوردهای شدید که انسان را به یاد میدان جنگ می اندازد. 
اتفاقات ناگوار مانند درگذشت بازیکنان جوانی که در زمین 
فوتبال درگذشت و مسایلی از این دست نشان می دهد فوتبال 
ما از ابعاد فنی، روانشناختی و حوزه های دیگر به شدت رنج 
می برد و اگر می خواهیم کاری کنیم باید قبول کرد همین امروز 

هم دیر است.
این کارشناس فوتبال کشورمان در خصوص انتخاب سرمربی 
تیم ملی فوتبال ایران تاکید کرد: با توجه به شرایط فرهنگی و 
فنی فوتبال ما باید فردی سکان هدایت را در دست بگیرد که 
از سویی شخصیت این صندلی را داشته باشد و از سویی دیگر 
بازیکنان نیز او را قبول کنند. در روزهای گذشته شاهد اعلام 
خوبی  افراد  آنها  داشت،  تامل  جای  که  بودیم  اسامی هایی 
عنوان  به  را  فردی  چنین  ملی  تیم  بازیکنان  آیا  اما  هستند 
سرمربی تیم ملی قبول دارند؟ چرا مربیان ایرانی را اینگونه 

هزینه می کنیم اما برای مربیان خارجی در همه ابعاد دست و 
دلباز هستیم؟ 

اقبالی: تیم ملی اهمیتی برای فدراسیون ندارد

بازهم در آسیا می بازیم

اتوبوس امیر به مقصد نرسید ؛

رستگاری استقلال در ثانیه آخر  

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
رای اصلاحی شماره ۱۴0۱6033000۱0۱0۷03مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۴00۱۱۴۴3000۱000۱63مربوط به تقاضای آقای حسن 
مسیب فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی  شماره۹۴۴۴  پلاک  ۱۱0/۵مترمربع 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن 
مورخ   ۱03۹۹ شماره  رسمی  سند  موجب  به  خریداری  ابراهیمی 

۱3۵0/۱۲/۲۵دفترخانه ۱6 قم
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی 
و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
ی یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود. 
)ایمان و اسکناس(
مهدی زارع شحنه - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه ایران به دیپلماسی پایبند است، گفت: ورود ایران به مذاکرات 
برای حل و فصل به مذاکرات هسته ای بر اساس اعتقاد به مذاکرات چندجانبه و دیپلماسی بوده است.

، ناصر کنعانی روز دوشنبه در نشست خبری هفتگی با خبرنگاران در پاسخ به سوال ایرنا که پرسید به نظر 
می رسد دیپلماسی و رویکرد تعاملی ایران طی یک هفته گذشته به طور محسوسی فعال بوده و فضایی را برای 
امیدواری در زمینه حل موضوعات مطرح و افزایش تعاملات ایجاد کرده. از جمله این موارد می شه به سفر و 
دیدارهای وزیر خارجه در ژنو و همچنین گفتگوها و تفاهمات ایران و آژانس اشاره کرد. تا چه این فضا، به ویژه 
تفاهم ایران آژانس، می تواند زمینه جدی تر شدن مذاکرات و تبادل پیام ها را مهیا کند، پاسخ داد: ایران به 

دیپلماسی پایبند است و آن را بهترین چارچوب تلقی کرده و عمل می کند.
وی با تاکید بر اینکه »پویایی ایران هم در همین چارچوب است و مناسبات در چندجانبه و دیپلماسی باید 
پیش ببرد«، افزود: ورود ایران به مذاکرات برای حل و فصل موضوع هسته ای اساسا بر اساس اعتقاد به مذاکرات 

چندجانبه و دیپلماسی بوده است.
کنعانی ادامه داد: در مورد تحولات اخیر، ایران اعلام کرده است که به بازگشت همه طرف ها و متقابل پایبند 
بوده و در همین چارچوب هم دیپلماسی فعال است و سفر گروسی ادامه دیپلماسی فعال با آژانس است که منجر 

به تفاهم های خوبی انجام شد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ابراز امیدواری کرد که در اجرای تکمیل روند زمینه برای حل و فصل اختلافات 
فنی فراهم شود و بهانه از دست کسانی که این موضوع را مانع بازگشت به دیپلماسی می دانند، گرفته شود؛ باید 

ببینم این مسیر برای طرف مقابل وجود دارد یا خیر.
از همه ظرفیت های سیاسی و حقوقی برای صیانت از حقوق ملت ایران استفاده می کنیم

کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد سفر آقای گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به تهران و تهدید 
رژیم صهیونیستی برای خرابکاری در تاسیسات هسته ای گفت: این سوال را باید از مسئولان آژانس بپرسید.

وی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران از همه امکانات و ظرفیت های سیاسی و قانونی برای حمایت از 
حقوق شناخته شده ملت ایران در چارچوب قوانین بین المللی استفاده کرده است، گفت: ایران در چارچوب 
فعالیت ها و ارتباطات خود با آژانس ، نشست ها و مکاتباتی داشته است و بارها به این قطعنامه ها استناد کرده 

است.
کنعانی با یادآوری اینکه کنفرانس های مربوط به ان پی تی و بازنگری آن نیز جمهوری اسلامی ایران پیگیر 
حقوق ملت ایران بوده است، گفت: در پیش نویس سند نهایی اخیر اجلاس بازنگری مقررات ان پی تی جمهوری 
اسلامی ایران پیشنهادات خود را مطرح کرد که در پیش نویس آن گنجانده شد اما به دلایل دیگری در آنجا 

مصوب نشده است.
وی در ادامه به قطعنامه ۴۴۴ و ۵33 اشاره کرد و گفت: هیات ایرانی و نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در 
وین در مکاتبات خود با آژانس به این دو قطعتامه استناد کرده است که نشان می دهد جمهوری اسلامی ایران 
از همه حقوق شناخته شده خود در مسیر سیاسی حقوقی و بین المللی برای حمایت از حفاظت از حقوق حقه 

ملت ایران در بحث استفاده از انرژی صلح آمیز هسته ای استفاده کرده و خواهد کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: ایران از حقوق شناخته شده و از همه ظرفیت های سیاسی و حقوق 
و قوانین بین المللی وجود دارد، استفاده کرده و حفاظت از توانایی های ایران در سایه همین پیگیری ها صورت 

گرفته است؛ ایران در چارچوب فعالیت های خود با آژانس بارها و بارها به این قطعنامه استناد کرده است.
کنعانی خاطر نشان کرد: از آژانس انتظار داریم که متناسب با تعهداتی که در ارتباط با اعضا از جمله جمهوری 
اسلامی ایران دارد، به مسئولیت ها و تعهدات خود هم در حفاظت و حمایت از حقوق هسته ای کشورهای عضو 

آژانس اقدام کند و مسئولیت خود را انجام دهد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی کشورمان درباره نشست آتی شورای حکام و طرح پرونده ایران در این نشست 
توضیح داد: این نشست ها به صورت دوره ای برگزار می شود؛ نشست امروز مربوط به مسائل هسته ای جمهوری 
اسلامی ایران یا گزارش دهی آقای گروسی درباره سفر به ایران نیست بلکه موضوعات دیگری هم در برنامه های 

آژانس قرار دارد.
 وی با یادآوری اینکه مدیر کل آژانس گزارش سه ماه از فعالیت ایران ارایه می دهد و طبق قطعنامه ۲۲3۱ نیز 
باید به شورای امنیت گزارش دهد، اظهار داشت: در سفر آقای گروسی به تهران موضوعات جدیدی در مناسبات 
ایران و آژانس رخ داد فصل جدیدی در همکاری های دوجانبه باز شد که این موضوع از طریق مدیر کل گزارش 

خواهد شد.
کنعانی خاطر نشان کرد: با توجه به تفاهماتی که در تهران صورت گرفت، انتظار این است که روند اجلاس 
در روند فنی خود پیش برود و مسائل خارج از سیاست زدگی و اعمال فشار سیاسی برخی طرف های خاص در 

آژانس به خوبی پیش برود.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره توافق اخیر ایران و آژانس و افزایش بازرسی ها بار دیگر به خبرنگاران توضیح 
داد: در این ارتباط شما را به اظهارات آقایان کمالوندی و اسلامی ارجاع می دهم که به طور دقیق اشاره کرده و 
گفتند که افزایش بازرسی ها از برخی از سایت ها از جمله فردو در چارچوب ان پی تی و پادمان اثر تحول جدیدی 
نیست بلکه بر اساس توافق ایران و آژانس مشخص می شود که این بازرسی ها چگونه و بر اساس چه فرمولی 

صورت می گیرد.
وی خاطر نشان کرد: سفر آقای گروسی و تهران تاکید مجدد بر این بود که ایران به عنوان یک عضو آژانس و 
معاهده ان پی تی به تعامل و همکاری مستمر با آژانس بین المللی انرژی اتمی پایبند است و ایران مایل است در 

چارچوب تعهد و حقوق مسئولیت های خود و حقوق آژانس، موضوعات فنی خود را مرتفع کند.
وی تاکید کرد: همانطور که آقای اسلامی مطرح کرد، موضوع افزایش بازرسی ها مطرح نیست بلکه بازرسی ها 
طبق برنامه و توافق رد و بدل شده انجام شده میان سازمان انرژی اتمی و آژانس بین المللی انرژی اتمی است و 

در همین چارچوب کار انجام خواهد شد.
از سخنگوی وزارت امور خارجه سوال شد که آیا سفر گروسی به تهران برای احیای برجام بوده و بازرسی از سه 
مکان مورد ادعایی آژانس بوده است که کنعانی در پاسخ گفت: به طور صریح می گویم که این سفر در استمرار 

همکاری های دوجانبه ایران و آژانس صورت گرفته است و تحول جدیدی نیست.
تبادل پیام در کانال های ارتباطی ادامه دارد

از سخنگوی وزارت امور خارجه درباره مذاکرات ایران و آمریکا سوال شد که وی توضیح داد: مذاکرات رسمی و 
علنی انجام نشده اما تبادل پیام ها بین دو کشور انجام می شود؛ مقامات آمریکایی ها اعلام کردند که تبادل ها 

ادامه دارد و تماس هایی که از طریق طرف های مقابل وجود دارد این پیام ها تبادل می شود.
کنعانی از بورل به عنوان هماهنگ کننده عالی سیاست خارجی اتحادیه اروپا به عنوان یکی از کانال های تبادل 

پیام نام برد و گفت: با تماس هایی که با طرف های مختلف وجود دارد، دیدگاه ها و پیام ها منتقل می شود.
وی خاطر نشان کرد: سفر آقای گروسی به تهران هم بخشی از روند کمک به بازگشت طرف های برجام به 
این توافق بود و امیدواریم که رفع مسائل و مشکلات فنی که مدنظر آژانس است، به بازگشت طرف ها به برجام 

کمک کند.
از نقش واسط عراق در موضوع تهران و ریاض استقبال می کنیم

کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد سفر وزیر خارجه به عراق و مذاکرات عربستان گفت: سفر آقای امیر 
عبداللهیان موضوعات دو جانبه و متنوع بوده است و در دیدار های سطح عالی که صورت گرفت موضوعات 

مختلف مورد توجه دو کشور مورد گفت و گو و مورد نظر قرار است و از این موضوع استقبال می کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه ایران از نقش واسط عراق در موضوع مناسبات ایران و عربستان 
استقبال می کند، درباره روبط با مصر نیز گفت:ایران، مصر را جزو همسایگان منطقه ای می داند و نگاه ایران 

نگاه گسترش با کشورهای دوست است و مصر هم از این قاعده مستثنی نیست.
اوکراین نتوانسته هیچ مدرکی علیه ایران ارایه کند

خبرنگاری به مصاحبه وزیر امور خارجه با شبکه خبری سی ان ان و بحث حضور پهپادهای ایرانی در جنگ 
اوکراین استناد کرد که کنعانی در پاسخ گفت: از نظر ما در این موضوع، مساله وجود ندارد بلکه مساله سازی 
وجود دارد زیرا بارها تاکید شده که همکاری های ایران و روسیه محدود به همکاری های نظامی نیست و تمرکز 
بر موضوعات نظامی در همکاری میان ایران و روسیه تقلیل دادن سطح همکاری های دوجانبه میان دو کشور 

است.
وی با تاکید بر اینکه کسی نمی تواند جمهوری اسلامی ایران را به دلیل داشتن رابطه با روسیه در حوزه نظامی 
و دفاعی مواخذه کند، اظهار داشت: آنچه که در ارتباط با پهپادها مطرح شد، ادعای آنها است که جمهوری 
اسلامی ایران به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین پهپاد صادر می کند؛ آقای وزیر هم توضیح دادند که  
پهپادهایی که ما داده بودیم، ماهها قبل از شروع جنگ اوکراین بوده و دولت روسیه هم اعلام کرده که از آن در 
جنگ اوکراین استفاده نکرده است و اوکراین و طرف های غربی در ارتباط با اثبات ادعای خودشان هیچ مدرک 

مستندی و مستدلی ارایه نکرده اند.
کنعانی با اشاره به نشست فنی ایران و اوکراین که در مسقط برگزار شد، گفت: با این وجود، اوکراین نتوانسته 
است مستنداتی در اثبات ادعای خود مبنی بر استفاده از پهپاد ایرانی در جنگ علیه اوکراین ارائه کند بنابراین با 
انگیزه های سیاسی به دنبال مساله سازی هستند در حالی که طرف های مشخصی میلیاردها دلار تسلیحات و 

تجهیزات به یک طرف جنگ صادر می کنند.
وی به اظهارات اخیر یک مقام عالیرتبه اروپایی استناد کرد که گفته تاکنون اتحادیه اروپا بیش از 60 میلیارد دلار 

تسلیحات و تجهیزات نظامی به اوکراین صادر کرده است.
مشکل مرزی با افغانستان حل شد

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره ضرب و شتم یک از ماموران مرزبانی ایران در مرز با افغانستان اظهار 
داشت: در این زمینه هیات های ذیربط دو کشور بلافاصله ورود کرده  و موضوع را حل و فصل کردند.

وی با یادآوری اینکه دو کشور در موضوعات مرزی کمیته های مرزی دارند، اظهار داشت: جمهوری اسلامی 
ایران به حفظ امنیت مرزی خود اهتمام جدی دارد و به موقع اقدام می کند و در عین حال از ظرفیت های 

دیپلماتیک هم برای رفع مشکلات استفاده می کند.
کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد مبادله زندانیان گفت: این موضوع در دست اقدام و اجرا است و مسیر 
ارتباطی بسته نشده است و همین موضوع زندانیان است و امیدواریم به بحث خوشحال کننده در این ارتباط 
برسیم. سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در مورد سفر گروسی گفت: سفر گروسی در استمرار 
همکاری های ایران و آژانس صورت گرفت و ابهاماتی و مشکلاتی که وجود داشت که باید حل میشد. البته قانون 
اقدام راهبردی مجلس شورای اسلامی هم هست و در این چارچوب در حال همکاری ها با آژانس هستیم و اگر 

سفر و مذاکرات آتی هیات آژانس انجام شود یک گام از بهانه طرف های برجام گرفته خواهد شد.
بستن سفارت انگلیس را تکذیب می کنم

سخنگوی وزارت امور خارجه با رد بستن سفارت انگلیس در تهران، اظهار داشت: این موضوع را تکذیب 
می کنم؛ پرورش دهندگان القاعده که در افغانستان با استفاده از آنها مرتکب جرم و جنایت مرتکب شده است، 
فرافکنی می کنند و موضوعات بی اساسی و علیه جمهوری اسلامی مطرح می کنند؛ این اتهامات به جمهوری 

اسلامی را نمی چسبد.
کنعانی در پاسخ به سؤالی درباره حضور سرکرده القاعده در ایران گفت: حامیان القاعده که سالیان طولانی در 
افغانستان مرتکب جرم و جنایت شدند فرافکنی می کنند و موضوعاتی را علیه ایران مطرح می کنند. این اتهامات 

به ایران نمی چسبد.
سخنگوی وزارت امورخارجه درباره مذاکرات با مقامات اقلیم کردستان برای حفاظت از مرزها نیز توضیح داد: 
پیرو مذاکرات فنی و سطح بالای امنیتی که میان دو کشور برقرار شده بود و در ماه های گذشته منجر به تشکیل 
کمیته عالی امنیتی تهران و بغداد شد، گفت و گوهایی میان دو طرف انجام شد. برای ما حمایت از وحدت و 

یکپارچگی عراق و احترام به تمامیت ارضی عراق و حاکمیت این کشور برای ما یک اصل جدی است.
وی روابط ایران و عراق را بسیار نزدیک دوستانه و برادرانه دانست و گفت: همانطور که بارها تاکید کردیم انتظار 
داریم که از خاک عراق هیچ تهدیدی متوجه امنیت ملی و امنیت مرزی جمهوری اسلامی ایران نشود و دولت 

مرکزی عراق در این زمینه مسئول است.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

افزایش بازرسی ها از تاسیسات هسته ای مطرح نیست

ایمانی فعال سیاسی اصولگرا گفت :دولت در زمینه پرونده مسمومیت ها خیلی موفق 
نبوده که اطلاع رسانی لازم ولو این که به نتیجه نرسد، داشته باشد.در کشورهای دیگر هم 
بعضی از پروژه ها گاه ماه ها طول می کشد اما اطلاع رسانی می شود و مسئولان ذی ربط 
می گویند که هنوز موفق نشده ایم و رد پاهایی داریم و همه را به مردم اطلاع می دهند. 
این که در مورد این موضوع سکوت شود، شرایط را بغرنج تر و پیچیده تر می کند زیرا افکار 

عمومی و مردم احساس می کنند یک چیزی هست که نمی خواهند به آن ها بگویند.
جواد مرشدی: هنوز نا آرامی ها پایان نگرفته بود که مسمویت دانش آموزان کلید 
خورد،آن هم از شهر قم. حالا این پروژه اوج گرفته و خود را به نیمی از استان های کشور 
رسانده .عامل ناشناخته این مسمومیت ها فقط دختران را هدف قرار داده و همچنان دور 

از دسترس وزارت بهداشت و سازمان پزشک قانونی یکه تازی می کند .
بتازگی رئیس جمهور و نمایندگان مجلس هم وارد گود این داستان شده اند و کارگروه 
هایی تشکیل داده اند .اما در تازه ترین واکنش ها امروز رهبر معظم انقلاب دستوری در 
این خصوص دادند. ایشان فرمودند این مسئله را بِجدّ باید تعقیب کنند! مسئله مسئله ی 
مهمّی است. اگر واقعاً دستهایی در کار باشد و افرادی، گروه هایی، در این زمینه دخالت 
داشته باشند، این جنایتِ بزرگ و غیر قابل اغماضی است. اگر کسانی تو این کار دست 
ـ   ـکه لابد دست دارند کسانی بلاشک؛ به یک نحوی حتماً کسانی دست دارند ـ دارند ـ
بایستی دستگاه های مسئول، دستگاه های اطّلاعاتی، دستگاه های انتظامی دنبال 
کنند و سررشته ی این جنایت را پیدا کنند، هم عاملین را، هم مسبّبین را و اینها بایستی 
به اشدّ مجازات محکوم بشوند و درباره ی اینها اشدّ مجازات بایستی اجرا بشود؛ چون این 
یک جنایت کوچکی نیست.خبرآنلاین در گفت و گو با ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا 

به اهمیت اجرای دستور رهبری در خصوص مسمومیت ها پرداخت.
اهمیت دستور روزدوشنبه  رهبری در خصوص شناسایی عاملین مسمومیت 

های اخیر و برخورد با آنها چیست؟
ایشان به لحاظ قانونی و شرعی ولی فقیه هستند و دستوری که ایشان می دهند 
دستوری است که قطعا باید در نظام بطور کامل و دقیق اجرا شود و تخطی از آن به لحاظ 
قانونی و شرعی در ساختار نظام جمهوری اسلامی ایران امکان ناپذیر است مگر کوتاهی 
شود که آن بحث دیگری است ,دستور اخیر هم به لحاظ قانونی و هم به لحاظ شرعی 

باید اجرا شود.
رهبری در فرمایشات خود به پشت ماجرای مسمومیت ها اشاره فرمودند، این 
در حالی است که اغلب مسئولان مسمویت ها را ناشی از عواملی مانند هراس 
جمعی ، جو روانی، شیطنت دانش آموزان و ... می دانند به این معنا که پشت پرده 

ای ندارد. ارزیابی شما از این تفاوت دیدگاه ها چیست؟
واقعیت این است که الان در کشور ما دچار یک نوع سردرگمی در مورد علت مسمومیت 
ها شده ایم که شامل همه مسئولان ذیربط اعم از نهادهای بهداشتی تا نهاد های امنیتی 

و اطلاعاتی هم می شود.
منظورتان از سردرگمی چیست؟

از نوع مسمومیت اعلام  آثاری  تا الان هیچ گونه  اولا مقامات بهداشتی و پزشکان 
نکرده اند که در بدن مصدومان گاز یا مواد شیمیایی پیدا کرده باشند. نه پزشک قانونی و 
نه وزارت بهداشت هنوز به لحاظ علمی به هیچ آثاری دست پیدا نکرده اند. نکته بعد اینکه 
این آثار صرفا در مورد دانش آموزان ظهور پیدا کرده، یعنی هیچ مورد آلودگی حتی در کادر 
مدرسه که مرتبا با دانش آموزان هستند نداشته ایم و این خیلی عجیب است.نکته دیگر 
اینکه اگر هر نوعی گاز یا مواد شیمیایی باشد و یا چیزهایی شبیه این باید حداقل تا یک 
شعاعی از اطراف آن مدارس هم تاثیر بگذارد که در این خصوص هم هیچ موردی نداشته 
ایم. نکته بعدی این است که این مسمومیت ها هیچ گونه سرایتی هم نداشته است، همه 
اینها موضوع را پیچیده می کند. همچنین گستردگی موضوع کار را سخت کرده است 
،برخی مدارس از شهرهای کوچک تا شهرهای بزرگ ما گرفتار این موضوع شده اند که 
این گستردگی هم تعجب آور است. از سوی دیگر این داستان فقط مختص مدارس 

دخترانه است، اگر همه این فکت ها را کنار هم بگذاریم به سردرگمی ختم می شود.
می توانیم نتیجه بگیریم که علت این زمان بر شدن بررسی این پروژه و بلاتکلیفی درآن 

همین سردرگمی است.
بله، این موضوع یک پدیده عجیبی شده است.

این تهاجم با هدف ایجاد رعب و وحشت در جامعه بوده است، به نظر شما در این 
راستا آن کسانی که این کار را می کنند به اهداف خود رسیده اند؟

شما مطلبی را تحت عنوان آن کسانی که اینکار را می کنند مطرح کردید, ببینید تا الان 

واقعا عامل آن پیدا نشده که عوامل آن پیدا شود. باید در ابتدا به عامل برسیم و بعد بگردیم 
به دنبال این که چه کسانی مجریان و عاملین این پروژه هستند، هنوز عامل پیدا نشده. 
از طرف دیگر با توجه به اتفاقات اخیر و دشمنی های زیادی که سرویس های بیگانه در 
کشور داشتند و دارند و هدف گرفتن مدارس دخترانه یعنی کشاندن سطح اعتراضات 
به مدارس کشور و به ویژه، زنان و دختران به لحاظ سیاسی موضوع را مشکوک می کند 
که احتمالا کار عواملی است ولی هنوز واقعا کشف نشده که به چه طریق این کار انجام 

می شود که عوامل آن مورد پیگیری قرار بگیرند.
عده ای منتقد سیستم امنیتی و اطلاعاتی شده اند و می گویند در موارد دیگر 
مثل نا آرامی ها شناسایی ها و دستگیری ها به سهولت انجام می شد ولی ظاهرا 
در پرونده مسمومیت ها، سرعت عملی دیده نشده و این نهادها متهم به سکوت 

طولانی هم شده اند. با این انتقادها موافقید؟
سیستم های امنیتی کشور ما به دلیل تجربیاتی که در این چهل سال گذشته به دست 
آورده اند جزو سیستم های امنیتی نسبتا موفق حداقل منطقه هستند ،یعنی خیلی موفق 
عمل می کنند وبه سرعت پروژه های ضد ملی خیلی زیادی را طی سال های گذشته 
توانسته اند شناسایی و خنثی کنند ولی هنوز نتوانسته اند با این همه تبحری که دارند 
ردی از عوامل پیدا کنند چون هنوز نتوانسته اند عامل را پیدا کنند، چه سیستم اطلاعاتی 
نیروی انتظامی ،وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه . مسئولان اطلاعاتی و امنیتی بررسی 
های متعددی کرده اند ،حتی راجع به دوربین هایی که در مدارس و محله ها نصب 
شده است و به هیچ مورد مشکوکی برنخورده اند و چیزی تا الان پیدا نکرده اند.بنابراین 
موضوع خیلی پیچیده شده است ،رهبری امروز کلمه اگر را آوردند و فرمودند اگر کسانی 

تو این کار دست دارند یعنی به شکل قطعی نگفتند که ...
البته ایشان تاکید کردند و گفتند:» لابد دست دارند کسانی بلاشک؛ به یک نحوی 

حتماً کسانی دست دارند« ...
به هر حال برداشت من از فرمایش رهبری این است که اگرمسئولان ذی ربط برسند 
به این که عواملی در اینکار وجود دارد که به نظرم می رسد باید در اینکار عواملی وجود 
داشته باشد باید به شدت با آن ها برخورد شود و هیچ عفوی هم وجود ندارد ولی واقعیت 
این است که ما هنوز ابهامات بزرگی را جلوی این مسئله داریم. نظریه های مختلفی هم 

در این زمینه وجود دارد برخی می گویند بیولوژیک است و برخی به عملیات الکترونیک و 
ماهواره ای اشاره می کنند ولی هنوز مشخص نشده چیست.

نحوه اطلاع رسانی دولت در پرونده مسمومیت ها چگونه بود،آیا توانستند افکار 
عممی را اقناع کنند؟

خیر. وظیفه اصلی برای اطلاع رسانی در این شرایط بر عهده وزارت کشور است چون 
اولا حوزه امنیت داخلی و حوزه وزارت کشور است و وزیر کشور هم رئیس شورای امنیت 
کشور است. باید اطلاع رسانی کامل در این زمینه صورت بگیرد و حتی اگر امکانی هم 
وجود دارد این ها باید مرتب به مردم اطلاع رسانی شود. به نظر من دولت در این زمینه 
خیلی موفق نبوده که اطلاع رسانی لازم ولو این که به نتیجه نرسد، داشته باشد. در 
کشورهای دیگر هم بعضی از پروژه ها گاه ماه ها به طول می انجامد، اما اطلاع رسانی 
می شود و مسئولان ذی ربط می گویند که هنوز موفق نشده ایم و ردپاهایی داریم و همه 
را به مردم اطلاع می دهند . این که در مورد این موضوع سکوت شود، شرایط را بغرنج تر 
و پیچیده تر می کند زیرا افکار عمومی و مردم احساس می کنند یک چیزی هست که 
نمی خواهند به آن ها بگویند. بنابراین، دولت حتی اگر هنوز به نتیجه نهایی نرسیده، 
بازهم بهتر است درباره وضعیت موجود به مردم اطلاع رسانی کند. و این رویکرد، به طور 
قطع، بهتر از شرایط ناخوشایند فعلی است که به علت کوتاهی در اطلاع رسانی ایجاد 

شده است.

ایمانی فعال سیاسی اصولگرا:

 دستور رهبری درباره پرونده مسمومیت ها باید »کامل و دقیق« اجرا شود 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی پس از نشست  شورای حکام به سوالات خبرنگاران درباره نتایج سفر اخیرش 
به ایران و مباحثات فنی انجام شده درباره اجرای توافق پادمانی میان ایران و آژانس پاسخ داد.

رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی پس از برگزاری نشست روزدوشنبه شورای حکام در نشستی 
خبری در پاسخ به این که چه توافقی میان ایران و آژانس انجام شده است، گفت: درباره اجرای توافق پادمانی در فردو، 
در سفر پیشینم به تهران درباره برخی مسائل توافق کرده بودیم که نیاز به تایید داشت. برخی مسائل وجود داشت که 
اختلافاتی بر سر آن داشتیم که بالاخره ایران خواسته ما را درک کند؛ این که ارزیابی فنی لازم برای بالا بردن سطح 

ارزیابی و بازرسی ها در این محل چه بوده است.
وی افزود: ما هیچ وقت انتظار ایجاد خللی در ظرفیت بازرسی ها در ایران به روال سابقشان را نداشتیم. بنابراین درباره 
این که چطور باید انجامش دهیم، باید صحبت کنیم و این بخشی از مباحثات فنی بعدی ما به دنبال سفر اخیرم به 

ایران خواهد بود. یک تیم فنی آژانس به زودی به ایران سفر خواهد کرد تا به این موضوع رسیدگی کنند.
گروسی در ادامه در پاسخ به این که آیا اطمینان دارد که ایران به تعهداتش نسبت به ارائه اطلاعات بیشتر به آژانس 
عمل خواهد کرد و آیا این شامل ایجاد دسترسی های لازم به تمامی اطلاعات، افراد و محل ها خواهد شد که گروسی 
پیش تر در کنفرانسی خبری در وین به آن اشاره کرده بود یا صرفا این یک توافق جهت برگزاری نشست های بعدی 
است، گفت: نه این توافقی برای بحث های]بیشتر[ نیست. ما سه سال است که درباره این موضوع صحبت می کنیم. 
ما به توافقی برای بحث هایمان نیاز نداریم. بحث های ما ادامه دار است. ایده این توافق پیش رفتن در مسیرمان تا 

رسیدن به نتایجی ملموس است که شامل تمامی این موارد خواهد بود.
گروسی در این باره ادامه داد: اگر از من بپرسید که آیا فهرستی از نام افراد، محل ها و دیگر موارد وجود دارد یا نه، 
اول از همه باید بگویم که این موضوع طبق توافق پادمانی نه فقط با ایران، بلکه میان هر کشوری با آژانس، ممکن 
است محرمانه باشد. دوما، هنوز بسیاری از موضوعات هستند که ما آن ها را نادیده می گیریم؛ چون وقتی تعامل ما 
شروع شود و از چیزی بازدید کنیم، از مواد یا تجهیزاتی نمونه برداری های محیطی انجام دهیم، این خود باعث برگزاری 

دیدارهای دیگر و ]بازرسی از[ محل های دیگر خواهد شد. بنابراین،  واقعا فراهم کردن فهرستی که شامل جزئیات افراد،  
محل ها و تاریخ های این روند باشد، غیرممکن است.

گروسی با خودداری از ارائه توضیحات بیشتری درباره موارد توافق شده با ایران، گفت: ممکن است محل ها 
و فهرست هایی از اسامی وجود داشته باشد که مفید باشد، برخی ممکن است کمتر به کارمان بیاید. در مواقع 
بخصوصی ارزیابی های لازم را انجام می دهیم و به روال سابق، اگر ببینیم در این روند راه به جایی نمی بریم و چیزی 

دستگیرمان نمی شود، آن را گزارش می کنیم.
او باری دیگر بر محرمانه بودن اسامی مواردی که میان آژانس و ایران برای بازرسی های بعدی توافق شده است، 
تاکید کرد. مدیرکل آژانس در ادامه با اشاره به این که میان ایران و آژانس بر سر رسیدن به پاسخ های مشخص و قطعی 
تفاهم وجود دارد، گفت: آن ها پاسخ هایی به ما ارائه کرده اند. ما پس از ارزیابی  به این نتیجه رسیدیم که از لحاظ فنی 
موثق نبوده اند. بنابراین یک دور باطلی در این جا وجود داشت. اما در حال حاضر فرصت این ایجاد شده است که از 
این وضعیت فاصله بگیریم. ما سعی می کنیم کارمان را به بهترین شکل انجام دهیم و مطمئنم گفت وگوهایمان ادامه 
خواهد داشت. گروسی در پاسخ به این که چه تفاوتی میان سفر چند روز اخیر او به تهران و سفرها و گفت وگوهای 
پیشین او با مقامات ایران وجود داشت، گفت: تفاوت های زیاد وجود داشت. اولین باری بود که گفت وگویی جدی 
با رییس جمهور ایران درباره این مسائل داشتم. این اهمیت بسیاری دارد. فرصت این را داشتم که درباره تصورم از 
نحوه کارمان با آن ها با او صحبت کنم. همچنین گفت وگوهای جامعی با حسین امیرعبداللهیان،  وزیر امور خارجه 
ایران داشتم که یکی از جامع ترین گفت وگوهایم با او بود. مسلما طرف صحبت های من بیشتر محمد اسلامی، رییس 
سازمان انرژی اتمی بود اما در سیاست بین المللی و به طور کلی در سیاست، گفت وگو با تصمیم گیران، فارغ از نتیجه، 

بسیار متفاوت است.
او با اشاره به نتایج سفرش به تهران، گفت: آژانس در فردو خواهد توانست تقریبا هر روز بازرسی انجام دهد. شاهد 

نکاتی مهم و تعهدات و توافقاتی جدی در زمینه سازوکارهای نظارتی و راستی آزمایی اضافی هستیم.

در ابتدای یک مرحله جدید پس از توافق  با ایران قرار داریم 
مدیرکل آژانس در ادامه در پاسخ به این که آیا با توجه به اظهارات مطرح شده از سوی مقامات ایران در پی سفر او به 
تهران،  به طور مثال درباره این که هیچ گونه دسترسی به افراد داده نخواهد شد، از نتایج این سفر دل سرد شده است یا 
نسبت به آن خوش بین است، گفت: نه دل سردم و نه خوش بین. اظهاراتی را که مطرح می شود می بینم. در این روند، 
اگر قرار بود با اظهارات مطبوعاتی هدایت شوم، راه به جایی نمی بردم. من با خود مقامات ایرانی صحبت می کنم نه از 
طریق مطبوعات. دل سرد نیستم؛ ما در ابتدای یک مرحله جدید پس از توافق های انجام شده قرار داریم. خوش بین 
هم نیستم. سعی می کنم واقع بین باشم. او افزود: به نوعی راضی هستم  که به نظر می رسد به مبنای محکم تری دست 

یافته ایم و اقدامات بخصوصی قرار است انجام شود اما مسلما با احتیاط پیش می رویم.
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: ما باید درخصوص برخی مسائل 
شفاف سازی داشته باشیم. در توافق پیشین ما با ایران سازوکاری وجود داشت که مطابق با آن ایران اطلاعات را تحت 
مهرموم آژانس بین المللی انرژی اتمی حفظ می کرد. ما باید بنشینیم و در این خصوص گفت وگو کنیم تا ببینیم که با 

همین رویه پیش برویم یا در آن اصلاحاتی انجام دهیم. این مسئله ای فنی است.
گروسی در پاسخ به سوال خبرنگاری درخصوص توانایی آژانس در بازسازی اطلاعات در ایران گفت: من باید پاسخ 

فرضی به سوال 
وی در پاسخ به اینکه بررسی این مسئله تا چه زمانی طول خواهد کشید، گفت: ما درحال بررسی هستیم. به گمانم 
این مسئله نباید زمان زیادی طول بکشد؛ چراکه ما تصویر دقیقی از زمانی که آزمایشات ما انجام گرفتند، در اختیار 

داریم. همچنین آژانس اتمی مطلع شده است که هیچ تولیدی انجام نگرفته و انباشتی وجود نداشته است.
گروسی در پاسخ به اینکه "آیا این را خودتان می گویید یا آن ها به شما گفته اند" اظهار کرد: این را من می گویم. اگر 
من این را می گویم به دلیل آن است که بازرسان من راستی آزمایی انجام داده اند. وقتی که ایرانیان چیزی را می گویند، 

ما با احترام گوش فرامی دهیم و سپس راستی آزمایی انجام می دهیم.

گروسی: سعی می کنم واقع بین باشم

رایزنی ها در تهران و توافق های انجام شده »گامی در مسیر درست« است
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زمانی که قائم ما قیام کند، خداوند آفت را از شیعیان ما 
می زداید و دلهای آنان را چون پاره های آهن ]سخت و 
تزلزل ناپذیر[ می کند و هر مرد آنان را قدرت چهل مرد 

می دهد. آنان فرمانروا و سالار جهان خواهند بود.

 سه شنبه -16 اسفند ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5694

مشکاة الأنوار : ص١5١ ح ٣66

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: پروژه رضوان در تاریخ ۲3 آذرماه سالجاری 
طی مزایده نوبت ششم به خریدار واگذار شد و تاکنون سهم طلب یک هزار و ۵0 نفر از 

شاکیان پروژه از مزایده این ملک پرداخت شده است.
به گزارش روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن غریب با اشاره به فروش پروژه ۱3۱ واحدی رضوان به صورت مزایده و پرداخت 
کامل مبلغ مزایده از سوی خریدار، افزود: این پروژه در تاریخ ۲3 آذرماه سال جاری 
طی مزایده نوبت ششم به خریدار واگذار شد و بر اساس اعطای مهلت قرارداد فروش، 
تا ۱۵ اسفندماه تمامی ثمن معامله به حساب دادگستری واریز و بر اساس میزان 

محاسبه رد مال هر یک از شکات به حساب هایشان واریز شد.
وی با بیان این که ساختمان پروژه رضوان به صورت قانونی طی 6 مرحله به مزایده 
گذاشته شد، تصریح کرد: با وجود اطلاع رسانی سراسری و تلاش و عزم جدی 
مسوولان برای فروش این ساختمان طی چند سال اخیر، این امر محقق نشد و در 
نهایت با عنایت خداوند، دعای خیر مالباختگان و تلاش بی وقفه همکاران دادسرای 
قم، پروژه مذکور در تاریخ ۲3 آذرماه ۱۴0۱ به قیمت ۱۵8 میلیارد و ۵00 میلیون 
تومان به برنده مزایده واگذار شد. وی با بیان این که عملیات حسابرسی از سوی هیات 
کارشناسی برای محاسبه رد مال حدود یک هزار و 300 نفر از مالباختگان این پرونده، 
طی یک سال اخیر به صورت تخصصی و شبانه روزی انجام شد، افزود: رد مال هر یک 
از شکات طبق قانون و حکم قاضی پرونده به نسبت قیمت روز و افزایش نرخ تورم 

مسکن بر اساس ارزیابی کارشناسان محاسبه شده است.
غریب با تاکید بر این که تمامی ظرفیت های ممکن برای پرداخت سریع مبلغ سهام 

هر یک از مالباختگان از فروش ملک به کار گرفته شده است، گفت: برای تسریع 
در پرداخت ها، میزان مبلغ رد مال هر یک از شکات طی عملیات حسابرسی توسط 
هیات کارشناسی محاسبه و برای پرداخت سریع آن از نرم افزاری رایانه ای استفاده شد 

تا بدون فوت وقت مبالغ به حساب شکات واریز گردد.
وی ادامه داد: در این راستا مبلغ پروژه رضوان به صورت کامل تا پایان وقت اداری 
۱۴ اسفندماه به حساب دادگستری واریز و تا روز ۱۵ اسفندماه به حساب حدود یک 
هزار و ۵0 نفر از مالباختگان به نسبت واریز شد و برای مابقی مالباختگان پس از رفع 

مشکلات مربوط به حساب های بانکی آنان در چند روز آینده پرداخت خواهد شد.
وی، مبلغی که از فروش پروژه به حساب مالباختگان واریز شده است را تنها بخشی 
از بدهی شرکت ساختمانی آپکو پارس موسوم به رضوان عنوان و خاطرنشان کرد: به 
میزان فروش این ساختمان از بدهی شرکت و محکوم اصلی پرونده کسر خواهد شد 
و مابقی بدهی محکومین به قوت خود باقی است و تا وصول نهایی پرداخت ها و اخذ 

رضایت کامل شکات، محکومین در حبس خواهند ماند.
دادستان قم در خصوص دیگر اموال محکومان نیز بیان کرد: زمین های دیگری 
منتسب به آنان در پرونده مطرح شده، اما انتساب مالکیت به محکوم پرونده هنوز 
به طور قطع به اثبات نرسیده و تلاش و پیگیری برای اثبات آن در دستور کار دستگاه 

قضایی است.
وی با قدردانی از سعه صدر و صبر شکات در مرحله تحقیقات تا اجرای حکم، از 
زحمات مستمر، بی وقفه و خستگی ناپذیر مجموعه همکاران دستگاه قضایی استان 

در انجام وظایف قانونی و پاسخگویی به شکات بزرگوار این پرونده تقدیر نمود.

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:
پرداخت طلب هزار و ۵۰ نفر از شاکیان پروژه رضوان 

 آزادی ۳18 زندانی جرائم غیرعمد به همت مسجد مقدس جمکران
دادیار ناظر بر زندان های قم با اعلام خبر آزادی 3۱8 زندانی جرائم غیرعمد به همت مسجد مقدس جمکران، 
گفت: در سال جاری پرونده بیش از 3۵0 زندانی به کمیته صلح و سازش سازش مسجد جمکران منتقل شده که از 
این تعداد 3۱8 زندانی با جلب رضایت شکات آزاد شدند.رئیس کمیته صلح و سازش مسجد جمکران افزود: پرونده 
38 زندانی دیگر نیز در کمیته صلح و سازش مسجد جمکران در جریان است و امیدواریم تا پایان سال با جلب رضایت 
شاکیان، شاهد آزادی زندانیان بیشتری باشیم.وی از جلب رضایت دو پرونده قتل در کمیته صلح و سازش مسجد 
جمکران خبر داد و گفت: امسال مجموعا 6 پرونده قتل در این کمیته مورد بررسی و پیگیری قرار گرفته و با تلاش 
خادمان مسجد جمکران دو پرونده منجر به جلب رضایت شاکیان شده است.محمدی با اشاره به جمع آوری بیش از 
۵00 میلیون تومان برای کمک نقدی به زندانیان و خانواده های آنان گفت: در نه ماه گذشته و با آغاز به کار صندوق 
کمیته صلح و سازش مسجد جمکران ۱۴ فقره وام ۱00 میلیون تومانی بدون کارمزد به زندانیان پرداخت شده است.
گفتنی است خیرانی که تمایل به آزادی زندانیان از طریق کمیته صلح و سازش مسجد جمکران دارند می توانند 
کمک های خود را به شماره کارت ۵0۲۹،38۷0،۱00۲،۵۱۴3 به نام صندوق قرض الحسنه مسجد جمکران واریز 

نمایند.

سخنگوی فراجا: استقرار گشت های ویژه و تخصصی ثابت و سیار در اطراف مدارس
سخنگوی پلیس گفت: پلیس برای حفاظت و حراست از دانش آموزان و فرزندان عزیزمان در برابر اقدامات اخلالگران 
امنیت عموم، تعداد گشت های ویژه و تخصصی ثابت و سیار را در اطراف مدارس و خوابگاه های دانشجویی افزایش 
داده است. سردار سعید منتظرالمهدی سخنگوی فراجا اظهار کرد: فرماندهی کل انتظامی کشور ضمن ابراز تاسف 
از اعلام مسموم شدن تعدادی از دانش آموزان دختر، به اطلاع می رساند بلافاصله پس از دریافت گزارش های مربوط 
به این موضوع، بررسی تخصصی برای شناسایی و دستگیری عوامل آن در دستور کار فوری پلیس قرار گرفته که به  
محض دستیابی به شواهد و مدارک متقن به اطلاع شهروندان عزیز خواهد رسید. سخنگوی پلیس گفت: پلیس برای 
حفاظت و حراست از دانش آموزان و فرزندان عزیزمان در برابر اقدامات اخلالگران امنیت عموم، تعداد گشت های ویژه 

و تخصصی ثابت و سیار را در اطراف مدارس و خوابگاه های دانشجویی افزایش داده است.

پوشش بیمه رایگان برای سه دهک پایین جامعه
نمایندگان مردم در مجلس، سازمان بیمه سلامت ایران را مکلف کردند تا از فروردین ماه هرسال با استفاده از پایگاه 
رفاه ایرانیان، افراد فاقد بیمه پایه از سه دهک پایین درآمدی را شناسایی و تحت پوشش بیمه رایگان قرار دهد.به 
گزارش خبرگزاری صداوسیما، نمایندگان در نشست علنی نوبت دوم روزدوشنبه مجلس شورای اسلامی در جریان 
بررسی بخش هزینه ای لایحه بودجه سال ۱۴0۲ کل کشور، با بند )ک( تبصره )۱۷( ماده واحده این لایحه موافقت 
کردند. بر اساسا بند )ک( تبصره )۱۷( ماده واحده؛ سازمان بیمه سلامت ایران مکلف است در فروردین ماه هرسال با 
استفاده از پایگاه رفاه ایرانیان، افراد فاقد بیمه پایه از سه دهک پایین درآمدی را شناسایی و تحت پوشش بیمه رایگان 
قرار دهد. همچنین این سازمان مکلف است سایر افراد متقاضی را در صورت تأیید بر اساس آزمون وسع )با استفاده از 

پایگاه رفاه ایرانیان( تحت پوشش بیمه رایگان قرار دهد.

عارف به رییسی نامه نوشت
محمدرضا عارف، رئیس کانون صنفی استادان دانشگاهی ایران در نامه ای به حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
،ضمن روایت فشارهای بی سابقه به دانشگاهیان و با بیان اینکه با ناامن شدن محیط های دانشگاهی شاهد افزایش 
فزاینده مهاجرت هستیم و ایجاد چنین تضییقاتی برای دانشگاهیان بسیار دور از انتظار است و کاملًا مشخص است 
که چه نتایج سوئی را به بار خواهد آورد،خواستار رفع کلیه تضییقات و فشارها از اعضای هیأت علمی و دانشجویان 
در دانشگاه ها و رفع فضای امنیتی در دانشگاه ها و ملغی شدن تمامی احکام و محدودیت های صادرشده علیه 
دانشجویان و اعضای هیات علمی شد. وی مدعی شده که مواردی از جمله »قطع یا محدود شدن حقوق استادان به 
دلیل اظهار نظر«، »اخراج برخی از اعضای هیأت علمی«، »بازنشسته شدن اجباری« »حذف دروس«، »جلوگیری 
و یا توقف ترفیع سالیانه، ارتقاء و تبدیل وضعیت« در برخی از دانشگاه ها به عنوان حربه علیه اعضای هیأت علمی 

استفاده می شود.

افزایش 4 قطار ویژه قم تهران در ایام نیمه شعبان
چهار رام قطار مسافری فوق العاده به مسیر قطار های قم- تهران و بالعکس در ایام نیمه شعبان اختصاص یافت.
براساس اعلام اداره کل راه آهن قم با توجه به افزایش حجم ورود میهمانان جشن های نیمه شعبان به قم در روز های 
شانزدهم، هفدهم و هجدهم اسفندماه، راه آهن با ۴ رام قطار فوق العاده در مسیر رفت و برگشت قم به تهران به 
مسافران خدمات رسانی می کند.این قطار ها علاوه بر ۱۲ رام قطار برنامه ایِ مسیر قم به تهران و بالعکس هستند و 
ساعات حرکت قطار های فوق العاده از تهران ۱۴، ۱۵:۴۵ دقیقه و ۱۱:۴0 دقیقه و برگشت قطار ها از قم ۱8:0۵، 

۱۹:۱0 دقیقه و ۲3:۵۹ دقیقه اعلام شده است.

پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم اعلام کرد:

محدودیت های ترافیکی نیمه شعبان درشهر قم
پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم در اطلاعیه ای محدودیت های ترافیکی در شهر مقدس قم به سمت 

مسجد جمکران را از ساعت هفت صبح روز سه شنبه اعلام کرد.
دراین اطلاعیه که دوشنبه شب در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: طرح ترافیکی نیمه شعبان در 
چندین فاز عملیّاتی واجرائی پیش بینی شده است، واز ساعت هفت صبح روز سه شنبه مورخ شانزدهم 
اسفندماه شروع وتا پایان مراسم و عادی شدن ترافیک ادامه خواهد داشت ومحدودیت های آن به شرح ذیل 
می باشد. اطلاعیه ادامه یافته است: بلوار پیامبر اعظم)ص( باند شرقی ازسمت حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( به سمت مسجد مقدّس جمکران از فردا سه شنبه بنابر وضعیت ترافیکی بلوار،محدودیت 
اعمال خواهدشد. دربخش دیگری ازاین اطلاعیه آمده است: باند غربی مسیر جمکران به سمت حرم 
مطهر به صورت رفت و برگشت در اختیاروسائط نقلیّه امدادی وعمومی شامل تاکسی واتوبوس می باشدو 
زائرین ومسافرین تحت هیچ شرایطی اجازه ورود باوسیله نقلیّه شخصی ازاین مسیر را نخواهند داشت، 
همچنین امکان پارک وسیله نقلیّه دراین محدوده میسّر نمی باشد. اطلاعیه حاکیست:در دسترس 
ترین پارکینگ جهت استفاده خودروهای شخصی شهروندان قمی ازساعت هفت صبح فردا تا ساعت 
حوالی ۱۷، پارکینگ انسجام واقع در میدان مرجعیّت به سمت بلوار شهید کبیری قبل از زیرگذرحضرت 
خدیجه)س( می باشد. که پس ازپارک وسیله نقلیّه در پارکینگ انسجام واستفاده ازحمل ونقل عمومی 
ویا به صورت پیاده امکان تشرّف به سمت مسجد مقدّس جمکران میسّر می باشد. دراین اطلاعیه 
آمده است:بعد ازساعت حوالی ۱۷ روز سه شنبه بدلیل پیش بینی ترافیک درمسیرقبلی در دسترس ترین 
معبر جهت تشرف به مسجد مقدس جمکران ، مسیر بلوار آیت الله بروجردی ، خیابان ولیعصر، خیابان 
ظهور و استفاده از پارکینگ های ظهور ، ناظم زاده و پارکینگ های مقابل دادگاه و کلانتری جمکران 
می باشد. دربخش دیگری ازاین اطلاعیه آمده است:مسافران و زائران عزیزی که از مسیر آزاد راه تهران به 
شهر قم وارد می شوند ، با ادامه مسیر به سمت مسیرآزاد راه کاشان ازکیلومتر ۱0 وارد جاده لبن شده و پس 
از ورود به بلوار خلیج فارس از مسیر میدان بقیّه ا.. ، به پارکینگ های اطراف مسجد مقدّس جمکران هدایت 
خواهند شد.مسافران و زائرانی که از سایر مسیرها وارد شهر قم می شوند می توانند از مسیر میدان ۷۲ تن 
– بزرگراه امام علی)ع(، میدان ولیعصر)عج( - میدان بقیّه ا... به پارکینگ های شماره ۴- ۹- ۱0 و یاوران 
مهدی)عج( وارد شوند. اطلاعیه حاکیست:پارکینگ شماره3 جمکران جهت توقف اتوبوس های بیرون 
شهری در نظرگرفته شده و مسیر دسترسی این پارکینگ از)بزرگراه امام علی)ع(- میدان ولیعصر- میدان 
بقیّه ا... – میدان انتظار- میدان منجی- پارکینگ شماره3( می باشد. دراین اطلاعیه آمده است: تردّد 
کامیون ها و تریلی و وسایل نقلیه سنگین از ساعت هفت صبح فردا در مسیرهای اطراف مسجد مقدّس 
جمکران به خصوص خیابان ظهور و خیابان امام حسن عسکری )ع( ممنوع می باشد. درمحدوده معابر 
شهر قم بنا بر نیاز و حجم بار ترافیکی محدودیّت های مقطعی اعمال خواهد شد. در قسمت دیگری ازاین 
اطلاعیه آمده است: از تمامی مسافران و زائران تقاضا داریم نهایت همکاری را با پلیس راهنمایی ورانندگی 
درتردّدها وتوقّف ها منظور نمایند و به تمام تابلوها و علائم اهتمام وتوجّه داشته باشند. همچنین از توقّف در 
ورودی پارکینگ ها و مقابل ایستگاه های صلواتی و ایجاد راه بندان خودداری وتا حدّ امکان ازسیستم حمل 

ونقل عمومی استفاده نمایند، مخصوصاً درهسته مرکزی شهر تا شاهد ترافیکی روان باشیم .

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

محدودیت های ترافیکی جاده های مواصلاتی قم 
رئیس پلیس راه استان قم از محدودیت های ترافیکی همزمان با ایام جشن بزرگ نیمه شعبان در 

جاده های مواصلاتی استان به مسجد مقدس جمکران خبر داد.   
سرهنگ مختار پناهی اظهار داشت: با توجه به وضعیت تردد به سمت مسجد مقدس جمکران، از ساعت 

۱۲ روز سه شنبه ۱6 اسفندماه ۱۴0۱ محدودیت تردد خودروهای کامیون و باری اعمال خواهد شد.
وی افزود: به منظور افزایش ایمنی و تسهیل در عبور و مرور وسایل نقلیه، محدودیت ها و ممنوعیت های 

عبور و مرور تردد در ایام نیمه شعبان در محورهای برون شهری استان قم به مرحله اجرا گذاشته می شود.
رئیس پلیس راه قم تصریح کرد: تردد کلیه وسایل نقلیه سنگین باربری ) تریلی ، کامیون و کامیونت ( 
از ساعت ۱۲ روز سه شنبه ۱6 اسفند ماه لغایت ۱8 روز چهارشنبه ۱۷ اسفند ماه به شرح زیر است: تردد 
وسایل نقلیه مذکور از محور قدیم قم – کاشان به سمت جمکران ممنوع می باشد و این گونه وسایل نقلیه 

باید در محور قدیم قم- کاشان ) از پل امیر کبیر( به سمت محور آزاد راه قم- کاشان تردد کنند.
وی اظهار داشت:  تردد وسایل نقلیه مذکور از کلیه ورودی و خروجی های میدان ۷۲ تن به سمت 
جمکران )میدان ولی عصر( ممنوع است و این گونه وسائط نقلیه باید از روی پل میدان ۷۲ تن به سمت 
آزاد راه قم به کاشان تردد کنند. وی گفت:  با توجه به حجم ترافیک در میدان ۷۲ تن رانندگان این قبیل 
وسایل نقلیه که از آزادراه قم- کاشان به مقصد تهران در حرکت می باشند باید قبل از رسیدن به عوارضی 

قم- کاشان ، آزاد راه قم- گرمسار را جهت ادامه مسیر انتخاب و از آن مسیر تردد کنند.

شهردار قم با اشاره به اصلاح مسیر و پروژه های 
تمام  باید  کرد:  مطرح  شهر،  سطح  در  عمرانی 
این پروژه ها تا پیش از نیمه شعبان سامان پیدا 
کند، چراکه عملیات عمرانی این اصلاح مسیرها 
مسجد  مسیر  در  ترافیکی ای  گره های  می تواند 

مقدس جمکران ایجاد کند.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در جلسه ستاد 
تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم که 
در سالن جلسات رضوان شهرداری برگزار شد، 
اظهار کرد: نباید اقدامات انجام شده پراکند باشد 

و باید در کارها تمرکز صورت گیرد.
وی نورافشانی در ۴۴ نقطه مسیر بلوار پیامبر 
این  نباید  افزود:  و  قرارداد  مدنظر  را  اعظم)ص( 

مقدس  مسجد  که  اصلی  محور  نورافشانی ها، 
جمکران است را تحت تأثیر قرار دهد و باید تمام 
اقدامات با محوریت مسجد مقدس جمکران انجام 
شود تا تمام تمرکزها بر مسجد مقدس جمکران 

باشد.
شهردار قم با اشاره به اصلاح مسیر و پروژه های 
تمام  باید  کرد:  مطرح  شهر،  سطح  در  عمرانی 
این پروژه ها تا پیش از نیمه شعبان سامان پیدا 
کند، چراکه عملیات عمرانی این اصلاح مسیرها 
مسجد  مسیر  در  ترافیکی ای  گره های  می تواند 

مقدس جمکران ایجاد کند.
دکتر سقائیان نژاد با بیان اینکه سرویس های 
بهداشتی از اهمیت بسیاری برخوردار هستند، 

سرویس های  این  تعداد  هرچه  کرد:  عنوان 
و  تسهیلات  کند،  پیدا  افزایش  بهداشتی 

خدمت رسانی ها بیش تر بوده است.
وی با اشاره به حضور ایستگاه های صلواتی در 
لاین تندرو، خاطرنشان کرد: هر ایستگاه حدود 
۲۵ متر جمعیت را در حوالی خود جمع می کند 
باید  و  داشت  خواهد  همراه  به  چالش هایی  که 

شورای ترافیک این موضوع را مصوب کند.
خدمت رسانی  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهردار 
شهرداری در چند موقعیت خود را نشان می دهد، 
بیان کرد: یکی از این مناسبت ها نیمه شعبان 
است که باید به بهترین شکل خدمت رسانی انجام 

شود.

شهردار قم:

تمام اقدامات با محوریت مسجد جمکران انجام شود

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

نورافشانی در ۴۴ نقطه بلوار 
پیامبراعظم)ص( درشب نیمه شعبان

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه تلاش بر 
بهره مندی از موضوعات فرهنگی نیز شده است، گفت: با محوریت سازمان 
با  فرهنگی  غرفه   ۴0 تعداد  قم،  شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی، 
موضوعات مهدویت، انتظار، امید، نشاط و همگرایی و نورافشانی  در شب نیمه 

شعبان در ۴۴ نقطه از بلوار پیامبر اعظم)ص( در دستور کار قرار دارد.
به گزارش شهرنیوز، مهدی اصفهانیان مقدم در جلسه ستاد تسهیلات زائرین 
و خدمات سفر شهرداری قم که در سالن جلسات رضوان شهرداری برگزار شد، 
اظهار کرد: باتوجه به تأکیدات شهردار قم مبنی بر میزبانی شایسته از زائرین، 
ابتدای  از  علمداران خدمت  قالب طرح مهدوی  در  زائرین  تسهیلات  ستاد 

بهمن ماه سال جاری فعالیت خود را آغاز کرده است.
وی با اشاره به اینکه برنامه های کاملی در قالب کمیته های 8گانه و ستادهای 
ارائه  محوریت  با  برنامه ها  این  تمام  کرد:  مطرح  است،  تدوین شده  ۱۱گانه 
خدمات شایسته و مطلوب به زائرین و نمازگزاران مسجد مقدس جمکران است.

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه بیش از 3 
هزار نفر در حوزه های ستادی، حمل ونقل، پاکبان و باغبان در این ستاد فعالیت 
ماشین آلات  دستگاه  حدود 300  همچنین  کرد:  عنوان  دارند،  شبانه روزی 

مکانیزه شهری در حال خدمت رسانی به زائرین هستند.
وی از آماده سازی پارکینگ ها و پارک سوارها یاد کرد و گفت: تاکنون تعداد ۱6 
عدد پارکینگ به مساحت ۱60 هکتار با ظرفیت ۵0 هزار خودرو اعم از سواری، 

اتوبوس و مینی بوس آماده شده است.
اصفهانیان مقدم با اشاره به اینکه تأکیدات بسیاری بر زیرسازی ها انجام شده 
است، خاطرنشان کرد: باتوجه به همزمانی نیمه شعبان با ایام عید نوروز و ماه 
مبارک رمضان، پیش بینی ها مبنی بر حضور خیل عظیم زائرین در قم از نیمه 
دوم اسفندماه انجام شده است. وی ادامه داد: سرویس های بهداشتی، مخازن 
آب شرب، نمازخانه و ایستگاه های شارژ موبایل در محور بلوار پیامبر اعظم)ص( 

و پارکینگ ها فراهم شده است.
تأکیدات  به  اشاره  با  معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم 
ستاد  مجموعه  در  کرد:  تصریح  مردم محوری،  و  مردم داری  بر  قم  شهردار 
تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم، خوشبختانه همکاری خوبی با 

ستادهای مردم نهاد ایجاد شده است.
وی با تأکید بر اینکه 300 موکب از ۲0 استان و 80 شهر تاکنون در مسیر 
بلوار پیامبر اعظم)ص( درخواست خود را ثبت کرده اند، یادآور شد: همچنین 
مساجد، حسینیه ها و تکیه های سطح شهر نیز برای اسکان زائرین پای کار 
آمده اند. اصفهانیان مقدم با اشاره به اینکه تمهیدات لازم برای این موکب ها 
اندیشیده شده است، اذعان کرد: ازجمله این تمهیدات می توان به مسائل 
نظافتی و تنظیف شهر به صورت یکپارچه اشاره کرد که در دستور کار ستاد 

تسهیلات زائرین قرار دارد.
وی اضافه کرد: با محوریت سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
قم، در کلیه پارکینگ ها، پارک سوارها و موکب ها تمهیدات لازم اندیشیده شده 
است، همچنین ماشین آلات سبک و سنگین آتش نشانی خدمات مستمری در 

مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( خواهند داشت.
وی با اشاره به اینکه سعی شده است در نقاط مختلف خدمت رسانی ادامه 
داشته باشد، اظهار کرد: همچنین سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
همکاری خوبی در موضوعات تأمین کارتن پلاست، مخازن، کیسه های زباله و 
... داشته است. اصفهانیان مقدم با بیان اینکه امسال شاهد شرایط متفاوتی از 
نظر نظم و انضباط شهری، آذین بندی ها و فضاسازی خواهیم بود، عنوان کرد: 
با تأکید شهردار قم سعی شده است حمل ونقل اتوبوس شهری در ایام نیمه 

شعبان به صورت رایگان انجام شود.
وی با تأکید بر اینکه امسال برای نخستین بار ستاد ملی نیمه شعبان در وزارت 
کشور تشکیل و مقرر شد برخی شهرداری ها به کمک قم بیایند، مطرح کرد: 
رویکرد شهرداری قم بر استفاده از تجهیزات و امکانات سایر شهرداری ها بوده 

است و تا این لحظه ۱۲ شهرداری اعلام آمادگی کرده اند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم در پایان یادآور شد: امیدواریم با وحدت و 
یکپارچگی خادمین خوبی برای زائرین، شهروندان و نمازگزاران مسجد مقدس 

جمکران باشیم.
 

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

لزوم توجه به آب گرفتگی پارکینگ ها
 در نیمه شعبان

حضور  قم،  شهر  اسلامی  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
شهرداری های دیگر شهرها در نیمه شعبان امسال را مدنظر قرارداد و گفت: 
نیمه شعبان برای تمام کشور بوده و همه باید پای کار نیمه شعبان بیایند و باید 

شهرهای مختلف هرسال برای نیمه شعبان ردیف بودجه قرار دهند.
سیدمجتبی سبحانی ثابت در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر 
شهرداری قم که در سالن جلسات رضوان شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: 
به خوبی  و  از خدمت رسانی قرار گرفته است  شهرداری قم در ریل مناسبی 
به وظیفه خود عمل می کند. وی با اشاره به اینکه بیش از دو ماه بوده که 
کرد: خدمت رسانی  دارد، مطرح  ادامه  زائرین  تسهیلات  فعالیت های ستاد 
این ستاد در نیمه شعبان هر سال، کامل تر، بهتر و دقیق تر انجام می شود که 
نشانگر آسیب شناسی و رفع مسائل در شهرداری قم است. رئیس کمیسیون 
خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم حضور شهرداری های دیگر شهرها 
در نیمه شعبان امسال را مدنظر قرارداد و افزود: نیمه شعبان برای تمام کشور 
است و همه باید پای کار نیمه شعبان بیایند و باید شهرهای مختلف هرسال برای 
نیمه شعبان ردیف بودجه قرار دهند. وی از برخی مشکلات سال های گذشته 
یاد کرد و گفت: باید پیش بینی های لازم برای بارندگی ها انجام شود تا به دلیل 

آب گرفتگی ها، پارکینگ ها از دسترس خارج نشود.
وی با بیان اینکه پیک ورودی به شهر داریم ولی باتوجه به تعطیلات پنج شنبه 
و جمعه امکان دارد پیک خروج با تأخیر صورت بگیرد، خاطرنشان کرد: حضور 
ایستگاه های صلواتی در لاین تندرو یک اقدام بدون تجربه اجرایی بوده است و 

مسیر دسترسی بسته خواهد شد.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

آماده سازی بوستان های نیاز و نیایش 
برای نیمه شعبان

مدیر منطقه پنج شهرداری قم تسهیل در مسیر دسترسی پیاده روی را مدنظر 
قرار داد و افزود: نهرهایی در این مسیر وجود داشت که امکان دسترسی به مسیر 
پیاده روی را دشوار می کرد که این مشکل را رفع کنیم.زین العابدین قراچورلوی 
در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر شهرداری قم که در سالن 
جلسات رضوان شهرداری برگزار شد، اظهار کرد: سال گذشته مشکلاتی در 
بحث جابجایی نیوجرسی ها برای هدایت مسیر داشتیم که خوشبختانه رفع 
شد. وی ادامه داد: از سال گذشته برای تهیه و نصب ۲۲ راه بند تلاش شد و 
تمام این راه بندها با استفاده از وسایل و لوازم بلااستفاده در منطقه تهیه شدند.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم تسهیل در مسیر دسترسی پیاده روی را مدنظر 
قرار داد و افزود: نهرهایی در این مسیر وجود داشت که امکان دسترسی به مسیر 

پیاده روی را دشوار می کرد که توانستیم این مشکل را رفع کنیم.
وی با اشاره به اینکه کاشت فضای سبز وسط بلوار پیامبر اعظم)ص( نیز 
انجام شده است، مطرح کرد: همچنین بهسازی میدان آل یاسین و بهسازی 

ریفیوژ وسط رینگ نخست مسجد مقدس جمکران نیز انجام شده است.
قراچورلوی با بیان اینکه از پیش از اسفندماه ستاد خدمات رسانی منطقه 
فعالیت خود را آغاز کرده است، عنوان کرد: آذین بندی اطراف مسجد مقدس 
جمکران و آماده سازی بوستان های نیاز و نیایش برای اسکان نیز در این ستاد 

انجام شده است.

استاندار قم گفت: همه ظرفیتهای استان و گروه های مردمی و سایر استانها برای 
برگزاری باشکوه این جشن ها پای کار هستند تا بهترین خدمات به زوار نیمه شعبان 

ارائه شود.
استان  اداری  روز یکشنبه در جلسه شورای  سیدمحمدتقی شاهچراغی  عصر 
قم که در سالن جلسات کرامت استانداری قم برگزار شد، با اشاره به نزدیکی فصل 
گرما، گفت: شرکت توزیع نیروی برق باید هرچه سریع تر برای مدیریت مصرف و رفع 

نوسانات برق برنامه ریزی لازم را انجام دهد.
وی ادامه داد: در این نوسانات ضررهای بسیاری به مردم می رسد که باید تلاش شود 

هرچه سریع تر این نوسانات رفع شود.
استاندار قم بااشاره به اعمال برخی محدودیتها برای بخش صنعت و کشاورزی، 
برای پایداری شبکه برق خانگی گفت: هرچند ما در تابستان ۱۴0۱ شاهد کاهش 
جدی قطعی برق در بخش خانگی بودیم اما امسال باید از امروز و از پیش از آغاز فصل 
گرما مسائل و مشکلات مختلف در این حوزه رفع شود و حتی اگر نیاز به تامین سوخت 
است، مقدمات آن از امروز چیده شود. وی با اشاره به اینکه در سال ۱۴0۱ با پیگیری 
ها و مساعدت دولت سیزدهم بخشی از مسائل استان قم رفع شده است، عنوان کرد: 
دولت سیزدهم نسبت به خدمت رسانی به مردم حساسیت بسیاری دارد و در این 

موضوع با هیچ فرد تعارفی نداریم.
شاهچراغی ضمن اعلام آمادگی استان برای پذیرایی از زائران جشن های نیمه 
شعبان گفت: همه ظرفیتهای استان و گروه های مردمی و سایر استانها برای برگزاری 
باشکوه این جشن ها پای کار هستند تا بهترین خدمات به زوار نیمه شعبان ارائه شود.
وی افزود: بخشی از محدودیتهای ما برای میزبانی نیمه شعبان را باید در سطح ملی 
رفع کنیم اما در مجموع در حوزه زیرساخت های پیرامون مسجد مقدس جمکران 
مشکلات اساسی  وجود دارد و تلاش های جدی امسال برای کاهش این مشکلات 

انجام شده است.

به  نسبت  بیشتری  اعتبارات  شده  انجام  های  پیگیری  به  توجه  با  افزود:  وی 
سال گذشته جذب شد که نتایج آن پروژه های خوبی در هفته دولت، دهه فجر و 

مناسبت های مختلف به بهره برداری رسید.
استاندار با اشاره به اینکه اقدامات خوبی در حوزه اشتغال و کارآفرینی انجام شده 
است، بیان کرد: اگرچه این اقدامات شایسته بوده است اما توقع صاحبان صنعت، 

کشاورزان و دامداران برآورده نشد که نیازمند فعالیت بیش تر در این حوزه است.
وی افزود: موضوع مسکن یکی از مهمترین مطالبات مردم در استان قم است و با 
همین رویکرد امروز  عمده فعالیت های مورد نیاز در محدوده ۵60 هکتاری پردیسان 

انجام شده است.
شاهچراغی طرح مولدسازی را مدنظر قرارداد و افزود: اگر دستگاه ها در این حوزه 

ورود پیدا نکنند، نهادهای ذیربط مطابق قانون وارد عمل خواهند شد.

استاندار قم خبرداد:

قم آماده میزبانی از زائران نیمه شعبان

عکاس : محمد وحدتی

 پخت نان نذری در آستانه نیمه شعبان در مسجد جمکران
بیش از ۱۵0 بانوی کرمانی از ده روز قبل با تشرف به مسجد مقدس جمکران، علاوه بر پخت روزانه سه هزار قرص نان افتخار دارند در روز نیمه 

شعبان با پخت ۱۴ هزار قرص نان صلواتی پذیرای میهمانان فرزند یوسف زهرا باشند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: 
تکمیل رینگ دوم ترافیکی جمکران و اتصال آن به بلوار 
انتظار، تکمیل کنار گذر شرقی و ضلع جنوبی محدوده 
احداث  و  ولیعصر)عج(  بلوار  به  آن  اتصال  و  جمکران 
پارکینگ مرکزی جمکران پروژه های مهمی است که در 

سفر دوم رئیس جمهور به قم پیگیری می شود.
ابراهیم معتمدی روز دوشنبه در مراسم آغاز عملیات 
مقدس  مسجد  اراضی  از  هکتار   ۲0 در  نهال  کاشت 
شد،  برگزار  قم  ظهور  بلوار  انتهای  در  که  جمکران 
و  سبز  فضای  موضوع  اینکه  بر  تاکید  با  سخنانی  طی 
پوشش گیاهی فقط به چند دستگاه محدود نمی شود 
و تلاش برای حفظ و توسعه منابع طبیعی وظیفه همه 
دستگاه هاست، اظهار کرد: در طرح های توسعه جمکران 
با توجه به اسناد بالادستی، باید موضوع فضای سبز و 

پوشش گیاهی مورد توجه قرار گیرد.

وی اضافه کرد: چند پروژه اطراف مسجد وجود دارد که 
در سفر دوم رئیس جمهور به قم این پروژه ها مورد توجه 
قرار می گیرد، کنار گذر شرقی یکی از این پروژه ها است که 
جمعیتی که از یزد و اصفهان می آیند از این مسیر استفاده 
می کنند و بخشی از مردم نیز که از قم به کهک می روند، 
می توانند در این مسیر تردد داشته باشند، تکمیل این 
پروژه، بخشی از حلقه پیرامونی شهر قم را تکمیل می کند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: 
تکمیل ضلع جنوبی روبه قبله مسجد جمکران و اتصال 
آن به ادامه تقاطع ولیعصر)عج( به کنارگذر شرقی می تواند 

فضای پیرامونی مسجد را ساماندهی کند.
وی ادامه داد: تکمیل حلقه دوم جمکران در بخش محله 
جمکران و اتصال آن به سمت بلوار انتظار سومین پروژه 

مهم است که شهرداری و شورا باید به سرانجام برسانند.
معتمدی از ایجاد زیرساخت پارکینگ مرکزی مسجد 

برد  نام  پروژه مهم  به عنوان چهارمین  مقدس جمکران 
و گفت: امیدواریم در سفر وزیر راه، ایستگاه مترو و قطار 
سریع السیر را مشخص کرده و به یک نقطه متمرکز برای 

پارکینگ جمکران برسیم.
پارکینگ مرکزی در ورودی رودخانه  ایجاد یک  از  وی 
پارکینگ حرم حضرت معصومه)س(  رفع مشکل  برای 
یاد کرد و افزود: با اجرای این پروژه ها در افق ۱0 ساله، 
با حمایت های تولیت های حرم و جمکران، استاندار و  
مسئولان ملی مشکل پارکینگ جمکران در مناسبت های 

مختلف از جمله نیمه شعبان رفع می شود. 
در  باید  بیابان زدایی  عملیات  اینکه  بیان  با  معتمدی 
مساحتی بیش از ۲00 هزار هکتار از عرصه های استان 
قم انجام شود، گفت: امیدواریم با هم بتوانیم پروژه های 
مهم استان را به شیوه مطلوب دنبال کنیم تا مشکلات 

مردم کمتر شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

پروژه های منطقه جمکران در سفر دوم رئیس جمهور به قم پیگیری می شود


